
شاخصهایموثردرحذفودریافتیارانه

تکلیف خانوارهای معترض به دهک بندی مشخص شد
خریدار  درحالی اطلاعات خانوارها براســاس 
آخرین آمار ثبتی دســتگاه ها، به تازگی در پایگاه 
اطلاعات رفاه ایرانیان به روزرســانی و براساس آن 
۶۰ هزار خانوار جدید مشــمول دریافت »یارانه« 
معیشــتی و ۶۰ هزار خانوار از دریافت یارانه حذف 
شده اند که این امر با وسع سنجی دارایی های افراد 
با »کدملی« بررســی و در این زمینــه میزان وام 
دریافتی، ســود و تعاملات بانکی، خودرو،حقوق، 

سفر خارجی و ... مدنظر قرار گرفته است.
در جریان اصلاح نظــام یارانه ای، دولت از ســال 
گذشــته نســبت به پرداخت یارانه ای بــا مبلغ 
جدید اقدام کرد که طی آن بــا حذف دهک دهم 
)پردرآمد(، برای دهک اول تا سوم مبلغ ۴۰۰ هزار 
تومان به ازای هر نفر و برای دهــک چهارم تا نهم 

۳۰۰ هزار تومان برای هر نفر واریز شد.
به عبارتی براســاس اعــلام معاون رفــاه و امور 
اقتصادی وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی، در 
ســال به ۷۹ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر یعنی نزدیک 
به ۸۰ میلیون نفر یارانه پرداخت می شد اما از سال 
جدید و با توجه به بند )د( تبصره ۱۷ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ کل کشور، وزارت کار و رفاه اجتماعی 
موظف شــد ضمن به روزرســانی داده ها، دو بار 
در ســال با اتکا به داده های متقــن و ثبتی پایگاه 
اطلاعات رفــاه ایرانیان، واقعیت  هــای اقتصادی 
کشور و همچنین درآمد ســرانه خانوارها و قدرت 
خرید مردم، نسبت به شناسایی گروه های مشمول 
حمایت و مشــمولان ماده )۱۳( قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیــت، برقراری حمایت  های 
یارانه  ای آنهــا و اعلام حذف گروه هــای پردرآمد 
از دریافت یارانــه  اقدام کند. همچنین ســازمان 
هدفمندسازی یارانه ها به همراه وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی نیز مکلف شدند نسبت به ثبت  نام 
افراد جدید متقاضی یارانه طبق ضوابط و مقررات 

اقدام کنند.

تراکنش های بانکی و دارایی های افراد
 زیر ذره بین

حــدودا از شــهریورماه امســال زمزمه هــای 
به روزرسانی داده ها که شــامل حقوق و دستمزد 
فــرد و خانواده، ملــک، خودرو، حســاب بانکی و 
تراکنش ها، حساب ساتنا و پایا، فعالیت در بورس، 
ســفر خارجی و…، برای منطقی کردن عدالت در 

توزیع یارانه بین خانوارها بر سر زبان ها افتاد.
علیرضا عسگریان، معاون وزارت رفاه درخصوص 
بررسی داده های مالی خانوارها و دهک بندی آنها 
با هوش مصنوعی توضیــح داده بود که »جمع این  
داده ها با هــوش مصنوعی بررســی  و میزان نفوذ 
هر شــاخص مشخص می شــود و در نهایت نشان 
می دهد که هر فرد در چه دهکــی قرار می گیرد و 
چه مقدار باید یارانه دریافت کند. براســاس شیوه 

اســتحقاق ســنجی همه داده ها اعمال  می شود 
و حتی اگر فردی بیمار خاص در خانواده داشــته 

باشد نیز در شرایط کلی اعمال  می شود.«

دسته بندی خانوارها از »دهک« به »صدک«
از ســوی دیگر موضوع دیگری که مطرح شد تغییر 
دســته بندی درآمــدی خانوارهــا از »دهک« به 
»صدک« بود. طبق آنچه که عســگریان اعلام کرد، 
بر اســاس آخرین تغییراتی که صــورت می گیرد، 
دهک های درآمدی از بعد خانواری خارج و به صورت 
»نفری« دهک بندی می شــوند تــا فاصله دهک ها 
رُند و ســاده شــود. در گام دوم نیز آنهــا به صورت 
»صدک« آورده می شــوند تا تحلیــل بین دهک ها 
ریزتر و دقیق تر بررسی شــوند؛ از همین رو هر دهک 

درآمدی تبدیل به ۱۰ قسمت و صدک می شود.

حدود ۸۰ میلیون ایرانی در چرخه 
صدک بندی 

به عبارتی بــا اجرای صدک بنــدی، ۷۹ میلیون و 
۶۰۰ هزار ایرانی یارانه بگیر )حــدود ۸۰ میلیون 

ایرانی( در این چرخه صدک بندی می چرخند.
ماه گذشــته بود که اعمال صدک بندی از ســوی 
عســگریان اعلام شــد. توضیحات معاون وزارت 
رفاه حاکی از آن اســت که صدک بنــدی مبنای 
همــان دهک بندی اســت؛ وقتی جامعــه به ۱۰ 
قســمت تبدیل کنیم، این ۸۵ میلیون و ۶۰۰ هزار 
نفر را تفکیک و به ۱۰ قســمت تقســیم می شود و 
دهک بندی صورت می گیرد. حــال اگر تحلیل ها 
را دقیق تر و به ۱۰۰ قســمت تبدیــل کنیم، این 
صدک بندی باعــث کوچک تر و راحت تر شــدن 
تحلیل ها خواهد شــد و اینگونه امکان دارد فردی 
در دهک سوم باشــد، اما در صدک ۳۹ قرار گیرد 
و یا فــرد دیگری در صدک ۳۱ باشــد؛ هر چند هر 
دوی این افراد در دهک ســوم قرار دارند اما صدک 
آنهــا فــرق دارد.در حوزه پایــگاه رفــاه ایرانیان 

نیز دو قســمت بســیار مهم وجود دارد که یکی از 
قســمت های آن تجمیع اطلاعات است و براساس 
شــاخص هایی مقــرر از دســتگاه های مختلف 
اطلاعــات گرفته و تحلیل می شــود که تحلیل ها 
باید دقیق و عینی باشد تا به عدالت نزدیک تر شود.

اما معاون وزیر رفاه در این رابطه در پاسخ به اینکه 
آن قدر داده دقیق داریم کــه بتوانیم صدک بندی 
خانوارهــا را انجــام دهیم می گویــد: وضعیت ما 
در این مرحله خیلی خوب اســت اما هنوز بعضی 
از داده ها در کشــورمان شــکل نگرفتــه یا دقیق 
و بر خط نیســتند. به عنوان مثــال در حال حاضر 
داده های مســکن، که تحت نظر اداره ثبت اسناد 
و املاک کشور اســت، دقیق نیست در صورتی که 
مسکن مهم است. اما در عین حال بعضی از داده ها 
بر خط هســتند مثل داده های مربوط به خانواده، 
بعُد خانوار و ساختار خانواده؛ بعُد خانوار یعنی که 
چند نفر هستند. ساختار خانواده یعنی که چند تا 
فرزندشان در سن ازدواج است؛ چند فرزندشان در 
سن ایجاد مشاغل هستند. آیا فرزندی دارند یا در 
خانواده  بیمار و معلول دارند؟ یــا چند نفرحقوق 
بگیر هستند؟ همچنین داده های مربوط به وسیله 
نقلیه و کیفیت و نوع وسیله نقلیه؛ توجه کنید فقط 
تعداد نیســت بلکه کیفیت وسیله نقلیه هم خیلی 
مهم اســت. داده ها در مورد مسکن هم مهم است. 
داده های حقــوق فرد، دستمزدشــان، مخصوصا 
جایی که به صورت رســمی و غیر رســمی حقوق 
شــان را می گیرند؛ اینها طیف وســیعی از جامعه 
هســتند که ما می توانیم حقوق شــان را برآورد 

کنیم.
از آنجایی کــه از نظر وزارت رفــاه داده های بانکی 
ایرانیان نیز در صدک بندی مهم عنوان می شــود 
و مهم ترین آنها »شــاپرک« است، هزینه هایی که 
خانواده انجام می دهد در این بخش به صورت ریز 
بررســی می شــود؛ همچنین ابتدا و انتهای دوره 

مالی  نیز استخراج می شود.

خبرمهمدربارهسنجدیدبازنشستگی

 برای بازنشستگی باید چند سال اضافه تر کار کنید؟
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این ماشین حساب خراب است
حمید حاج اسماعیلی آمارهای اشــتغال و بیکاری کشور نشان می دهد که 
در بخش جوانان و فارغ التحصیلان، توفیق چندانی نداشــتیم و نتوانستیم در 
این بخش ها شغل ایجاد کنیم.از ســوی دیگر، در حوزه زنان به دلیل تغییرات 
گسترده جهانی، اجتماعی و مدرنی که در کشور طی دو دهه اخیر شکل گرفته، 
نتوانستیم برای این گروه شغل ایجاد کنیم، مشارکت آنها را بالا ببریم و آن ها را 

در حوزه بازار کار دخیل کنیم.

یادداشت

حقوق

کمیســیون تلفیــق بودجه مجلس شــورای 
اســلامی در حالی رقم ثابــت ۲۰ درصد برای 
افزایــش حقوق کارمنــدان در ســال آینده را 
تصویب کرد که این افزایش مطلوب کارمندانی 
اســت که حقوق های بســیار بــالا می گیرند و 
در عمــل مصوبــه ناعادلانه ای بــرای افزایش 

کارمندان است.
 یکــی از موضوعات بحــث برانگیــز در لایحه 
بودجه سال آینده حذف افزایش پلکانی حقوق 
کارمندان دولت است. موردی که سال گذشته 
نیز در لایحه بودجه ســنواتی کشور مورد بحث 
بود زیرا دولت بــرای عادلانه تر شــدن حقوق 
کارمندان توصیــه ۱۷ بندی داشــت که مورد 

تایید مجلس شورای اسلامی قرار نگرفت.
دولت در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ نیز متوسط 
افزایش ۱۸ درصدی حقــوق کارمندان دولت 
در ســال آینده را پیشــنهاد داد، به این صورت 
که افراد با حقــوق پایین افزایــش بیش از ۱۸ 
درصدی و افرادی که حقــوق بالاتری دریافت 
می کنند کمتــر از ۱۸ درصــد افزایش حقوق 

خواهند داشت.
فلســفه افزایش حقوق پلکانی این است که 
افراد با حقوق بــالا درصد کمتــری افزایش 
حقوق خواهند داشــت و بالعکس دارندگان 
حقــوق پایین تــر از درصد بالاتــری جهت 

افزایش حقــوق بهره مند می شــوند.»داود 
منظــور« رئیس ســازمان برنامــه و بودجه 
پیــش از این دربــاره پلکانی بــودن افزایش 
حقوق کارمنــدان و بازنشســتگان در لایحه 
بودجــه ۱۴۰۳، گفــت: میانگیــن افزایش 
حقوق کارمندان ۱۸ درصد و بازنشســتگان 
۲۰ درصد پیشنهاد شده که به صورت پلکانی 
اعمال می شود. بر این اســاس کارمندانی که 
درآمدشان در ســطوح بالاتری است افزایش 
حقوق کمتری خواهند داشــت و کارمندانی 
که حقــوق کمتــری دارند درصــد افزایش 

حقوقشان بیشتر خواهد بود.
به گفتــه وی اگر رشــد متوســط ۱۸درصد را 
با توســل به روش های تورمــی افزایش دهیم 
به نفع مــردم نخواهد بود و رشــد پلکانی اثرات 
تورمی نخواهد داشت، ما مکلف هستیم به تورم 

تک رقمی برسیم.
براین اســاس می تــوان گفت هــدف دولت 
از پلکانــی شــدن افزایش حقــوق کارمندان 
عادلانه سازی حقوق، کاهش شکاف دریافتی 
کارمندان و حمایت از کارمندان حداقلی بگیر 
در شــرایط تورمی و محدودیت منابع اســت 
یعنی شرایطی فراهم شــود که با وجود منابع 
محدود دولت و تورم حاکم بر جامعه، از یک سو 
از کارمنــدان حداقلی بگیر حمایت بیشــتری 

صورت گیرد و از سوی دیگر شــکاف دریافت 
حقوق کارمنــدان با اســتفاده از ظرفیت های 

قانونی افزایش یابد.
اما مجلس با درنظر گرفتن رقم ثابت در افزایش 
حقــوق کارمندان هر ســال شــکاف حقوق ها 
بیشتر می شــود و افرادی که حداکثر حقوق را 
می گرفتنــد، پولدارتر می شــوند و این خلاف 
عدالت اســت و شــاهد فاصله گرفتــن درآمد 
حداقل و حداکثر بگیران دولت خواهیم بود، در 
حالی که اگر افزایش پلکانی ۱۸ درصدی دولت 
در مجلس تصویب می شــد شکاف طبقاتی بین 
کارمندان بــا کم و زیاد کــردن ضریب افزایش 

حقوق از بین می رفت.

مصوبه ناعادلانه مجلس برای افزایش حقوق

 از مجلس رییس جمهـورساز 
تا احیای پارلمان انقلابی

چهبرخانهملتگذشت؟
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نمي باشد.
 پرداخت تضمین شركت در مزایده بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد بانک ملی بنام 

شهرداری شهر قدس 
مزایده گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مزایده را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور قرارداد های 

شهرداری قدس تحویل نمایند. 
 قيمت اسناد و نحوه واريز وجه :

  قيمت اسناد مزايده8/000/000 ریال )هشت میلیون ریال( مي باشد كه به حساب شماره 0105708298000 
نشانی به  دولت  تدارکات  سامانه  از طریق  الکترونیکی  بصورت  و  ملی  بانک  نزد  قدس  نام شهرداری شهر   به 

 www.setadiran.ir  قابل پرداخت میباشد.
مهلت خريد اسناد :

مهلت خريد اسناد :
شروع خرید اسناد مزاید از مورخ  1402/11/03 و  1402/11/07 بوده و  اسناد و مدارك مزایده ظرف مهلت مندرج 

درسامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.
مهلت تحويل و مدت اعتبار پيشنهادات :

مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 14 روز چهارشنبه 1402/11/18 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 17 
همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد

مجوز مورد نياز جهت شركت در مزايده :
شرکت های حمل و نقل  دارای  مجوز مسافر بری برون شهری
پرداخت هزینه  آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده است.

مستاجر مکلف است اجاره سه ماهه اول را در شروع قرارداد پرداخت نماید.
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است

تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/10/26سایر شرایط در اسناد مزایده قید شده است.
تاريخ انتشار نوبت د    وم: 1402/11/03

 نوبت اول



چهبرخانهملتگذشت؟

از مجلس رییس جمهورساز تا احیای پارلمان انقلابی
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رئیسجمهوردربیستوششمینگردهماییسراسریائمهجمعهکشور:
 بانک های ناتراز با کوچکترین خطا از گردونه 

ج خواهند شد خار
رئیس جمهو با بیــان اینکه یکی از علــل افزایش نرخ تــورم، ناترازی 
بانک هاســت، گفت: چند بانک را از گردونه خــارج کردیم و برای بقیه 
نیز هشــدار صادر کرده ایم و اگر کوچکترین خطایی داشــته باشند از 
گردونه خارج خواهند شد. سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور در بیست 
و ششمین گردهمایی سراسری ائمه جمعه کشور با اشاره به اثرگذاری 
و کارکردهای نمازجمعه گفت: جایگاه نمازجمعه بســیار اثرگذار است 
و هم کارکردهای متفاوتی دارد در حوزه مقاومت و ایستادگی و تبیین 

مسائل سیاسی و اجتماعی هم موثر است.

امامان جمعه پناه مردم و چهره امیدآفرینند
وی ادامه داد: حقیقتا آنچه رهبر اتقلاب از آن به عنوان قرارگاه فرهنگی 
و عبادی ســیاس و اجتماعی و مقاومت نام برده اند، نام گذاری به حقی 
است.رئیســی تاکید کرد: امامان جمعه پناه مردمند و شــخصیتی که 
محوریت در اســتان و شهرســتان دارند و چهره امیدآفرینند شناخته 
می شوند که در سختان و روشنگری هایشــان امیدآفرینی می کنند و 
هم گره های ذهنی افراد را که به هر دلیلی اعم از غفلت و ناآگاهی ایجاد 
شده را باز می کنند.رئیس جمهور یادآور شد: در حال حاضر که در دوره 
عدالت و پیشــرفت قرار داریم، ائمه جمعه هم در جایگاه تعلیم و تربیت 
نفوس مستعده و معرفت افزایی هســتند و هم در جایگاه اجرای عدالت 
اجتماعی اقتصادی و فرهنگی همت میگمارند این تلاش ها در مطالبه 
و پیگیری اجرای عدالت و مباره با فقر و فساد و تبعیض که شایسته نظام 
اسلامی نیست، موثرند این حساسیت ائمه جمعه نعمت الهی هم برای 

مسئولان است هم مردم.
وی گفت: تذکرات ائمه جمعه برای مســئولان یک گوشزد است و برای 
مردم نیز نعمت از این جهت است که احساس می کنند دیده می شوند 
و عدالت خواهی و حق طلبی دارند، امامان جمعه به دنبال اصلاح در امر 

اجتماعی و اقتصادی و فرهنگی هستند
وی ادامه داد: ائمه جمعه به عنوان چهره مصلح در جامعه شــناخته می 
شوند که دنبال اصلاح واقعی هستند و دلسوزند. ائمه جمعه حقیقتا به 

دنبال اصلاح در امور اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی هستند.
رئیس جمهور تصریح کرد: ائمه جمعه در حــوزه مطالبه گری، اجرای 
عدالت و هم در حوزه مبارزه با فقر، فساد و ... حساسیت دارند و این یک 

نعمت الهی برای مسئولین و مردم است.
رئیس جمهور گفت: جایگاه نماز جمعه جایگاهی بسیار رفیع و اثر گذار 
است؛ هم در تبیین دســتاورد های انقلاب شکوهمند اسلامی و هم در 
تبیین بیانیه گام دوم انقلاب اســلامی که هم وضع موجود را به خوبی 

ترسیم کرده و هم چشم اندازی از آینده را ترسیم کرده است.
رئیس جمهور  گفت: مهم ترین مولفه قدرت در کشور ما مردم، توانایی 
علمی و نظامی هســتند. چرا باید در حوزه اقتصادی چشــم به بیرون 

مرزها و اخم و لبخند آن ها داشته باشیم؟

وی ادامه داد:  باید بتوانیم از این تولیــد قدرتی که مردم و امام و رهبری 
انجام دادند، صیانت کنیم. ما چه گفتمانی میتوانیم داشــته باشیم جز 

گفتمانی که مردم از ما انتظار دارند جامه عمل بپوشانیم.

تمام اقدامات دولت در همه حوزه ها مستند به بیانیه گام دوم 
انقلاب اسلامی است

رئیســی تصریح کرد: گفتمان دولت ســیزدهم گفتمان امام و رهبری 
است و سند این گفتمان بیانیه گام دوم اســت. تمام اقدامات دولت در 

همه حوزه ها مستند به بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی است.
وی با بیان اینکه نماز جمعه در دوره دفاع مقدس و ســازندگی و امروز 
هم در دوره عدالت و پیشرفت نقش آفرینی کرده و می کند، گفت: ائمه 

جمعه در کشور هم در جایگاه تعلیم و هم در جایگاه تعدیل قرار دارند.
رئیس جمهور تاکید کرد: علمای ما همواره هم در جایگاه آگاهی بخشی 
و تربیت افراد مســتعد بودند و هم در جایگاه اجــرای عدالت و مبارزه با 

ناهنجاری های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی.

 یک میلیون و ۹۰۰ هزار مسکن در حال ساخت است
وی گفت: نیاز کشــور به ســاخت ســالی یک میلیون مسکن قطعی 
است و باید ســالی یک میلیون واحد ساخته می شــد که نساختند و ما 
کمبود داریم.رئیســی تصریح کرد: باید این کمبود جبران شــود، الان 
یک میلیون و ۹۰۰ هزار مســکن در حال ساخت در کشــور داریم در 
برخی موارد به افراد زمین داده شــده خصوصا در شهرهای کوچک که 
تأمین زمین راحت تر است در شهرهای مرکز استان دسترسی به زمین 

مقداری مشکلتر است ولی کار در حال پیگیری است.
وی گفت: ساخت واحدهای خودمالکی و نوسازی بافت های فرسوده و 

مجتمع سازی هم شروع شده است.

کاهش چشمگیر رشد نقدینگی از 42 به 27 درصد
 در دولت سیزدهم

رئیس جمهور تاکید کرد: از مهمترین دلایل تورم به گفته کارشناسان 
اقتصادی، مساله رشد نقدینگی است. رشد نقدینگی که ابتدای دولت 
ســیزدهم ۴۲ درصد بود به ۲۷ درصد کاهش یافته است و هدفگذاری 
کرده ایم که تا پایان سال به ۲۵ درصد کاهش یابد. رشد نقدینگی کاملا 
در کشور مهار شده است.وی افزود: یکی دیگر از علل افزایش نرخ تورم، 
ناترازی بانک هاســت. دولت با همه توان تــلاش می کند که بانک های 

ناتراز یا از گردونه خارج شوند و یا انضباط مالی را رعایت کنند.
رئیســی تاکید کرد: چند بانک را از گردونه خارج کردیم و برای بقیه نیز 
هشدار صادر کرده ایم. تیم اقتصادی و بانک مشخص شده که بر عملکرد 
آنها نظارت کند و اگر کوچکترین خطایی داشته باشند از گردونه خارج 
خواهند شد.وی گفت: بســیاری از عزیزان دولت گذشته خودشان به 
من گفتند که شما چه کار می خواهید انجام دهید در شروع کار؟ پاسخ 
دادم که توکل به خدا، اعتماد به نفس و اعتماد به داشــته های کشور راه 

را برای ما باز خواهد کرد.
رییس جمهور در ادامه گردهمایی سراســری نماینــدگان ولی فقیه و 
ائمه جمعه کشور گفت: دولت سیزدهم بدون اســتقراض چاپ پول با 
ایجاد درآمد برای کشور کســری بودجه ۴۸۰ میلیاردی را که در آغاز 
دولت با آن مواجه بود را پشــت ســر گذاشــت و آنرا حل کرد، تلاش 
شد آنچه موجب تورم اســت را رفع کند. ســال ۱۴۰۱ را بدون کسری 
بودجه پشت سر گذاشتیم و تلاش بر این اســت که در سال ۱۴۰۲ هم 

همین گونه عمل شود.
وی تصریح کرد: همواره تلاش دولت بــر این بوده تغایری بین درآمدها 
و مصارف وجود نداشــته باشــد. ما تلاش می کنیم هزینه ها را افزایش 
ندهیم از مجلس هم می خواهیــم کمک کند که ناتــرازی در بودجه 

نداشته باشیم زیرا کسری بودجه سبب مشکلات می شود.

تریبون

در مذاکره بین وزیر راه و شــهر سازی کشورمان با وزیر 
امور خارجه هند، توافق نهایی با هند برای توسعه بندر 

چابهار انجام شد.
 در دیــدار و مذاکــره مهــرداد بذرپــاش وزیــر راه و 
شهرسازی با ســوبرامانیام جایشنکار وزیر امور خارجه 
هند ضمن مذاکره درباره اقدامات گذشته برای توسعه 

بندر چابهار، درباره توسعه این بندر توافق نهایی انجام 
شد.

وزیر راه و شهرســازی در این دیدار با پیشنهاد تشکیل 
کمیته مشترک حمل ونقل برای گسترش همکاری ها 
بین دو طرف، بیان داشت: تشــکیل این کمیته کاری 
موجب فعال شــدن ظرفیت های ترانزیت و استفاده از 

کریدور شمال-جنوب خواهد شد.
در این دیدار سوبرامانیام جایشنکار، وزیر امور خارجه 
هند بر آمادگی این کشور برای ســرمایه گذاری های 
جدید در حوزه هــای حمل ونقــل و ترانزیت در ایران 
تأکید کرد و از مهرداد بذرپاش برای سفر به هند دعوت 

کرد.

یکی از برنامه های توســعه ای دولــت در بندر چابهار، 
توسعه فاز دوم بندر شهید بهشــتی و تأمین تجهیزات 

راهبردی برای ارتقای ظرفیت تخلیه و بارگیری است.
اکنون احداث زیرســاخت های فاز نخست بندر شهید 
بهشتی چابهار به اتمام رســیده و تجهیزات بندری آن 

در حال تکمیل است.

وزیر

ح شد؛توافق نهایی با هند برای توسعه بندر چابهار در مذاکره با وزیر امور خارجه هند مطر

خریدار  یــازده دوره از مجلس شــورای 
اسلامی می گذرد و »خانه ملت« در آستانه 
یک دگردیســی مجــدد قــرار دارد؛ گروه 
سیاســت مهر در گزارشــی بــه مهم ترین 
روندهای سیاســی و سیاســتی این یازده 

دوره پرداخته است.
 چند صباحی دیگر، کرســی های سبز رنگ 
مجلس شــورای اســلامی، محل جلوس 
نماینــدگان دوره دوازدهــم خواهــد بود؛ 
نمایندگانی که می توانند در عموم مســائل 
در حدود مقرر در قانون اساسی، قانون وضع 
کنند و به اظهار نظــر و عقیده در چارچوب 
وظایف نمایندگی بپردازند. به همین بهانه، 
به مــرور و بازخوانــی برخــی از مهم ترین 
رخدادهای مجالــس یازده گانه پیشــین 

خواهیم پرداخت.

مجلس اول؛ مجلسِ رییس جمهورساز
هفتم خرداد ۵۹ نخســتین جلسه مجلس 
اول برگزار شــد؛ هنوز عمر این مجلس به ۲ 
ماه نرسیده بود که نمایندگان آن، در اقدامی 
تحســین برانگیز و مطابق بــا روح حاکم بر 
انقلاب اسلامی و دیدگاه و عقیده مردم، در 
۳۱ تیر ۵۹، نام آن را از »ملی« به »اسلامی« 
تغییــر دادند. رئیس ســنی ایــن مجلس 
»یدالله ســحابی« بود و پس از او »هاشمی 
رفســنجانی« به کرسی ریاست این مجلس 

تکیه زد.
نمایندگان این مجلــس جمعاً حدود ۴۰۰ 
سال ســابقه زندان در دوران رژیم طاغوت 
را داشــتند؛ مجلس اول را می توان مجلسی 
رییس جمهورســاز هم دانســت چراکه ۴ 
عضو آن یعنــی محمدعلی رجایی، حضرت 
آیت الله خامنــه ای، هاشمی رفســنجانی 
و خاتمــی، طــی ســال های بعــد، ردای 
ریاســت جمهوری ایران را بر تـَـن کردند. 
البته در همین مجلس، ســه رئیس جمهور 
هم مراســم تحلیف به جا آوردند؛ بنی صدر، 

رجایی و حضرت آیت الله خامنه ای.
بنی صدر در ۳۱ خــرداد ســال ۶۰ با رأی 
نماینــدگان مجلس به ســبب عدم کفایت 
سیاسی، عزل شد؛ رجایی دولتی مستعجل 
داشــت و راهش به شــهادت ختم شــد؛ 
در انفجار هشــتم شــهریور ۶۰ با عاملیت 
منافقی به نام »مسعود کشمیری«، رجایی 
و نخســت وزیرش »محمدجواد باهنر« به 
مقام شهادت نائل شدند؛ پرونده آن انفجار 
از منظر برخی کنشگران سیاسی، همچنان 
مفتوح است. حضرت آیت الله خامنه ای نیز 
که در مجلس اول تحلیف خود را انجام داد، 
۸ سال عهده دار سمت ریاست جمهوری بود 
که کارنامه عملکرد وی، به کرات تحســین 

امام امت را برانگیخت.
اما یکــی از برش هــای جنجالــی مجلس 
نخست، تلاش »احمد سلامتیان« نماینده 
حامی بنی صدر، برای رد اعتبارنامه »حسن 
آیت« بود؛ ایــن تلاش، تداعی گــر دعواها 
و مجــادلات پـُـر دامنه بنی صدر با ســران 
حزب جمهوری اســلامی نیز بود. آیت، در 
آن مقطع زمانــی دبیری سیاســی حزب 
جمهوری اســلامی را بر عهده داشت و نوار 
سخنرانی اش علیه بنی صدر رئیس جمهور 
مستقر، به تعبیر امروزی ها وایرال و فراگیر 

شده بود.
در زمــان اســتقرار مجلــس اول، جنگ 
تحمیلی آغاز شــد؛ همچنین این مجلس 
مقارن با اقدامات تروریستی کور عناصر ضد 

انقلاب و منافقین بود.
جاســوس   ۵۲ دربــاره  تصمیم گیــری 
آمریکایی نیز که در ماجرای تســخیر لانه 
جاسوســی در ۱۳ آبان ۵۸ در اختیار ایران 
قرار داشتند، بنا به دستور امام خمینی )ره( 
به مجلس اول ســپرده شــد و این مجلس 
در همین راستا »کمیســیون ویژه بررسی 
مسأله جاسوسان آمریکایی« را تشکیل داد.

مجلس دوم؛ ماجرای ۹۹ نفری ها
در تاریخ ۷ خرداد ۶۳، اولین جلسه مجلس 
دوم برگزار شــد؛ رییس ایــن مجلس نیز 
همچون مجلس قبلی، هاشمی رفسنجانی 
بــود. در مجلــس دوم، تقابل راســتی ها و 
چپی ها با دو آبشــخور فکــری متفاوت در 
عرصه های سیاســی و اقتصادی در ســپهر 

سیاسی ایران، نمود بیشتری یافت.
انتخابــات  از  پــس   ۶۴ ســال  در 
ریاســت جمهوری و کش وقوس هایــی که 
معرفی مجدد »میرحســین موســوی« به 
عنوان نخســت وزیر پیدا کرد، سرانجام ۹۹ 

نفر از نمایندگان مجلس از جمله »حســن 
روحانی«، »محمد یــزدی« و »محمدرضا 
باهنر« به انتصاب مجدد موســوی به عنوان 
نخســت وزیر، رأی مخالف یا ممتنع دادند؛ 
بعد از ایــن اتفــاق، چپی ها کــه حامیان 
موســوی بودنــد، در فضــای سیاســی و 
رســانه ای و اجتماعی چنین تبلیغ کردند 
که این ۹۹ نفر برخلاف نظــر امام خمینی 
)ره( عمل کرده اند و سعی کردند آن ها را از 

»چشم انقلابیون« بیندازند.

مجلس سوم؛ انشعاب در جناح راست
مجلس ســوم در هفــت خرداد ســال ۶۷ 
گشایش یافت؛ ریاست این مجلس در ابتدا 
با هاشمی رفســنجانی بود اما از آنجایی که 
یک ســال پس از آن، وی راهی پاستور شد 
تا دولت سازندگی را تشکیل بدهد، »مهدی 
کروبی« بر کرسی ریاست این مجلس تکیه 

زد.
پیــش از انتخابــات مجلس ســوم، برخی 
اعضای چپــی جامعــه روحانیــت از این 
تشــکیلات جناح راســتی اســتعفا داده و 
»مجمع روحانیون« را تشکیل داده بودند؛ 
کروبی نیز که ریاســت مجلس ســوم را بر 
عهده گرفته بود، از همان انشعاب کنندگان 
بود؛ همین امر نشــان می دهد که اکثریت 
در مجلس ســوم با چپی ها بود؛ چپی هایی 
کــه عَلــم مخالفت بــا دولت ســازندگیِ 
هاشمی رفسنجانی رییس ســابق خود در 
مجلس را برافراشــته بودند و خود را »خط 

امامی« معرفی می کردند.
در دی ۱۳۶۹ زمانــی کــه آمریکایی ها به 
ســبب حمله صدام به کویت، به عراق لشکر 
کشــیده بودند، عده ای از همین چپی های 
مجلس ســوم اعتقاد به حمایــت از صدام 
داشتند؛ »علی اکبر محتشمی پور« صدام را 
»خالد بن ولید« می دانست و از نظر »صادق 
خلخالی« حمله آمریکا به عراق، یک جنگ 
صلیبی بود؛ »حســن روحانــی« که در آن 
مقطع دبیر شورای عالی امنیت ملی بود، در 
جلسه این شورا خطاب به چپی های مجلس 
سوم که اعتقاد به حمایت از صدام داشتند، 
چنین گفت: »اتوبوس دم در آماده اســت؛ 
هر کسی می خواهد به صدام کمک کند، به 

بغداد برود«.

مجلس چهارم؛ افول تندروهای
 جناح چپ

مجلس چهارم در روز ۷ خرداد سال ۱۳۷۱ 
آغاز به کار کــرد؛ رییس این مجلس »ناطق 
نــوری« بــود و نایب رییس اش »حســن 
روحانی«. مجلــس چهارم برخلاف مجلس 
ســوم، شــاهد عناصر تندروی چپی نبود و 
کرسی های ســرخ فام این مجلس را بیشتر 
نیروهای جناح راست مشــتکل از »جامعه 
روحانیت مبــارز«، »جامعه مدرســین« و 

»مؤتلفه« در تصاحب داشتند.
»یک نوع سرخوردگی از برخی تندروی ها 
در مجلس سوم باعث شد که مجلس چهارم 
سمت وســوی دیگری داشــته باشد«؛ این 
جمله ای بود که مرحــوم »محمود دعایی« 
از نیروهای شاخص جناح چپ درخصوص 
علت شکســت جناح متبوعش در انتخابات 

مجلس چهارم، بر زبان راند.

مجلس پنجم؛ دو استیضاح معروف
تاریخ افتتــاح مجلــس پنجــم برخلاف 
مجالــس چهارگانــه قبلی، هفتــم خرداد 

نبود؛ بلکــه در ۱۲ خــرداد ۷۴ این مجلس 
نخستین جلســه خود را برگزار کرد.توازن 
میان نیروهای چپ و راست در این مجلس 
به وضوح مشاهده می شــد؛ البته همچنان 
اکثریت در اختیار راســت ها بــود؛ ناگفته 
نماند که چپی ها هم در این مجلس سُــنبه 
پرُ زوری داشــتند به گونــه ای که »عبدالله 
نــوری« نماینده آن ها تنها بــا اختلاف ۱۱ 
رأی، ریاســت مجلس را به »ناطق نوری« 

عضو شاخص جامعه روحانیت واگذار کرد.
در انتخابات مجلــس پنجم، میان نیروهای 
متصل بــه حزب کارگــزاران ســازندگی 
)راست مدرن( و نیروهای چپ )نظیر خانه 
کارگر( ائتلاف شکل گرفت و این ائتلاف در 
داخل مجلس، به شــکل گیری فراکسیون 
»مجمع حزب الله« به ریاست عبدالله نوری 
انجامید؛ این فراکسیون در واقع نقطه مقابل 
فراکســیون »حزب الله« بود که در اختیار 

نیروهای راست قرار داشت.
اســتیضاح »عطاالله مهاجرانی« و برکناری 
»عبدالله نوری« وزرای »ارشاد« و »کشور« 
دولت اصلاحات از نکات برجســته مجلس 
پنجم بود. ناطق نوری رییــس این مجلس 
بعدها گفــت که اگر »نــوری« نیز همچون 
»مهاجرانی« در جلسه اســتیضاح از خود 
دفاع می کــرد، شــاید از کرســی وزارت 

نمی افتاد.

مجلس ششم؛ غلبه حاشیه بر متن
مجلس ششم که در ۷ خرداد ۷۹ آغاز به کار 
کرد، پرُ حاشیه ترین مجلس پس از انقلاب 
اســلامی بود؛ در این مجلس کــه نیروهای 
تندرو و رادیکال اصلاح طلب به ویژه عناصر 
حزب مشــارکت، میدان دار شــده بودند، 
بیش از توجه به امور کشور و معیشت مردم، 

سیاسی کاری و سیاست بازی نمود داشت.
یکی از نــکات حاشــیه ای ایــن مجلس، 
پیــش از افتتاحــش رقم خــورد؛ آنجایی 
که هاشــمی رفســنجانی از عضویت در آن 
کناره گرفت؛ برخی معتقدند علت این امر، 
آن بود کــه وی دریافت در مجلس ششــم 
نمی تواند بر کرســی ریاســت تکیه بزند و 
»دوم خردادی های تنــدرو« از خجالتش 

درخواهند آمد.
ماجرای خانه نشــینی کروبــی رییس این 
مجلس بــه واســطه اتفــاق رخ داده برای 
»حســین لقمانیــان« نماینــده همدان، 
ماجرای لوایح دوقلوی خاتمی و تحصن تنی 
چند از نمایندگان تندرو و افراطی، از دیگر 

حواشی بی پایان مجلس ششم بود.

مجلس هفتم؛ بازگشت پرُ قدرت 
جناح راست

مجلس هفتم در ۷ خرداد ۸۳ تشــکیل شد 
و در اوایل این مجلس، ســاختمان برگزاری 
جلســات به بهارســتان انتقــال یافت. در 
مجلس هفتم که اصولگرایان دســت بالا را 
داشــتند، بر خلاف مجلس ششــم، خبری 
چندان از حاشیه ســازی و سیاســی کاری 
نبــود و اذهــان نماینــدگان معطــوف به 
بهبود وضعیت اقتصادی و معیشــتی مردم 
بود. ریاســت ایــن مجلــس را »غلامعلی 
حدادعادل« برعهده داشــت؛ شــخصیتی 
که در مجلــس قبل، بــه کــرات از ناحیه 
تندروهــای دوم خردادی، مــورد هجمه و 

تخطئه قرار گرفته بود.
طــرح تثبیت قیمت ها از جملــه مهم ترین 
مصوبات مجلس هفتم بــود. مجلس هفتم 

با دو دولت خاتمی و احمدی نژاد ســروکار 
داشت و بیشــترین تعامل را با این دو دولت 

انجام داد.

مجلس هشتم؛ شکست مجدد 
اصلاح طلبان

مجلس هشتم در ســال ۸۷ آغاز به کار کرد؛ 
این مجلس نیــز در ســیطره اصولگرایان 
بود؛ در رقابت هــای انتخاباتی این مجلس، 
اصلاح طلبــان با فهرســت ائتــلاف یاران 

خاتمی، ورود کردند و به هزیمت رفتند.
ائتلاف اصولگرایــان که پیــروز انتخابات 
مجلس هشــتم بود، در رأی گیــری درون 
فراکســیونی، »علی لاریجانی« نماینده قم 
را به جای »حدادعادل« به ریاست برگزید؛ 
حداد عادل نیز به رأی همقطارانش تمکین 
کرد و کوچک ترین اعتراضــی از خود بروز 
نداد و ریاست کمیســیون فرهنگی مجلس 
هشتم را عهده دار شــد.در جریان مجلس 
هشــتم، فتنه ۸۸ به وقوع پیوست و قاطبه 
نمایندگان این مجلــس در مواجهه با فتنه 
و فتنه گران، مواضع مطلوبی اتخاذ کردند و 
از ســران فتنه که به رأی مردم و جمهوریت 

نظام پشت کرده بودند، برائت جستند.
»علــی کــردان« وزیــر کشــور دولــت 
احمدی نژاد تنها پس از ۹۱ روز از کسب رأی 
اعتماد از مجلس هشتم، توسط نمایندگان 
همین مجلس، اســتیضاح و عزل شد. دلیل 
اســتیضاح کــردان، بی اعتبــاری مدرک 
تحصیلــی او بــود. همچنیــن نمایندگان 
مجلس هشــتم، برای نخستین بار در تاریخ 
جمهوری اســلامی ایــران، به یــک وزیر 
پیشنهادی زن رأی اعتماد دادند و »مرضیه 
وحیــد دســتجردی« را به عنــوان وزیر 

بهداشت، روانه هیات دولت کردند.

مجلس نهم؛ داستان بی پایان برجام
نهمین دوره مجلس شــورای اسلامی از ۷ 
خرداد ۱۳۹۱ رسماً آغاز به کار کرد. ریاست 
ایــن مجلس نیــز همچون مجلــس قبلی 
با »علــی لاریجانی« بــود. در این مجلس، 
اصولگرایان اگر چه بــاز هم بر اصلاح طلبان 
چیره شــده بودند اما نتوانســتند اتحاد و 
اتفــاق مجالس هفتــم و هشــتم را حفظ 
کنند و چند پاره شــدند؛ گروهــی از آن ها 
فراکســیون »رهروان ولایت« را به زعامت 
علی لاریجانی تشــکیل دادند و دیگران در 
فراکســیون های اصولگرایان و پایداری ها 
قرار گرفتند.یکــی از مهم تریــن اتفاقات 
رخ داده در اردوگاه اصولگرایــان پیــش از 
انتخابات مجلس نهم، شــکل گیری جبهه 
موســوم به پایــداری در مردادماه ســال 
۱۳۹۰ بود. جبهه پایداری در واقع متشکل 
از »نیروهــای نزدیک به دولــت وقت« بود 
که باور داشــت رییس جمهــور تحت تاثیر 
برخی اطرافیانش، دیگر مثل سابق انقلابی 
و اصولگرا نیســت. در نهایت نیز پایداری ها 
با ســایر اصولگرایان وحدت نکردند و برای 
انتخابات، لیســت مجزا دادند. ایده »رقابت 
درون گفتمانی« یا »درون جریانی« از این 
انتخابات بــه بعــد، در اردوگاه اصولگرایان 
باب شــد.یکی از اتفاقات مهم مجلس نهم 
که حاشــیه های زیادی را به همراه داشت، 
تصویــب »برجــام« بــود؛ اعتدالگراها که 
دولت »حســن روحانی« را تشــکیل داده 
بودند برجــام را مهم ترین دســتاورد خود 
در حــوزه دیپلماســی می دانســتند و در 
مقابل، منتقدان دولت روحانی، برجام را به 

مثابــه تضعیف برنامه صلح آمیز هســته ای 
کشورمان قلمداد می کردند.

علی ایحــال بــا تمــام کش وقوس هــای 
صورت گرفتــه نهایتــاً در ۲۱ مهر ۱۳۹۴، 
جزییات طــرح »اقدام متناســب و متقابل 
دولت در اجــرای برجــام« بــا ۱۶۱ رأی 
موافق، ۵۹ رأی مخالف و ۱۳ رأی ممتنع در 

مجلس شورای اسلامی تصویب شد.
قاب مانــدگار جلســه تصویــب برجام در 
مجلــس، تصویر اشــک های مرحوم »علی 
اصغر زارعی« بــود؛ او از مخالفــان برجام 
محسوب می شــد؛ دیگر همفکران زارعی 
در جبهه پایداری نظیر »حمید رســایی« 
و »مهــدی کوچک زاده« نیز بــه »تصویب 
بیست دقیقه ای برجام« انتقاد داشتند و این 
انتقاد را به آشکارترین شکل ممکن نسبت 

به لاریجانی، رییس مجلس نشان دادند.

 مجلس دهم؛ به نام »امید«
 به کام ناامیدی

در دهمین دوره مجلس شــورای اسلامی، 
نامزدهــای نزدیــک بــه اصلاح طلبان و 
اعتدالیون، »لیست امید« را منتشر کردند 
و توانســتند پس از چند دوره شکســت از 
اصولگرایــان، این بار به ظفرمندی دســت 
یابند و پس از چندین ســال، طعم پیروزی 
را بچشــند.البته اصلاح طلبــان و لیســت 
امیدی ها از آن حیث که چهره قابل اعتنایی 
نداشــتند که وزن سیاســی بالایی داشته 
باشد، لذا نتوانســتند هیأت رییسه مجلس 
را تصاحــب کنند و در این عرصــه، قافیه را 
به »یاران لاریجانــی« باختند.در انتخابات 
هیأت رییسه این مجلس، »علی لاریجانی« 
توانســت »محمدرضــا عــارف« نماینده 
شــاخص اصلاح طلبــان را بــا ۱۷۳ رأی 

شکست دهد.
یکی از حاشیه های مجلس دهم به ماجرای 
سفر خانم »موگرینی« مســوؤل سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا بــه ایران و حضورش 
در مجلس مربوط می شــود؛ در جریان آن 
جلسه، نمایندگان اصلاح طلب فراکسیون 
امید، برای سلفی گرفتن با این سیاستمدار 
اروپایی، صف کشیدند و تصویر نامطلوبی از 

این رخداد، مخابره و منعکس شد.
»سعید حجاریان« از تئورسین های جناح 
اصلاح طلــب قبل از تشــکیل مجلس دهم 
که هم قطارانش نیز در آن عضویت داشتند، 
چنین مدعی شــد که »با مجلســی بهتر از 
مجلس پنجم روبه رو خواهیم شد«. اما این 
تحلیل حجاریان چندان به حقیقت منتهی 
نشد و امیدی های وابســته به اصلاح طلبان 
مجلس دهم، همچون اســلاف تندروشان 
در مجلس ششــم، بیشــتر درگیر مباحث 

حاشیه ای و سیاسی کاری شدند.
با اتمــام دوره دهم مجلس، دوازده ســال 
نمایندگی و ریاســت علی لاریجانی هم به 
پایان رســید و او از حضور در انتخابات دوره 

یازدهم مجلس خودداری کرد.

مجلس یازدهم؛ احیای انقلابی گری 
پارلمانی

مجلس یازدهم در ۷ خرداد ۹۹ تشکیل شد؛ 
این مجلــس را به ســبب جهت گیری های 
قاطبــه نمایندگانــش، انقلابــی خطاب 
می کنند؛ یکی از نکات درخشــان کارنامه 
مجلس یازدهــم، تصویب قانــون »اقدام 
راهبــردی برای لغــو تحریم هــا و صیانت 
از حقوق ملــت ایــران« بــود؛ قانونی که 
واکنشی به گستاخی های طرف های غربی 
و نقض های آشــکار برجــام از جانب آن ها 
بود. البتــه تصویب این قانــون در مجلس 
یازدهم با انتقاد دولت روحانی مواجه شــد 
که در ســال ۹۹، آخرین ماه های در مصدر 
بودن خود را می گذراند.رهبر معظم انقلاب 
اســلامی در ســوم خرداد ســال جاری در 
دیدار رییس و نمایندگان مجلس یازدهم، 
این مجلس را در مجمــوع و در نگاهی کلی، 
مجلســی انقلابی، جوان، پرُ تحرک و دارای 
مصوبات خوب برای رفع مشــکلات کشور 
خواندند و با تبییــن الزامات قانون گذاری از 
جمله »اثرناپذیری از جوزدگی و ملاحظات 
جناحی«، گفتند: »در ســال آخر مجلس، 
کارهای بزرگــی چون بررســی و تصویب 
برنامه هفتم توســعه، تصویب قوانین لازم 
برای تحقق شــعار ســال یعنی مهار تورم 
و رشــد تولید و بررســی لوایح و طرح های 
نیمــه کاره را با تلاش بی وقفه به ســرانجام 

برسانید«.
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این ماشین حساب خراب است
حمید حاج اســماعیلی آمارهای اشــتغال و بیکاری کشــور نشان 
می دهد که در بخش جوانان و فارغ التحصیلان، توفیق چندانی نداشتیم 
و نتوانســتیم در این بخش ها شغل ایجاد کنیم.از ســوی دیگر، در حوزه 
زنان به دلیل تغییرات گســترده جهانی، اجتماعی و مدرنی که در کشور 
طی دو دهه اخیر شــکل گرفته، نتوانســتیم برای این گروه شغل ایجاد 
کنیم، مشارکت آنها را بالا ببریم و آن ها را در حوزه بازار کار دخیل کنیم.

ما هم اکنون در بخــش زنان، نرخ بیکاری بالا داریم و مشــارکت آن ها به 
دلایل متعددی پایین است که بخشی از آن ناشی از سد و موانع فرهنگی 
و اجتماعی اســت که برای حضور آن ها وجود دارد. به همین دلیل زنان 
نتوانســتند هم پای مردان در بازار کار حضور داشته باشند.بر این اساس، 
در بخش های فارغ التحصیلان دانشــگاهی، جوانان و نیز زنان، همچنان 
با معضل بیکاری جدی روبه رو هســتیم و نتوانستیم متناسب انگیزه ها و 

خواسته های آن ها برایشان شغل ایجاد کنیم. این یک موضوع مهم است
اما از این ها مهم تر که ما را درگیر یک کلاف سردرگم کرده و باعث شده 
نرخ بیکاری پایین تر نشان داده شــود و به کاهش چند درصدی یا چند 
صدم درصدی نرخ بیکاری در هر سال و یا چند سال یک بار افتخار کنیم 
و خوشحال باشیم، غفلت از جمعیت فعال است.ما از گذشته هم معتقد 
بودیم که جمعیت فعال ما واقعی نیست. چرا؟ بخشی از آن برمی گردد 
به ماشین حسابی که در کشور مشکل دارد و نمی تواند آمارها، داده ها و 
اعداد و ارقام را به درستی در کشور محاســبه کند. این ماشین حساب 
باید تغییــر کند؛ چراکه برای محاســبه نرخ بیکاری و اشــتغال، دچار 
ضعف اســت و توانایی، ابزار، امکانات و تکنولوژی لازم را برای محاسبه 
ندارد. این ماشین حســاب نارسا اســت و محاســبات دقیقی را برای 
سیاست گذاران، برنامه ریزان و مدیران در کشور نتوانسته در اختیار قرار 
دهد.نکته این جاست که چرا جمعیت فعال ما به نسبت جمعیت کشور 
طی چند دهه گذشته این قدر رشــد آرامی داشته است؟ در سال هایی 
بوده که نزدیک به یــک میلیون نفر به جمعیت کشــور به دلیل موالید 
اضافه شده است، اما شاید بودیم به جمعیت فعال کشور ، ۱۵۰ هزار نفر 

اضافه شده است. این یعنی ما در یک جایی دچار مشکل هستیم.
وقتی جمعیت فعال متناســب با جمعیت جوانــان و فارغ التحصیلان 
نباشــد، خودبه خود نرخ بیــکاری کاهش پیــدا می کنــد. این جزو 
انتقادهای بسیار اساسی و تخصصی است که در حوزه آمارگیری وجود 

دارد و باید مورد بازنگری قرار گیرد.

وزیراقتصادخبرداد
تخفیف بیمه برای موتورسیکلت های نو پلاک

وزیر اقتصاد با بیــان اینکه ۸۷ درصد موتورســواران فاقــد بیمه نامه 
شــخص ثالث هســتند، از اعمال تخفیــف ۲۰ درصدی حــق بیمه 

موتورسیکلت هایی که برای اولین بارشماره گذاری می شوند، خبر داد.

احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در خبر ۱۴ اظهار کرد: 
در راســتای افزایش انگیزه بــرای اینکه موتورســیکلت های نوپلاک 
از بیمه اســتفاده کنند و در مواردی که ضرری و زیانی وارد می شــود 
امکان جبران بهتری برای حادثه دیدگان وجود داشــته باشد شورای 
عالی بیمه مصوبه ای داشــت که نیازمند تأیید هیــأت دولت بود که در 
نهایت اخذ شد.خاندوزی یادآور شد: ۸۷ درصد موتورسواران فاقد بیمه 
نامه شخص ثالث هســتند از این رو در تصادفات مشکلات زیادی ایجاد 
می شــد. همچنین ۲۲ درصد تصادفات هم ناشــی از خطاهای موتور 
ســواران یا طرف موتورســواران بود.خاندوزی گفت: با مصوبه هیأت 
دولت کــه رقم ۵ درصد را بــه ۲۰ درصد تخفیف حق بیمــه را افزایش 
داده امیدواریم در ماه های آینده درصد پوشــش بالاتــری برای بیمه 
موتورسوران در کشور شاهد باشیم.گفتنی است، در حال حاضر حدود 
۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار موتورســیکلت در کشــور تــردد می کنند که 

حدود ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار مورد بیمه نامه دارند.

رییسسازمانملیاستاندارد:
و پارس تا پایان سال متوقف می شود تولید پژ

رییس سازمان ملی اســتاندارد گفت: ایران خودرو برای خودروی پژو 
پارس که فاقد استانداردهای ۸۵ گانه است تا نیمه اسفند امسال مجوز 

تولید دارد و پس از آن برابر قانون عمل خواهد شد.
 

مهدی اسلام پناه رئیس سازمان ملی استاندارد ایران در مصاحبه با صدا 
و سیما اظهار کرد: آنچه که درباره اســتانداردهای اجباری در صنعت 
خودرو به عنوان قانون وضع شده، اجرا می شــود و تولید کنندگان نیز 
باید خود را با قوانین استاندارد انطباق دهند تا ضمن رعایت حق مصرف 

کننده، ظلمی از جانب تولید کننده به مصرف کننده وارد نشود.
وی ادامه داد: وظیفه ما اطمینان بخشــی ایمنــی و عملکرد در تولید 
اســت و تولید کنندگان در حــوزه صنعت خودرو باید بن ســازه های 
تولیدات خود را منطبق بر اســتانداردهای ملی کشــور قرار دهند و بر 
اســاس مجوزات لازم از جمله رعایــت اســتانداردهای ۸۵ گانه اقدام 
به پیش فروش خودروهای خود کنند.اســلام پناه در پاســخ به سوالی 
درباره خودروهای پیش فروش شــده پس از مهلت اخذ استانداردهای 
اجباری از جمله پژو پارس گفت: سازمان استاندارد مسئولیتی در قبال 
پیش فروش ها پس از مهلت قانون توقف تولید ندارد لذا آنچه که قانون 
برای ما وضع کرده اســت ما به آن عمل خواهیم کرد و از آنجایی مصرف 
کننده باید رضایت کافی و وافی از کالا را داشــته باشد تولیدکنندگان 
نیز ملزم به رعایت قانون هستند.وی گفت: یکی از مواردی که به تولید 
ارزش می دهــد رضایت مصرف کننــده از کیفیت کالاســت بنابراین 
تولید کنندگان خودرو نیز با آگاهی بخشــی و اطلاع رسانی درست به 
جای منتقل کردن نقص و ایرادها بــه دیگران موظف و مکلف به رعایت 
مقررات فنی و قوانین مصوب کشــور هســتند تا اعتماد عمومی را در 
این حوزه مضاعف کند و مردم بتوانند آنچه را کــه برای خرید روی آن 
برنامه ریزی کرده اند به دســت آورند و سازمان ملی اســتاندارد نیز به 

عنوان وکیل مردم در جهت حق الناس مردم برابر قانون عمل می کند.

یادداشت

بازار

رییس کمیسیون انرژی و محیط زیست اتاق بازرگانی 
تهران در توضیحاتی کیفیت پایین خودروهای داخلی 

را عاملی مهم در بروز ناترازی بنزین معرفی کرد.
رضا پدیدار؛ رئیس کمیســیون انرژی و محیط زیست 
اتاق بازرگانی تهــران و عضو هیــأت نمایندگان اتاق 
بازرگانــی، صنایــع، معادن و کشــاورزی ایــران، در 
خصوص ناترازی بنزین در کشــور گفــت: برای رفع 
ناترازی بنزین در حال حاضر از محل ذخایر استراتژیک 
بنزین برداشت می شــود ولی قاعدتاً این ذخایر نباید 
استفاده شود و باید در مواقع اضطراری از آنها استفاده 
کرد. ولــی دولت تصمیــم گیری کرده کــه برای رفع 
ناترازی از این ذخایر استراتژیک استفاده کند و پیش از 

این هم از این ذخایر برداشت نمی شده است.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران توضیح داد: ظرفیت پالایشی کشور در 
زمینه تولید بنزین و گازوئیل با مقدار مصرف یکی شده 

است. موضوع مهم یارانه ی پنهانی است که 
به ســوخت های مختلف اعطــا می کنیم. بر 
اساس اعلام شــرکت ملی پالایش و پخش 
ســالانه ۸۰ میلیارد دلار یارانه ســوخت در 

کشور پرداخت می کنیم.
وی در ادامه با بیان اینکه ســالانه ۱۰ تا ۱۲ 
درصد مصرف ســوخت مایع است افزود: اگر 

بخواهیم این میزان را هم در مصرف ســوخت کشــور 
محاسبه کنیم متوجه می شــویم که در سال ۱۴۰۲ به 
نسبت ۱۴۰۱ روند افزایش مصرف بنزین را داشته ایم 
که مهمترین عامــل آن کیفیت پاییــن خودروهای 
داخلی است، خودروهای خارجی در هر ۱۰۰ کیلومتر 
۳ لیتر مصــرف و خودروهــای ایرانی ۱۰ تــا ۱۲ لیتر 

مصرف دارند.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران بیان کرد: به همین دلیل هم بر ظرفیت 

پالایشــگاه تبریز تهران و بندر عباس افزوده 
شد. رشد مصرف بنزین ما امسال پیش بینی 
شده بود که ۶ و نیم درصد باشد ولی بر اساس 
مطالعه مرکز پژوهش های مجلس امســال 
۱۲ و نیم درصد رشــد مصرف بنزین در سال 

جاری داشته ایم.
رئیس کمیسیون انرژی و محیط زیست اتاق 
بازرگانی تهران گفت: دلیــل این افزایش ترافیک های 
ســنگین، جواب گو نبودن مترو و اتوبوس های حمل و 
نقل عمومی اســت. در این ترافیک های ســنگینی که 
در سطح شــهر به وجود می آید ســوخت زیادی هدر 

می رود.
پدیدار ادامه داد: حدود ۲۰ میلیون خودروی ســواری 
و ۴ تا ۵ میلیون خودروی عمومــی داریم که جمع آنها 
۲۵ میلیون می شــود. ولــی تعداد کارت ســوخت در 
دست مردم ۳۰ میلیون کارت سوخت است. دلیل این 

کارت ســوخت های مازاد از چرخه خارج نکردن کارت 
سوخت های باطل شده است.

رئیس کمیسیون انرژی و محیط زیست اتاق بازرگانی 
تهران بیــان کرد: از ابتــدای امســال بالاترین میزان 
مصرف بنزیــن ۱۲۷ میلیون لیتر در روز بوده اســت. 
در این روزها که مصــرف بالایی داشــته ایم از ذخایر 
اســتراتژیک اســتفاده کرده ایم تا محتاج به واردات 

نشویم.
عضو هیــأت نماینــدگان اتــاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران با بیان اینکه در حال حاضر 
رشــد مصرف بنزین در کشــور ما وجــود دارد و باید 
با آگاه ســازی مردم به صرفه جویی ۵ میلیون لیتری 
بنزین در روز برســیم خاطرنشــان کرد: باید مصرف 
بنزین را در روز به میانگیــن ۱۱۰ میلیون لیتر کاهش 
دهیم تا ناترازی از بین برود. مــردم باید کمی کمتر از 

خودروهای شخصی استفاده کنند.

و خودر

خریدار   نظــر موافق دولــت و مجلس 
در برنامه هفتم توســعه این بود که ســن و 
ســابقه موردنیاز برای بازنشستگی نیروی 
کار به صــورت پلکانی افزایــش پیدا کند تا 
بخشــی از ناترازی گســترده صندوق های 
بازنشســتگی جبران شــود. این نظر که در 
قالب مصوبــه مجلس به شــورای نگهبان 
ارسال شده بود، خلاف موازین شرع و قانون 

اساسی شناخته نشد.
بر اساس مصوبه مجلس، ســابقه موردنیاز 
برای بازنشســتگی مردان از ۳۰ به ۳۵ سال 
و برای زنان از ۲۵ ســال به ۳۰ سال افزایش 
خواهد یافت و حداقل سن بازنشستگی نیز 
به تدریج بــرای مردان به ۶۲ ســال و برای 
زنان به ۵۵ سال افزایش پیدا می کند. البته 
شاغلان در صورت احراز شرط سابقه، فارغ 
از اینکه چند ســال داشته باشند، می توانند 

بازنشسته شوند.
بر اساس متن نهایی مصوبه مجلس که چند 
بار با اظهار نظر رئیس و نمایندگان مجلس 
از آن ابهام زدایی شد، شــاغلان فعلی و آتی 
اقتصاد ایران مأموریــت دارند برای جبران 
ناترازی مالی صندوق های بازنشســتگی، 
از چند ماه تا چند ســال، حق بیمه بیشتری 
بپردازنــد. بــر اســاس مصوبــه مجلس، 
بیمه پردازان به ازای هر ســالی که تا زمان 
بازنشســتگی آنها باقی مانــده، باید مقدار 
بیشــتری خدمت کنند و در فاصله دورتری 

بازنشسته شوند. بر اساس این مصوبه:
- بیمه پردازانی که ۲۸ تا ۳۰ ســال ســابقه 
خدمت دارند، مشمول این مصوبه نیستند 
و طبــق روال فعلــی، در دو ســال پیش رو 

بازنشسته می شوند.
- بیمه پردازانی که ۲۵ تا ۲۸ ســال ســابقه 
خدمت دارند به ازای هرســال باقی مانده تا 

بازنشستگی، باید دو ماه اضافه کار کنند.
- بیمه پردازانی که ۲۰ تا ۲۵ ســال ســابقه 
خدمت دارند به ازای هرســال باقی مانده تا 

بازنشستگی، باید ۳ ماه اضافه کار کنند.
- بیمه پردازانی که ۱۰ تا ۲۰ ســال ســابقه 
خدمت دارند به ازای هرســال باقی مانده تا 

بازنشستگی، باید ۴ ماه اضافه کار کنند.
-بیمه پردازانــی که تا ۱۰ ســال ســابقه 
خدمت دارنــد به ازای هرســال باقی مانده 
تا بازنشســتگی، باید ۵ ماه اضافه کار کنند. 
حداکثــر میــزان افزایش ســابقه اجباری 
مربوط به نیروهای تازه وارد بازار کار اســت 

که باید ۶۰ ماه بیشتر حق بیمه بپردازند.
- ایثارگران و مشــمولان قوانین ســخت و 
زیان آور مشمول قوانین خاص خود هستند 
و هرگونــه افزایش زمان خدمت بر اســاس 

همان قوانین انجام خواهد شد.

چرایی افزایش سن بازنشستگی
 و نظر منتقدان

صندوق های بازنشستگی با سرمایه گذاری 
حق بیمــه دریافتی از افراد تحت پوشــش 
خود در حوزه های ســودده و بازار ســهام، 
منابع موردنیاز برای ادای تعهدات در آینده 
را تضمین می کنند؛ اما در ایران به واســطه 
تجمیع سال ها ســوء مدیریت و اشتباهات 
سیاستی در این صندوق ها، جدای از اینکه 
بخــش عمده حــق بیمــه دریافتی صرف 
پرداخــت تعهدات جاری می شــود، بخش 
ســرمایه گذاری صندوق ها هم به دلیل رد 
دیون دولت با بنگاه های زیان ده، بی کفایتی 
مدیران و فساد، با حاشیه سود بسیار ناچیز 

همراه است.
مزید بر این مســائل، کاهش ورودی شاغل 
جدیــد بــه صندوق هــا و افزایــش تعداد 
مســتمری بگیران، چالش بزرگی اســت 
که ناترازی منابــع و مصــارف صندوق ها 
را آشــکارتر می کنــد. افزایــش ســن 
بازنشســتگی، یکی از سیاســت هایی که 

برای کنترل این وضعیت قابل اجراســت؛ 
اما در ایران، با توجه به اینکه منبع و منشــأ 
بحران امــروز صندوق ها، سیاســت های 
اشــتباه دولت ها، رهاشــدگی و مدیریت 
رانتی صندوق ها و ... بوده اســت، منتقدان 
افزایش ســن بازنشســتگی انتظــار دارند 
قبل از اجــرای قانون جدید، کاســتی های 
موجود صندوق ها اصلاح شــود در غیر این 
صورت، رشــد درآمد صندوق ها با افزایش 
سن بازنشســتگی، در همان مسیری تلف 
خواهد شد که در طول ســالهای متمادی، 

صندوق ها را دچار بحران کرده است.

صندوق های بازنشستگی چه می کنند؟
صندوق بیمه در ازای دریافت حق بیمه در 
دوره اشــتغال، جبران بخشی از هزینه های 
مربوط به بیماری، بیکاری، از کار افتادگی و 
... را متقبل می شود و پس از اتمام دوره بیمه 
پردازی شاغل نیز، پرداخت مستمری به او 
را عهده دار می شود. بر اســاس این تعریف، 
باید حق بیمه های دریافتی در ســال هایی 
که شاغل هزینه کمتری به صندوق تحمیل 
می کند، صرف ســرمایه گذاری ها سود ده 
شــود تا در زمان افزایش بار تعهدات مالی، 
قدرت ایفای تکالیف وجود داشته باشد. در 
ایران، با وجود عمر حدود ۷۰ ساله صندوق 
بیمــه اجتماعی، ایــن فرایند به درســتی 

انجام نشده اســت؛ به گونه ای که در شرایط 
فعلی، صندوق تأمیــن اجتماعی ۷۰ درصد 
از منابع خود را از محــل دریافت حق بیمه، 
۱۲ درصد از محل ســرمایه گذاری و فروش 
دارایــی و ۱۷ درصــد را از محــل تعهدات 
دولت تأمین می کند. بر اســاس آمارها، این 
صندوق که در دوره میان ســالی قرار دارد 
قادر به جبران تعهــدات فعلی خود از محل 
سرمایه گذاری حق بیمه اعضای خود نیست 
و دیگر صندوق ها وضعیت به مراتب بدتری 

را تجربه می کنند.
بر اســاس آمارهــای رســمی، در صندوق 
کارکنــان فولاد، فقــط ۳ درصــد از منابع 
موردنیــاز از محل حق بیمه تأمین شــده، 
۲۱ درصد از محل ســرمایه گذاری و فروش 
دارایی و حــدود ۷۶ درصــد باقی مانده از 
محل کمک هــای دولت تأمین می شــود. 
در صندوق بازنشســتگی کشوری نیز فقط 
۱۹ درصد از منابع از محل حق بیمه تأمین 
می شــود، ۳۸ درصد از محل تعهدات دولت 
و ۳۱ درصد باقی مانده از محل کمک دولت 

تأمین می شود.

نفع افزایش سن بازنشستگی
 برای شاغلان

یکی از دلایلی که شــاغلان اعم از کارمند و 
کارگر، با افزایش ســن بازنشستگی موافق 

نیستند، این اســت که با اجرای این قانون 
باید هزینــه بیشــتری پرداخــت کنند و 
در قبــال این هزینــه اضافــه، هیچ چیزی 
عایدشــان نخواهد شــد؛ بــه خصوص که 
شاغلان هیچ نقشــی در شکل گیری بحران 

صندوق ها نداشته اند.
بر اســاس آمارهای ســال ۱۴۰۰، در این 
ســال و بعد از دو بار همسان ســازی حقوق 
بازنشســتگان، میانگین مستمری صندوق 
بازنشستگی کشــوری به حوالی ۷ میلیون 
تومان رســیده؛ درحالی که در همین سال، 
میانگین مســتمری تأمین اجتماعی فقط 

۳.۵ میلیون تومان بوده است.
از نگاهی دیگر، بررســی نســبت میانگین 
مســتمری صندوق هــای بازنشســتگی 
بزرگ کشــور به متوســط هزینــه خانوار 
شهری نشــان می دهد در سال ۱۳۹۸ که 
هنوز همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
اجرایی نشده بود، مستمری بازنشستگان 
تأمین اجتماعی معادل ۵۴ درصد متوسط 
هزینــه معیشــت خانوارها بــوده؛ اما در 
صندوق هــای بحران زده ای کــه از بودجه 
عمومــی ارتزاق می کننــد؛ یعنی صندوق 
بازنشستگی کشــوری و صندوق کارکنان 
فولاد به ترتیــب ۷۴ درصــد و ۸۹ درصد 

بوده است.
بر اســاس آمار، نسبت مســتمری تأمین 
اجتماعی به میانگین هزینــه خانوارها در 
ســال ۱۳۹۹ حدود ۵۶ درصد بــوده که در 
ســال ۱۴۰۰ به ۴۷ درصد رسیده است؛ اما 
همین نســبت به در صندوق بازنشستگی 
کشوری در سال ۱۳۹۹ بالغ بر ۱۰۱ درصد و 

در سال ۱۴۰۰ حدود ۹۳ درصد بوده است.
جالب تر اینکه نسبت مستمری به متوسط 
هزینــه زندگــی در صندوق بحــران زده 
کارکنان فولاد در ســال ۱۳۹۹ به رقم ۱۵۷ 
درصد رســیده که حــدود ۳ برابر نســبت 
صندوق تأمین اجتماعی اســت. این ارقام، 
حاکی از این است که بحرانی بودن یا نبودن 
صندوق هــا، تأثیری روی رفتــار مالی آنها 
نداشته وابستگی به بودجه دولتی منجر به 

انقباض هزینه های آنها نشده است.
سؤالی که مطرح می شود این است که آیا با 
این شیوه هزینه کردن صندوق ها، می توان 
به رفع ناترازی آن ها از محل افزایش ســن 
بازنشســتگی و رشــد درآمــد صندوق ها 

امیدوار بود یا نه؟

وز ناترازی بنزین وهای تولید داخل عاملی مهم در بر کیفیت پایین خودر

معاونوزیرتعاون،کارورفاهاجتماعیاعلامکرد

خ بیکاری در همه استان ها برنامه ریزی برای تک رقمی شدن نر
خریدار  معــاون توســعه کارآفرینی و 
اشــتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با بیان اینکه افزایش نرخ مشارکت و کاهش 
تعــداد بیکاران بــه معنای رونق بــازار کار 
اســت، گفت: نرخ بیکاری در ۲۴ استان تک 
رقمی شده و امیدواریم به عنوان یک هدف 
در پایان دولت ســیزدهم نرخ بیکاری را در 

تمام استان های کشور تک رقمی شود.
»محمود کریمــی بیرانوند« در نشســت 
خبری به تشــریح مصوبات شــورای عالی 
اشتغال، فرآیند و دلایل کاهش نرخ بیکاری 
در کشــور و موضوعات مربوط به اشــتغال 

کشور پرداخت.
وی افزود: یکی از مهم ترین فاکتورهای بازار 
کار، نرخ بیکاری فارغ التحصیلان اســت که 
این پیــام را می دهد چه تعــداد از جمعیت 
شاغلان و بیکاران فارغ التحصیل هستند و 
تحلیل های آن برای کیفی بــودن بازار کار 
بســیار مهم اســت که این عدد در ۳ فصل 
اخیر کاهشــی بوده و اکنون به ۱۱.۴ درصد 

رسیده است و شیب کاهشی دارد.
معاون وزیر کار گفت: فاصلــه نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان و نرخ بیکاری خرد نشــان 
می دهد چه تعــداد از مشــاغل کیفی بوده 
اســت. در ســال ۱۴۰۰ این تفاوت تقریباً 

حدود ۴.۵ درصد بود که در آخرین گزارش 
مرکز آمار به ۳.۵ درصد رسیده است. فاصله 
۶ درصدی نرخ بیــکاری فارغ التحصیلان با 

نرخ بیکاری کل را کاهشی شده است.

کاهش اشتغال ناقص در کشور
کریمی بیرانونــد ادامه داد: نرخ اشــتغال 
ناقص نیز بــا روندی کاهشــی رو به رو بوده 
از ۱۰.۶ درصد از پاییز ۱۴۰۰ به ۸.۱ درصد 
در پاییز ۱۴۰۲ رسیده اســت. نرخ بیکاری 
جوانان ۱۸ تا ۳۵ ســال هم که بیانگر امید 
جوانان برای یافتن شغل یا دسترسی آن ها 
به پیدا کردن شغل است که از ۱۶.۱ درصد 
به ۱۴.۴ درصــد در پاییز ۱۴۰۲ رســیده 
اســت.وی تصریح کرد: متغیر دیگر در آمار 
نیروکاری مرکز آمار ایــران، مربوط به نرخ 
مشارکت اقتصادی است. اگر نرخ مشارکت 
افزایشــی و بیکاری کاهشی باشد به معنای 
رونق بازار اســت. این نرخ نیــز ۰.۵ درصد 
افزایش داشــته بــه طوری که تعــداد نرخ 
مشــارکت )جمعیت فعال( از ۴۰.۹ درصد 
در پاییــز ۱۴۰۰ به ۴۱.۵ درصــد در پاییز 

۱۴۰۲ رسیده است.
معاون وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
خاطرنشــان کــرد: اگــر بخواهیــم بــه 

شــاخص های اختصاصــی حــوزه زنان را 
بررسی کنیم، نشــان می دهد که جمعیت 
فعال زنان به نسبت پاییز ۱۴۰۰ حدود ۵۰۰ 
هزار نفر و جمعیت شــاغل بانوان نیز در این 
مدت بیش از ۶۰۰ نفر افزایش داشته است. 
نرخ مشــارکت اقتصادی زنان هم نسبت به 
پاییز ۱۴۰۰ حدود ۱.۵ درصد افزایش یافته 

و سرعت رشد بالایی دارد.
کریمی بیرانوند تصریح کــرد: نرخ بیکاری 
زنان جوان در پاییــز ۱۴۰۰ عدد ۳۹.۷ بود 
که در پاییز امســال به ۲۷.۹ درصد رسیده 
و ۹ درصد کاهش را تجربه کرده اســت. نرخ 
بیکاری ۱۸ تا ۲۵ ســال نیز حــدود چهار 
درصد کاهشــی یافته. اینها نشان می دهد 

که آمار و ارقام حوزه زنان از هر جهتی رشد 
مثبت داشته و ارقام امیدوارکننده است.

 نرخ بیکاری در 24 استان 
تک رقمی است

وی تاکید کرد: نرخ بیکاری در ۲۴ اســتان 
تک رقمی شد که امیدواریم در پایان دولت 
ســیزدهم بتوانیم نرخ بیــکاری را در تمام 

استان های کشور تک رقمی کنیم.
معاون وزیر کار گفت: هنوز برای رســیدن 
به نقطه مطلوب فاصله داریــم؛ اما اتفاقاتی 
که رخ داده به ســمت روند مطلوب اســت. 
وضعیت بازار کار نســبت به گذشته بهبود 
یافتــه و رکوردهای قابــل توجهی در حال 
ثبت اســت. امیدواریم با برنامه ریزی های 
انجام شــده تا پایــان دولت ســیزدهم به 
وضعیــت مطلوب نزدیک شــویم و آن را به 
سمت پایدار شــدن ببریم.کریمی بیرانوند 
بیان داشــت: نرخ رشــد اقتصادی در ۲ و 
نیم ســال گذشــته و در فصول مختلف آن 
مثبت بوده است. آخرین گزارش مربوط به 
تابستان ۱۴۰۲ است که نرخ رشد اقتصادی 
به ۷.۹ درصد رســیده، زمانی که این رشد 
مثبت باشد یعنی ماشــین اقتصاد در حال 
حرکت اســت.معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی افزود: نکتــه کلان تحلیلی دیگر 
که بهبود فضای اقتصادی کشــور را نشان 
می دهد خروج اقتصاد کشور از شرطی بودن 
است. این که پیشــرفت اقتصادی کشور را 
به برخی مناســبات بین المللی گره بزنیم و 
فعال کردن ظرفیت های داخــل را معطل 

پیش شرط های بین المللی کنیم.
وی دربــاره اقدامــات دولــت در خصوص 
کاهش نرخ بیکاری و بهبود وضعیت اشتغال 
کشور، تصریح کرد: در دولت سیزدهم هفت 
جلسه شورای عالی اشتغال با حضور رییس 
جمهور، تمام وزرا و اســتانداران تشــکیل 
شــده که آخرین جلســه آن هفته گذشته 
برگزار شــده بود. مردم نیز با سیاست های 
دولت در بــازار کار همراهــی کردند. تمام 
ارکان حاکمیت خود را پاســخگوی نسبت 
بــه اشــتغال می دانند.کریمــی بیرانوند 
خاطرنشان کرد: یکی دیگر از سرفصل های 
مهم که تاثیر مســتقیمی بر بــازار کار در 
دولــت مردمــی ســیزدهم دارد نظارت و 
هدایت حاکمیت در حوزه اشــتغال است. 
روش ســخت گیرانه نظارتی که دولت برای 
ارایه گزارش صحیح به مردم دارد، نشــان 
می دهد دولت برای حوزه اشــتغال و بهبود 

آن پای کار آمده است.
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بهدلیلگرانفروشی
وشگاه یک بیمارستان در تهران پلمب شد فر

شعبه ســیار تعزیرات حکومتی در پی بررسی و احراز تخلفات فروشگاه 
یک بیمارستان، حکم پلمب آن را صادر کرد.

شهرام محســنی مدیرکل روابط عمومی ســازمان تعزیرات حکومتی 
گفت: وزیر دادگستری به همراه رئیس ســازمان تعزیرات حکومتی با 
حضور در مرکز ارتباطات نهاد ریاست جمهوری، پاسخگوی دغدغه ها 
و مسائل مردمی بودند که یکی از شهروندان در خصوص گرانفروشی در 

فروشگاه یک بیمارستان و عدم نظارت ها گلایه کرد.
وی با بیان این مطلب که مسئولیت نظارت و کشــف تخلفات به عهده 
دســتگاه های نظارتی اســت و تعزیرات حکومتی به عنوان حلقه آخر 
تنظیم بازار، وظیفه رسیدگی به تخلفات را به عهده دارد، افزود: رئیس 
ســازمان تعزیرات حکومتی با شــنیدن این گلایه در تماس تلفنی به 

مدیرکل تعزیرات حکومتی تهران دستور رسیدگی آنی صادر کرد.
محسنی افزود: تیم گشت ســیار تعزیرات حکومتی تهران با حضور در 
فروشگاه این بیمارستان ضمن بررســی و احراز تخلفات، این غرفه را بر 

اساس مصوبه شورای عالی اقتصادی سران قوا پلمب کرد.
مدیرکل روابط عمومی ســازمان تعزیرات حکومتی گفت: تخلفات این 
فروشگاه درج نکردن قیمت، گرانفروشی و رعایت نکردن دستورالعمل 
بهداشتی بود که فروشنده تمامی این موارد را قبول داشت و دلیل آن را 
تازه تحویل گرفتن غرفه و نداشتن فرصت برای محاسبه سود قانونی در 

فروش اقلام اعلام کرد.
محسنی افزود: پرونده تخلف گرانفروشی در فروش کمپوت، تخم مرغ، 

پنیر و نوشابه تشکیل و به زودی حکم آن صادر می شود.
به گفته مدیرکل روابط عمومی سازمان تعزیرات حکومتی، در راستای 
حضور مؤثر میدانی به عنوان یکی از راهبردهــای تعزیرات حکومتی، 
رؤسای گشت های مشــترک برای مطالبه گری نظارت صحیح و کافی 

از دستگاه های مسئول به صورت آنی به گزارش ها رسیدگی می کنند.

 تشدید برخورد پلیس فتا با شرط بندی 
و قمارآنلاین همزمان با جام ملت های آسیا

جانشــین رئیس پلیس فتای فراجا از برخورد پلیس با هرگونه اقدامات 
مرتبط با شــرط بندی و قمار آنلاین خبرداد و گفت: بــا توجه به اینکه 
ممکن است ســودجویان از فرصت برگزاری مســابقات جام  ملت های 
آســیا سوءاســتفاده کنند، پلیس فتا رصد و نظارت خود را نیز در این 

حوزه افزایش داده است.
سردار حسین امیرلی در این باره گفت: همزمان با آغاز مسابقات فوتبال 
جام ملت های آسیا و بر اساس تجربیات سال های گذشته در مسابقات 
بین المللی ورزشــی و به خصــوص در فوتبال؛ تحــرکات و تبلیغات 
مجرمان سایبری در حوزه ایجاد ســایت های شرط بندی و قمار آنلاین 
برای پیش بینی نتایج مســابقات افزایش می یابد. در همین راستا و به 
منظور پیشــگیری از جرایم در این حوزه و اجــرای طرح های مقابله و 
رصدهای پیش دســتانه در برخورد با این فراینــد مجرمانه هم اکنون 
۱۶ کارگروه ویژه عملیاتی در راســتای شناســایی و برخورد با هرگونه 
تحرکات مجرمانه شــرط بندی و قمار آنلاین در کشور آغاز به کار کرده  

است.

وی ادامه داد: نتایج و کشــفیات اجرای این طرح عملیاتی نیز به زودی 
اطلاع رسانی خواهد شــد به ویژه آنکه با نزدیک شدن به مراحل پایانی 

این مسابقات ورزشی اجرای این طرح عملیاتی نیز تشدید می شود.
جانشــین رئیس پلیس فتای فراجا افزود: پلیس فتا با همکاری و تعامل 
بسیار نزدیک با دادستانی کل کشور، بانک مرکزی و سایر سازمان های 
انتظامی و امنیتی؛ تمامی تحرکات مجرمان سایبری در داخل و خارج از 
کشور را در ارتباط با تبلیغات و ایجاد سایت های شرط بندی و قمار زیر 
نظر دارد و در صورت مواجهه با هرگونه فعالیت مجرمانه، اقدام قضائی و 

عملیاتی علیه مجرمان سایبری قطعی خواهد بود.
امیرلی ادامه داد: متهمان از طریق افراد واســط اقدام به اجاره حساب 
بانکی تحت عناوینــی نظیر فــرار از مالیات، محدودیت های ســقف 
تراکنش، فعالیت در حوزه بورس، ارزهای دیجیتــال و غیره کرده و به 
دنبال آن اطلاعات حساب های اجاره شده را در راستای پولشویی های 

مرتبط با سایت های قمار استفاده می کنند.
جانشــین پلیس فتا فراجا در توصیه به شــهروندان گفت: سودجویان 
با قانونی جلوه دادن فعالیت های مجرمانه خود اقــدام به فریب افراد و 
اجاره حساب های بانکی شهروندان می کنند. بنابراین با توجه به اینکه 
تبعات قانونی ناشی از سوء اســتفاده از حساب های بانکی با فرد صاحب 
حســاب بوده، عموم مردم باید بسیار در این حوزه هوشــیار باشند و از 

ارائه اطلاعات حساب بانکی خود به دیگران خودداری کنند.
وی خاطر نشــان کرد: هر گونه تبلیغ یا فعالیت در ســایت های قمار و 
شرط بندی برابر با قانون جرم بوده و ضمن تبعات ناشی از آن ها نظیر از 
دست رفتن سرمایه زندگی، اعتیاد به قمار و...  با افراد فعال در این حوزه 

برخورد قانونی لازم از سوی مراجع قضایی صورت خواهد گرفت.  

ون  توزیع پلاستیک های با قطر کمتر از ۲۵ میکر
در کشور ممنوع شد

مدیرکل دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به تصویب اســتاندارد ملی پلاستیک های زیســت تخریب پذیر گفت: 

توزیع پلاستیک های با قطر کمتر از ۲۵ میکرون در کشور ممنوع شد.
مهدی خادم ثامنی، مدیرکل دفتر مدیریت پســماند سازمان حفاظت 
محیط زیســت در خصوص تدوین اســتاندارد ملی پلاســتیک های 
زیســت تخریب پذیر، اظهار داشت: در مهرماه ســال ۱۴۰۱ آئین نامه 

کاهش مصرف کیسه های پلاستیکی در ۱۰ ماده تصویب و ابلاغ شدد.
وی افزود: مطابق برآوردها، ســالانه بیش از ۴۰۰ میلیون تن پلاستیک 
در جهان تولید می شود که آسیب بســیار گسترده ای را به طبیعت وارد 
می کند و در کشــور ما نیز روزانه ۵۶ هزار تن پســماند تولید می شود 
که ۷۰ درصد آن پســماند تــر و قابلیت تبدیل به کمپوســت را دارد و 
۳۰ درصد باقی مانده پسماند خشک هســتند.مدیرکل دفتر مدیریت 
پسماند سازمان حفاظت محیط زیســت عنوان داشت: در حال حاضر 
پلاســتیک ها به عنوان یکی از چالش های بســیار بزرگ و یک آسیب 
جدی برای طبیعت و بشر تلقی شده و متأســفانه اغلب آنها در معرض 
نور آفتاب، دچار شکســتگی زنجیره کربن و تبدیل به میکروپلاستیک 
هایی می شوند که نفوذپذیری بالایی به محیط زیست و به ویژه آب های 
زیرزمینی دارند و به عنوان یکی از آلودگی های زیست محیطی نوپدید 
شناخته شــده و در راستای کاهش مصرف و پیشــگیری از آثار مخرب 
آنها، مصرف کیسه های پلاستیکی در ۷۴ کشور به صورت کامل ممنوع 
و در ۳۶ کشــور نیز توزیع آن همراه با پرداخت هزینه های زیاد بوده که 

این امر به کاهش مصرف کیسه های پلاستیک کمک می کند.

دیوار

 وزیر آموزش و پرورش با بیــان اینکه آزمون هماهنگ 
ملی ســال آینده برای دانش آموزان پایه ششــم و نهم 
برگزار خواهد شــد، از جذب ۷۲ هــزار معلم جدید در 

سال آینده خبر داد.
رضامــراد صحرایــی روز دوشــنبه در همایش ملی 
تقدیر از شــوراهای آموزش و پــرورش اظهار کرد: 
آموزش و پرورش ســال آینده سیاســت راهبردی 
تقویت مــدارس دولتی را دنبــال می کند، مدارس 
دولتی در اولویت هستند بنابراین تنوع مدارس کاهش 

می یابد.
وی اظهار داشــت:  نهضت ارتقاء کیفیت در مدارس راه 
افتاده اســت و امروز مهمترین دغدغــه این وزارتخانه 

است.

صحرایی توســعه متوازن را یکــی از اهداف 
وزارت آمــوزش و پرورش دانســت و گفت: 
درصدد هســتیم که به کمــک فرهنگیان 
مدرسه را دالان اشــتغال و زندگی نه دالان 
صرفاً دانشگاه و دانش تبدیل کنیم، هرچند 

که دانشگاه و دانش  هم مهم است.
وزیــر آمــوزش و پــرورش از هدف گذاری 

هدایت ۵۰ درصد دانش آموزان به ســمت هنرستان ها 
تا پایــان برنامه هفتم خبــر داد و گفت: بــرای تحقق 
این هدف باید هزار و ۵۰۰ هنرســتان در جوار صنایع 

بسازیم.
صحرایی بر روزآمدسازی هنرســتان های کشاورزی، 
علوم دریایی و سایر رشته های تخصصی در هنرستان 

ها تاکید کرد و گفت: باید بتوانیم به ســرعت 
رشته ها را تغییر دهیم و به روز کنیم.

وی با بیان اینکه آزمون هــای پایه دهم و 
یازدهم امســال نهایی بوده و معدل کتبی 
دیپلم بــا ضریب ۵۰ درصد بــرای ورود به 
دانشگاه  مدنظر است،گفت: در این شرایط 
حتما کاهــش نمره را خواهیم داشــت اما 
نمی خواهیم با مردم دورو باشیم،؛ می توانیم به جای 
معدل کتبی معدل کل را منتشــر کنیــم اما معدل 
کتبی اســت که برای راهیابی به دانشــگاه اهمیت 

دارد.
وزیر آمــوزش و پرورش جذب معلمــان جدید در این 
وزارتخانه را مورد اشــاره قرار داد و افزود: تاریخی ترین 

آزمون استخدامی کشور در سال گذشته برگزار شد که 
از نظر کمی و کیفی منحصر به فرد بود.

وی با بیان اینکه ســال آینده بیــش از ۷۲ هزار معلم 
جدید با آزمون ورودی وارد آموزش و پرورش خواهند 
شد، خاطر نشــان کرد: نزدیک به ۲۰ هزار معلم جدید 
از دانشگاه های فرهنگیان و شــهید رجایی وارد نظام 

آموزشی خواهند شد.
صحرایی این میــزان جذب را بیــش از ۶۰ درصد کل 
اســتخدام های دولت بــرآورد کرد و گفت: سیاســت 
راهبردی آموزش وپروش در سال آینده ارتقای کیفیت 
آموزش و تقویت مدارس دولتی اســت. مدارس دولتی 
برای ما اصل اســت. تنوع مدارس کاهــش و کیفیت 

معلمان افزایش پیدا خواهد کرد.

وزیر

خریدار  رییس اداره مهندســی ترافیک 
پلیس راهور تهران بزرگ با اشاره به اجرای 
طرح ۱۰ پلیس راهور، گفت: بخشــی از این 
طرح به رفع نواقص مهندســی بر می گردد 
که در این خصــوص بریدگی های خط ویژه 
خیابــان ولیعصر)عج( بــرای جلوگیری از 

تخلف موتورسواران پرُ شد.
به گزارش پلیــس راهور تهــران بزرگ، 
ســرهنگ مصطفی زینی وند روز دوشنبه 
در این خصــوص افزود: طــرح ۱۰ همان 
اقدام انضباط بخشی و ســاماندهی تردد 
موتورسیکلت ســواران در پایتخت است 
که بخشــی از آن بــه حوزه مهندســی 
ترافیک و به رفع نواقص و معایب راه ها باز 

می گردد.
وی ادامه داد: مرحلــه اول طرح ۱۰ که هم 
اکنون درحال اجراســت به صورت پایلوت 
در حدفاصل خیابان ولیعصر)عج(، خیابان 
جمهــوری تــا پل پــارک وی بــه صورت 
میدانی بررسی شــد و نواقصی مانند وجود 
بریدگی های متعدد در خط ویژه این محور 
که جــزو نواقص طرح برای اجــرا بود مورد 
شناسایی و بررسی قرار گرفت چرا که هدف 
ما از اجرای این طرح ساماندهی خط ویژه و 
جلوگیری از تردد موتورسواران در خطوط 

ویژه اتوبوسرانی است.
ســرهنگ زینی وند بیان کرد: انسداد این 
بریدگی ها تا حد امــکان انجام و معابری که 
امکان ورود موتورســواران به خطوط ویژه 

بود، محدود شده است.
رییس اداره مهندسی ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ گفــت: با توجه بــه اینکه این 
خط ویژه در حاشــیه ســمت چپ راه قرار 
دارد یک سری مربوط به ورودی پارکینگ 

و شرکت ها بود که سعی شد از راهبند برای 
انسداد بهره گرفته شود تا در مواقع ضروری 
از آن اســتفاده کنیم اما در موارد دیگر این 
محدوده ها به طور کامل مســدود شــد تا 
بتوانیم از نفوذ موتورســیکلت ها به خطوط 

ویژه کم کرده و کنترل ها افزایش یابد.
وی افــزود: در ادامــه اجرای مهندســی 
ترافیک در طــرح ۱۰ بحــث تجدید خط 
کشــی ها در طول خیابــان ولیعصر)عج(، 
نصب تابلوها و علایم و محدود سازی امکان 
ورود موتورســیکلت به داخل پیاده رو را در 

دستور کار داریم.
ســرهنگ زینی وند ادامه داد: یک سری از 
موتورســواران متخلف به داخــل پیاده رو 

ورود داشتند و برای شهروندان مزاحمت و 
مشــکل تردد و رفت و آمد ایجاد می کردند 
که به همین خاطر سعی شد داخل پیاده رو 
ها هم با نصب یک ســری از موانع استاندارد 
محدود کرده تا امکان تردد موتورســواران 
داخل پیاده رو ها وجود نداشــته باشــد و 
عابرین پیاده بتوانند داخل پیاده روها تردد 

ایمن داشته باشند.
به گفته وی، در طول این مسیر موانع ویلچر 
رو نصب شده تا کسانی که با ویلچر تردد می 
کنند به راحتی بتوانند در مسیر های پیاده 
روها حرکت کنند و از ســوی دیگر بهسازی 
مسیر پیاده رو، سنگ فرش پیاده رو و حتی 
نوار مسیر ویژه نابینایان که شامل موزاییک 

سکه ای است انجام شده است.
ســرهنگ زینی وند یادآور شــد: در اجرای 
ایــن طرح پلیــس ســعی کــرده در کنار 
آموزش و ترویج فرهنــگ صحیح رانندگی 
و اعمال مقــررات، بحث مهندســی راه را 
هم داشــته باشــیم تا زمینه ارتکاب تخلف 
را متخلفیــن گرفتــه و بــا ایــن اقدامات 
تخلفــات موتورســواران را کاهش دهیم تا 
بازخوردهای خوبــی از اجــرای این طرح 

دریافت کنیم.

جمع آوری پل های سطح شهر نیاز 
به مطالعه و جایگزینی دارد

وی درمورد جمــع آوری پل های تهران هم 

گفت: پل هــای غیر همســطح در معابری 
وجود دارند که نقش انتقالی داشــته باشند 
و برای جلوگیری از پس زدگی بار ترافیکی 
و گره هــای ترافیکــی این پل هــا احداث 

شده اند.
ســرهنگ زینی وند بیان کرد: بــا توجه به 
اینکه چند سال از ساخت یک سری از پل ها 
گذشته است، امروز بحث تامین و نگهداری 
آنها مطرح شــده و هزینه هایی که باید برای 
آنها در نظر گرفته شــود بــه صرفه و صلاح 

نیست.
رییس اداره مهندسی ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ گفت: اگــر بخواهیم برخی از 
پل ها را حذف کنیم و در قبالش جایگزینی 
نداشته باشــیم، هیچ فایده ای ندارد چرا که 
احدث ایــن پل ها در راســتای یک مطالعه 
ترافیکــی و رفــع مشــکلات ترافیک آن 

محدوده بوده است.
ســرهنگ زینی ادامه داد: اگر قرار باشــد 
که تراموا در سطح شــهر و در خیابان های 
آزادی، انقلاب و دماوند راه اندازی شــود 
خب مســلما یک ســری پل ها در مسیر 
قرار دارند که غیر همســطح هم هســتند 
و به لحاظ بار محوری کــه روی این پل ها 
هســت ظرفیت این را ندارد کــه تراموا از 

روی آن عبور کند.
رییس اداره مهندسی ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ یادآور شــد: این موضوع باعث 
می شــود در مورد پل هایی که در این مسیر 
تراموا قرار دارند چــاره ای جزء جمع آوری 
نباشــد و این موضوع هم باید مــد نظر قرار 
بگیرد که پشــتوانه مطالعه ترافیکی داشته 
باشــد و راهکار جایگزین هم در نظر گرفته 

شود.

خریدار  یک کارشــناس هواشناســی 
با ارائه گزارشــی از تاریخچه بارورســازی 
ابرها و طرح های مطالعاتــی در این زمینه 
اظهار کرد: کشورهای بســیاری به موضوع 
بارورســازی ابرها پرداخته  انــد و مقالات 
بســیاری در مجلات معتبر علمی به چاپ 
رسیده است اما در هیچ یک از آن ها موردی 
یافت نمی  شــود که ادعا کرده باشند از این 
طریق مشکل کم آبی و خشکسالی را حتی 
در مناطق کوچک و بــرای کوتاه مدت حل 

کرده باشند.
ایران به چهارمین ســال خشک وکم بارش 
وارد شده اســت و بارش های کمتر از نرمال 
و دمای هوای بیــش از نرمالی را تجربه کرد 
که بــه گفته مســئولان و کارشناســان از 
گرمایش هوا و تغییرات اقلیمی سرچشــمه 
می گیرد. مسئله دیگری که این روزها بسیار 
مطرح شده، بارورسازی ابرها برای افزایش 
بارندگی های کشور است و به گفته سازمان 
هواشناسی کشور سازمانی ذیل وزارت نیرو 
مســئولیت اجرای طرح بارورسازی ابرها را 
برعهده گرفته وممکن اســت بارورســازی 
ابرها ســبب افزایش ۱۰ درصدی راندمان 
بارش شــود اما راهکار عملی و موفقی برای 
فرار از خشکسالی به ویژه برای مناطقی مثل 
ایران محسوب نمی شود همچنین سازمان 
هواشناســی جهانی نیز درباره این موضوع 

توصیه ای تاکنون نداشته است.
رئیس مرکز ملــی پیش بینــی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا نیــز درباره این 
موضوع می گوید: بارورسازی در بازه زمانی 
و مکانی محدود اثرگذار اســت. برای مثال 
در رویدادی نظیر المپیــک یا یک موقعیت 
مکانی نظیر پشــت ســدها و دریاچه ها و... 
ســابقه عملــی دارد و نمی تــوان قاطعانه 
گفت کــه ایــن کار در مقیاس بــزرگ و بر 
بارندگی های یک کشور می تواند تاثیرگذار 
باشد. در واقع این کار برای کشور پهناوری 

همچون ایران اصلا اجرایی و عملی نیست.
به گفتــه نایب رئیس انجمــن علوم و فنون 
دریایی ایران نیز طی این سال  ها بشر تلاش 
فراوانی کرده تــا با اســتفاده از دانش خرد 
فیزیک ابــر، فرآیندهای طبیعــی میعان و 

بارش را تغییر دهد. هدف اصلی در بیشــتر 
موارد، افزایش باران به روش مصنوعی بوده 
است. پاشــیدن بلورهای یخ خشک)دی-

 اکســدی کربن جامد(،  بلورهای یدور نقره 
و تقویــت حرکت  هــای صعــودی در ابر از 
جملــه روش  هایی بوده که تاکنــون به کار 
گرفته شــده است. کشــورهای بسیاری به 
این موضوع پرداخته  اند و مقالات بســیاری 
در مجــلات معتبر علمی به چاپ رســیده 
اســت اما در هیچ یک از آن ها موردی یافت 
نمی  شــود که ادعا کرده باشند از این طریق 
مشــکل کم آبی و خشکســالی را حتی در 
مناطق کوچــک و برای کوتــاه مدت حل 
کرده باشند. لذا بســیاری از کشورها آن را 
کنار گذاشــته و تلاش خــود را معطوف به 

مدیریت منابع آب کرده  اند.
عباس رنجبر درخصوص تعدیل وضع آب و 
هوا و بارورسازی ابرها برای افزایش بارندگی 
در کشور اظهار کرد: تعدیل وضع هوا سه نوع 
فعالیت را شامل می شــود؛ ابتدا به تحقیق 
استراتژیک مستمر برای بررسی و آزمایش 
فرضیه های علمی که اســاس و پایه تعدیل 

وضع هوا هستند، نیاز است.
 از آنجا کــه این تحقیق به طــور ذاتی روی 
فرآیندهــای مهم جــوی متمرکز شــده 
اســت، این نیاز تحقیقاتی نه تنها به موضوع 
تعدیل وضع هوا بلکه بــه بهبود پیش بینی 
وضع هوا و اقلیــم نیز- که طیف وســیعی 
ازکاربردها، ماننــد مدیریــت منابع آب و 
تطبیق تغییراقلیم را پشتیبانی می کنند - 
نیز مربوط می شــود سپس به منظور آزمون 
امکان ســنجی فعالیت و اعتبار فرضیه های 
علمی مورد اســتفاده و فراهم کردن پایه ای 
برای فعالیت های عملیاتی، باید آزمایشی را 
در خصوص تعدیل وضع هوا طراحی و اجرا 
کرد. این کار با برخــورداری از درک علمی 
درســت از فرایندهای مرتبط جوی امکان 
پذیر خواهد بود. ســرانجام بــا تکمیل یک 
آزمایش موفقیت آمیز، مناســب است آن 
عملیاتی از تعدیل وضــع هوا را انجام داد که 
بر نتایج عملی تمرکز دارد و ادامه آن امکان 
ارزیابی مــداوم نتایج حاصــل از عملیات را 

فراهم می کند.

بارورســازی ابرها مشــکل کم بارشــی و 
خشکسالی را رفع می کند؟

این کارشــناس هواشناســی گفت: به طور 
کلی تعدیــل آب و هوا و تقویــت مصنوعی 
بــارش از دهه ۱۹۴۰ میلادی آغاز شــده و 
تاکنون در دوره و بازه هــای زمانی مختلف 
به خصوص در شــرایط خشکسالی و تنش 
آبی، بارورســازی ابرها در برخی کشــورها 

مورد توجه قرار گرفته است. 
از دهه ۱۹۸۰ حمایت از انجــام تحقیقات 
در زمینه تعدیــل وضع هــوا کاهش یافته 
و تمایــل بــه حرکت مســتقیم به ســوی 
پروژه های عملیاتی اســت. با این حال، طی 
۱۵ سال گذشــته بودجه بیشتری در سطح 
جهانی به پروژه هــای تحقیقاتی اختصاص 

داده شده است.
وی تاکید کرد: تعدیل وضــع هوا هنوز یک 
فناوری نوظهور اســت. عــدم قطعیت های 
ذاتی در فناوری های فعلــی تنها می توانند 
توسط برنامه های تحقیقاتی متمرکزی که 
منجر به درک عمیق تر اثرات بارورســازی 
ابرها بر توســعه ابر و بارش می شــود، مورد 
توجه قرار گیرند. افزایــش درک علمی نیز 
به برنامه های عملیاتی بارورســازی ابرها و 
چندین شاخه دیگر از مطالعات هواشناسی 

و اقلیمی نیز  کمک خواهد کرد.
رنجبر ادامه داد: طی این سال  ها بشر تلاش 
فراوانی کرده اســت تا با اســتفاده از دانش 
خرد فیزیک ابر، فرآیندهای طبیعی میعان 
و بارش را تغییر دهد. هدف اصلی در بیشتر 
موارد افزایش باران به روش مصنوعی بوده 
است. پاشــیدن بلورهای یخ خشک)دی-

 اکســید کربن جامد(،  بلورهــای یدور نقره 
و تقویــت حرکت  هــای صعــودی در ابر از 
جملــه روش  هایی بوده که تاکنــون به کار 
گرفته شــده است. کشــورهای بسیاری به 
این موضوع پرداخته  اند و مقالات بســیاری 
در مجــلات معتبر علمی به چاپ رســیده 
اســت اما در هیچ یک از آن ها موردی یافت 
نمی  شــود که ادعا کرده باشند از این طریق 
مشــکل کم آبی و خشکســالی را حتی در 
مناطق کوچک و برای کوتاه مدت حل کرده 
باشــند. لذا بسیاری از کشــورها آن را کنار 

گذاشته و تلاش خود را معطوف به مدیریت 
منابع آب کرده  اند.

وی افزود: توجه کشــورها بــه این موضوع 
سبب شد که ســازمان جهانی هواشناسی 
با انجام یک پروژه تحقیقاتی با مشــارکت 
دانشــمندان علوم هواشناســی و اقلیم از 
کشــورهای مختلف در منطقه ای از جنوب 
اســپانیا، پتانســیل تاثیر بارورســازی بر 
افزایش مصنوعــی بــارش را تحقیق کند. 
برای جمع بندی نتیجــه تحقیقات درباره 
بارورســازی ابرهــا و تقویت اســتحصال 
آب با اســتفاده از روش ها و مــواد متفاوت 
بارورســازی، کارگاه هــای مختلفــی در 
بازه های چند ســاله برگزار شــده است تا 
کنشــگران در عرصــه فعالیت های مرتبط 
با بارورســازی ابر و تعدیل هوا از کشورهای 
مختلف نتایج کار خــود را ارائه کنند و مورد 
ارزیابی دانشــمندان هواشناســی، اقلیم 
شناســی، آب شناسی و ســایر رشته های 

مرتبط واقع شود. 
نایب رئیــس انجمن علوم و فنــون دریایی 
ایران ادامه داد: در بیانیه ســازمان جهانی 
هواشناســی درباره موضوع بارورســازی 
ابرهــا و تعدیــل آب و هــوا - که در ســال 
۲۰۱۵ منتشر شده اســت - به برخی نکات 
کلیدی و مهم اشــاره شده اســت. در این 
بیانیه گفته شــده که بایــد بپذیریم انرژی 
مرتبط بــا ســامانه های جــوی آن چنان 
عظیم است که انسان نمی تواند سامانه های 

جوی ایجاد کند که موجب بــارش، انتقال 
رطوبت به منطقه هــدف یا حتی جلوگیری 
کامل از وقــوع رخدادهای جــوی مخرب 
شــود. فناوری هــای تعدیــل آب و هــوا 
مانند توپ هــای ضد تگــرگ و روش های 
یونیزاســیون که مدعی چنیــن تغییرات 
بزرگ مقیــاس و تاثیرات عمیق هســتند، 
فاقد بنیــان علمی معقول و مــورد پذیرش  
هســتند و چنین ادعاهایی بایــد با تردید 

مطرح شوند.
وی افــزود: افزایــش هدفمنــد بــارش، 
کاهش خســارت تگــرگ، پراکنــش مه و 
ســایر فعالیت هــای مرتبط بــا تعدیل جو 
و بارورســازی ابرها فناوری هــای در حال 
توسعه ای هســتند که هنوز در حال تلاش 
جهت کســب بنیان علمی مــورد قبول و 
پذیرش هســتند. عملیات بارورسازی، مه 
وتگرگ زدایی در بیش از ۵۰ کشــور جهان 
دنبال می  شــود. هدف اصلی این برنامه ها 
کسب آب بیشــتر و کاهش خسارت است 
که به طــور اطمینــان بخش تحقــق این 
اهداف اغلب مشکل و شــاید نشدنی باشد. 
تحلیل هــای اقتصــادی نشــان می   هند 
که حتی در صــورت موفقیــت آمیز بودن 
بارورسازی ابر و کسب سود اقتصادی، عدم 
قطعیت های ذاتی مانند تغییرات درون ابر 
و تغییر پذیــری ذاتی اقلیم و ســامانه های 
جوی، ســرمایه گذاری با ریسک بسیار زیاد 

هستند.   

برگزاری آزمون هماهنگ برای پایه های ششم و نهم
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مهردادکوروشنیامطرحکرد
بازی های شگفت انگیز در کنار متن های ضعیف 

بخش تازه های تئاتر فجر
عضو هیات انتخاب بخــش »تازه های تئاتر ایــران« در چهل  و دومین 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر، بازیگری را نقطه قوت آثار رســیده و 

پاشنه آشیل آن ها را ضعف متون معرفی کرد.
 »تازه های تئاتر ایــران« یکی از بخش های صحنــه ای چهل ودومین 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر اســت که نمایش های راه یافته به آن، 
از اول بهمن ۱۴۰۲، رقابــت خود را با دیگر آثار صحنــه ای این رویداد 
آغاز خواهند کرد.مهرداد کوروش نیا، نویسنده و کارگردان تئاتر، یکی 
از اعضای هیأت انتخــاب این بخش بود که در ارزیابــی آثاری که دیده 
است، گفت: نزدیک به ۵۰ کار را در این بخش دیدیم که تنوع موضوعی 
گسترده و تفاوت شیوه های اجرایی آن ها جلب توجه می کرد. دلیل این 
۲ ویژگی هم، گستردگی جغرافیایی آثار رســیده و همین طور حضور 
نســل های مختلف تئاتری اســت.وی درباره نقطه قوت مشترک آثار 
این بخش توضیح داد: بازیگرهای خیلی خوبــی را دیدیم که با تلاش و 
پشتکار و با انگیزه کار می کنند. واقعاً افتخارآفرین است این همه نیروی 
جوان، فعال، پرانرژی و با انگیزه در تئاتر کشور هستند و در بازیگری به 
طور شگفت انگیزی، خود را نشان می دهند.این هنرمند متذکر شد: در 
عوض آن چیزی که پاشنه آشیل آثار این بخش به شمار می آید، ضعف 
در متون است. دلیش هم این اســت که در کلیت تئاتر کشور، اهمیت، 
وقت، انرژی و هزینه کمی برای نویســنده و متن قایل می شویم. انگار 
متون بهانه ای هستند تا یک گروه دور هم جمع شوند و یک فرد خلاق به 
عنوان کارگردان که بخش عمده انرژی اش هم صرف جمع و جور کردن 

هزینه ها و امکانات و این چیزها می شود، کار را ببندد.
کوروش نیــا تاکید کرد: مــا نویســنده های خوبی داریم و کشــوری 
هســتیم که به لحاظ ادبی و داشــته های فرهنگی، دست مان پر است. 
تنوع اقلیمی، فرهنگــی و آئینی بی مانندی در جهــان داریم. کم قصه 
و شــاخصه های فرهنگی نداریم که بخواهیم به آن بپردازیم، منتها این 
مستلزم آن اســت که به نویســندگان بها بدهیم.وی یادآور شد: برای 
برون رفت از این ضعف در تئاتر کشــور، باید به نویســنده به عنوان یک 
آرتیست و به نویسندگی به عنوان یک شــغل نگاه کنیم. توجه داشته 
باشــیم از یک متن ضعیف، بهترین کارگردان و بهترین گروه هم چیز 
درخوری نمی تواننــد در بیاورند ولــی از یک متن خــوب، یک گروه 
متوســط، یک کار خوب می تواند اجرا کند، چرا که داشــته های متن، 

بقیه عناصر و بخش های سازنده کار را سیراب می کند.
این نمایشــنامه نویس و کارگردان تئاتر اظهار کرد: توجه شایســته به 
نویسنده ها، نویسندگی و متن در تئاتر، حتی از بار هزینه های کارهای 
تولیدشده هم کم می کند. نویسنده حرفه ای، چون درام، طراحی، پلات 
و ســاختار را خوب می شناســد، آدم ها، صحنه های و هر آنچه را اضافه 

است، از کار در می آورد که از نظر اقتصادی، کمک بزرگی است.

چهل و دومیــن جشــنواره بین المللی تئاتــر فجر با دبیــری مهدی 
حامدســقایان، از ۲۷ دی تا ۱۲ بهمــن ۱۴۰۲، در بخش های مختلف، 

برگزار خواهد شد.

پخش مجموعه کمدی »یک و دو« با حضور 
چهره های طنز

مجموعه نمایشــی »یک و دو« کاری از گروه نمایشــی مرکز سیمرغ 
به زودی از شبکه نسیم پخش خواهد شد. مجموعه نمایشی طنز »یک 
و دو« به کارگردانی آرمین قاسم زاده و نویســندگی امیر عضد در حال 
تهیه و تولید اســت.این برنامه دارای آیتم های نمایشی است که مسائل 
سیاســی را به چالش خواهد کشــید و از زاویه ای دیگر مسوولیت ها و 

عملکرد مسوولان را زیر ذره بین طنزپردازان خواهد برد.
به نقل از پایگاه اطلاع رســانی سیما، مجموعه نمایشــی »یک و دو« از 
اواســط بهمن با اجرای امیر عضد و حضور بازیگران چهره حوزه طنز از 

شبکه نسیم پخش خواهد شد.

درسیوپنجمیندوره

پالم اسپرینگز جایزه داد
جشنواره فیلم پالم اسپرینگز ۲۰۲۴ برندگان هیات داوران را شناخت.

 سی و پنجمین دوره جشــنواره فیلم پالم اسپرینگز که از ۴ تا ۱۵ ژانویه 
برگزار می شــود، برندگان جوایز هیات داوران امسال را معرفی کرد. در 
این میان »چهار دختر« که جایزه فیپرشی را به خانه برد به کارگردانی 
کوثر بن هنیه ساخته شده و نماینده رسمی تونس در اسکار بین المللی 

امسال است.
کوثر بن هنیه کارگردان، در حالی که جزییات فروپاشــی غم انگیز یک 
خانواده تونسی را بررســی می کند، روایتی قدرتمند از پیچیدگی های 
انسانی را تصویر کرده است. در بیانیه هیات داوران ترکیب خیره کننده 
واقعیت، فراداســتان و اعتراف درمانی، دلیل قانع کننده ای برای تداوم 

سرزندگی سینما به عنوان یک شکل هنری خوانده شده است.
جایزه بهترین مستند هم به »پژواک« اهدا شد و »پادشاهی حیوانات« 
جایزه »صداهای جدید، نگاه هــای جدید« را برد که بــرای تجلیل از 
دیدگاه های منحصربه فرد فیلم های اول یــا دوم کارگردان ها اهدا می 
شــود.»کوچه قدرت« جایزه ایبرو-آمریکایی را بــرای بهترین فیلم از 
آمریکای لاتین، اســپانیا یا پرتغال دریافت کرد. جایــزه هیات داوران 
محلی که به فیلمی تعلــق می گیرد که تفاهم بین مــردم را ترویج می 
کند، به »ســرزمین عجایب« رسید. »خون آشام انســان گرا به دنبال 
خودکشــی رضایت بخش« هم جایزه »یانگ سینسته« را دریافت کرد 
که توسط هیات داوران جوان جشنواره انتخاب می شود و جایزه فیلمی 

که مردم را به هم نزدیک تر می کند به »مرز سبز« اهدا شد.
دیگر جوایز فیپرشــی به »منطقه مورد علاقه« برای بهترین فیلمنامه 
بین المللی، »تالار معلم« برای بهترین بازیگــر زن در فیلم بین المللی 
برای لئونی بنش و »ســرزمین موعود« جایزه بهتریــن بازیگر مرد در 
فیلم بین المللی برای مدس میکلســن اهدا شــد.جوایز بهترین فیلم 

داستانی و بهترین فیلم مستند ۱۴ ژانویه اعلام می شود.

قاب

خریــدار  رامیــن صدیقــی )ناشــر و 
موســیقی(  پیشکســوت  تهیه کننــده 
درباره ســختی برگزاری تورهای کنسرت 
طولانی مدت می گویــد: افرادی که در حال 
برگزاری تور هســتند، اجــازه ندارند حتی 
دچار ســرماخوردگی شــوند و یا مشکلات 
خانوادگی برایشــان پیش بیاید؛ زیرا دچار 
ضرر مالی بسیاری خواهند شد. درحقیقت 
کار آنهــا این گونه نیســت کــه مثلا حین 
برگزاری تور کنســرت، به علت پیش آمدن 
اختــلاف خانوادگی و بد بــودن روحیه، جا 
بزنند و بگویند که یک شــب از هتل خارج 

نمی شوند و بدون آنها کنسرت برگزار شود!
از اواخــر دهــه ۸۰ اتفاق جالبــی در نحوه 
برگــزاری کنســرت ها رخ داد؛ آن هــم 
برگزاری کنسرت ها در دو ســانس بود. در 
صورتی که برگزاری کنســرت در دو سانس 
امر رایجی در سایر کشــورهای دنیا نیست؛  
اگر برایتان سوال است که مگر برگزاری دو 
سانس کنسرت در یک شــب چه مشکلی 
دارد؟ رامین صدیقی )موسس نشر موسیقی 
هرمس ( در گفت وگو با ایسنا مفصل پاسخ 

می دهد.
رامین صدیقی که در برگزاری رویدادهای 
بین المللی دســتی بر آتش دارد، می گوید: 
»در جهان برگزاری کنســرت ها به صورت 
پیاپی، عموماً در قالــب رویدادهایی مانند 
فســتیوال رخ می دهد؛ به ایــن صورت که 
در روز شــاید چند کنســرت برگزار شود 
که بخــش عمــده ای از تماشــاچیان آنها 
می توانند، ثابت باشــند اما در سانس های 
مختلف هنرمندان متفاوتــی روی صحنه 
می روند. درحقیقت تماشاچیان می توانند 
با خرید یک بلیت چند اجــرا را ببینند. اما 
این گونه نیســت که مثلا یک گروه دو یا سه 

بار بصورت پیاپی به روی صحنه برود.«
او ادامه می دهد: »برگزاری کنسرت ها در دو 
سانس طی یک شب از هر دو منظر اجرایی 
و هنری نامطلوب اســت. تصــور کنید اگر  
کنسرتی در یک ســالن هزار نفره در تهران 
طی دو سانس برگزار  شــود که معمولا هم 
امکانات پارک کردن وسایل نقلیه به اندازه 
کافی وجود ندارد، تعداد زیادی از مخاطبان 
که با ماشین شخصی به آنجا می روند، دچار 
مشکل خواهند شــد. زمانی که مخاطبان، 
بعد از اتمام سانس اول قصد خروج از مکان 
را دارند، با آمــدن مخاطبان ســانس دوم 
مواجه خواهند شــد و این امر موجب ایجاد 
هرج و مرج می شــود. تصور کنید مخاطبان 
سانس اول باید ســالن و پارکینگ را تخلیه 
کنند تا بــرای مخاطبان ســانس دوم فضا 
ایجاد شــود ولــی از آنجایی که ایــن کار، 
زمان بر اســت، مخاطبان سانس دوم درگیر 
ترافیک می شوند و در جای پارک به مشکل 

می خورند.«
او همچنیــن ضمن تأکید بــر اینکه »نباید 
فرامــوش کنیم کــه تقریبا هیچ کــدام از 
سالن های موسیقی ایران حتی نمی توانند 
به انــدازه ظرفیت عــادی خــود امکاناتی 
مانند پارکینــگ را در اختیــار مخاطبان 
قرار دهند«، توضیح می دهد: »مثلا ســالن 
وزارت کشــور پارکینگ ندارد و در  یک روز 
عادی هم پیــدا کردن جای پــارک در آن 
منطقه سخت اســت؛ چه برسد به شبی که 
قرار اســت در دو ســانس ۷ هزار نفر در این 
سالن به پای کنسرت بنشینند. حالا اگر در 
هر سانس کنسرت سالن وزارت کشور، تنها 
۸۰۰ خودروی شخصی استفاده شده باشد، 
باید پس از پایان ســانس اول، ابتدا آن ۸۰۰ 
فضا خالی شود تا ۸۰۰ وسیله بعدی بتوانند 

جایی بــرای پارک پیدا کننــد که ترافیکی 
سنگین به وجود خواهد آمد.«

صدیقی درباره دیگر دلایل درســت نبودن 
برگزاری کنســرت در دو ســانس طی یک 
شب به منظر اجرایی معتقد است: »از بحث 
پارکینگ و ترافیک هم کــه بگذریم، یکی 
دیگر از مشــکلات آماده کردن سالن برای 
سانس دوم اســت؛ چراکه زمان کافی برای 
تمیز کردن ســالن و قرار دادن هر چیزی بر 

سر جای خود نخواهند بود.«

مشکلات برگزاری کنسرت در دو 
سانس به لحاظ هنری

این تهیه کننده موســیقی همچنین درباره 
ایراداتی که بــه لحاظ هنری بــه برگزاری 
کنســرت در دو ســانس طی یک روز وارد 
اســت، توضیح می دهد: »مخاطبی که در 
سانس اول به کنســرت می رود، معمولا با 
این مشکل مواجه می شود که عوامل برگزار 
کننده به خاطر آماده کردن فضا برای سانس 
بعدی، ترجیح می دهند که مخاطبان هر چه 

سریع تر محل را تخلیه و ترک کنند.«
این ناشر و کنسرت گذار همچنین می گوید: 
»اما مســئله اینجاســت که مخاطبان یک 
کنســرت که پول زیادی برای خرید بلیت 
هزینه کرده اند، توقع دارند بعد از کنســرت 
بتوانند در آن فضا بمانند، قهوه ای بنوشــند 
و یا با همراهان خود درباره کنسرت صحبت 
کنند؛ حتی بــا هنرمنــدان محبوب خود 
عکس بگیرند که این کار به ســختی عملی 
می شــود؛ چون برگزارکنندگان اصلا از این 
امر استقبال نمی کنند و برای اینکه بتوانند 
اجرای بعدی را شــروع کننــد، مخاطب را 
عمومــا با رفتــاری نامناســب از محل دور 
می کنند.«صدیقــی همچنین بیان کرد که 
»شاید مخاطبانی که به پای اجرای سانس 
دوم می نشــینند، بــر خــلاف قبلی ها این 
شانس را داشته باشــند که بتوانند دقایقی 
بعد از کنســرت به گپ وگفت بپردازند و یا 
با هنرمندان دیدار کننــد و عکس بگیرند، 
اما به هر حال بپذیریم که ما با انســان طرف 
هســتیم و اجرای زنده کار خسته کننده ای 
است، برای همین احتمال اینکه مخاطبان 
ســانس دوم با گروهــی مواجه شــوند که 
شادابی اجرای اول را نداشته باشد و کیفیت 

کمتری ارائه دهد، وجود دارد.«

چرا کنسرت ها در دو سانس
 برگزار می شوند؟

همچنین از صدیقی درباره دلایل برگزاری 

کنسرت در دو سانس ســوال کردیم که او 
در ابتدا گفت که »دلایــل برگزارکنندگان 
بیشــتر اقتصادی اســت و توجیه شان هم 
این اســت که باتوجه به بالا بودن هزینه ها، 
با پرداخــت مبلغ کمتــری بــرای اجاره، 
می توانند دو بار از آن فضا اســتفاده کنند و 

مخارج خود را تأمین کنند.«
او اما در ادامه در توضیح بیشتر بیان می کند: 
»طبیعی است برخی از کنسرت ها مخاطب 
زیادی دارنــد و هر بــار هم که کنســرت 
بگذارند، مخاطب از آنها اســتقبال خواهد 
کرد اما بپذیریم که قرار نیست همه بتوانند 
به هر قیمتی در کنســرت مورد علاقه خود 

حضور داشته باشند.«
صدیقی تصریح می کند: »برگزارکنندگان 
می توانند تعداد شــب های بیشــتری را در 
نظر بگیرند که این هــم محدودیتی دارد؛ 
چون برگــزاری کنســرت طــی چندین 
شــب به صورت پیوســته نیز، کار سخت و 
خســته کننده ای اســت. مگر حنجره یک 
خواننده یا دســتان یک نوازنده چقدر توان 
دارد که بتوان ده ها شــب روی صحنه برود 
و از کیفیت کارش کاسته نشــود؟ در همه 
جای دنیــا نیز همین اســت و باید پذیرفت 
شــاید بســیاری از هنردوســتان لزوما به 

اجرای مورد علاقه خود نرسند.«

شرایط برگزاری کنسرت در خارج از 
ایران چگونه است؟

در ادامه این نکته را با او در میان گذاشــتیم 
که به نظــر می رســد در خــارج از ایران، 
هنرمندان پس از انتشــار آلبوم، تور برگزار 
می کنند اما روند ایــن کار برای هنرمندان 
ایرانی متفاوت اســت و برگزاری کنسرت و 
تور لزوما به انتشار آلبوم مرتبط نیست. او در 
همین راســتا توضیح می دهد: »گاه ممکن 
اســت هنرمندی به مدت دو سال برنامه ای 
برای انتشــار یک اثر جدید نداشته باشد اما 
برای نگه داشتن ارتباط خود با طرفدارانش، 
کنسرت های محدودتری را برگزار می کند. 
برای همین من منافاتــی در این نمی بینم 
که برگزاری کنسرت حتما وابسته به انتشار 

کار جدید نباشد«

گروه هایی که یک سال تور برگزار 
می کنند

به گفته صدیقی، در دنیــا گروه هایی وجود 
دارند که وقتی آلبوم جدید منتشر می کنند 
یک سال تور برگزار می کنند؛ مثلا گروهی 
مانند »رولینگ اســتونز« زمانی که آلبوم 

منتشــر می کند، بــه اقصی تقــاط دنیا از 
آرژانتیــن گرفته تا ژاپن ســفر می کند و به 

مدت یک سال روی صحنه می رود.
او در ادامــه درباره ســختی های برگزاری 
تور کنســرت می گویــد: »البتــه اگر پای 
حرف هــای هــر کــدام از هنرمندانی که 
تورهای طولانی برگزار می کنند، بنشینید، 
جملگی از فرسایشــی بودن ایــن کار هم 
می گویند. اجرای روی صحنه حالا چه تئاتر 

باشد و چه موسیقی، کار سنگینی است.«
صدیقی همچنیــن توضیح داد که برگزاری 
تورهای کنسرت  طولانی مدت جای ریسک 
برای هنرمنــدان باقی نمی گــذارد؛ به این 
صورت که هنرمند حتی اجازه مریض شدن 
ندارد؛ زیــرا مثلا اگر قرار باشــد گروهی به 
مدت ۱۰ شب در شــهرهای مهم آمریکای 
جنوبی در استادیوم های ۶۰ هزار نفره روی 
صحنه بــرود، قائدتا برای آن کنســرت ها 
ســرمایه گذاری ســنگینی صورت گرفته 
و هیچ کــدام از هنرمنــدان نمی توانند به 
علت گرفتگی صدا یا شکســتگی انگشت یا 
بی حوصلگی کنســرت را لغو کنند؛ زیرا لغو 
هر کدام از این کنسرت ها خسارت و تبعات 
زیادی به همــراه خواهد داشــت. بنابراین 
برگزاری تور کنســرت، علاوه بر خســتگی 
اجرا، این فشار روانی را هم به همراه خواهد 
داشت که خود موجب خســتگی مضاعف 
می شــود. در حقیقت این افــراد در مدت 
برگزاری تور، حق ندارند که حتی مشــکل 
خانوادگی یا مشــکل معده پیــدا کنند و یا 

سرما بخورند.«

مسئولیت سنگینی که روی دوش 
هنرمندان است

او با بیــان اینکه برگزاری تور کنســرت در 
یک بــازه زمانی طولانی مدت مســئولیت 
سنگینی روی دوش هنرمندان می گذارد، 
می گوید: »گاه ممکن اســت خود ما که در 
این حرفه هســتیم، با هنرمنــدان گروهی 
که در تور هســتند، ملاقات داشــته باشیم 
و برایمان سوال شــود که چرا اعضای گروه 
دســت نمی دهنــد! مگر وســواس دارند؟ 
اگرچه که این گونه نیســت و این افراد باید 
برای کنسرت دادن ســالم بمانند و از خود 

محافظت کنند.«
این مســئله را با او در میان گذاشــتیم که 
»برگزاری کنســرت در ایــران عمدتا برای 
خوانندگان پاپ امری همیشگی است و این 
افراد تقریبا کل ســال را بدون توقف خاصی 
روی صحنه می روند« و در ادامه از او ســوال 

کردیم که این امر چــه تأثیری روی کار آنها 
خواهد داشت؟

صدیقی توضیح می دهــد: »بارها دیده ایم 
که اخبــاری مبنی بر پلی بک یــک گروه یا 
خواننده منتشر می شــود که واکنش های 
منفی را به همراه دارد؛ اگرچه یکی از دلایل 
این اتفاقات خســتگی آن خواننده یا گروه 
اســت که در نتیجه خســتگی کیفیت کار 
آنها افت خواهد کرد؛ البتــه این در صورتی 
است که آن خواننده یا گروه توانایی اجرای 
زنده را داشته باشــند؛ به هر حال برخی این 

توانایی را ندارند.«
از صدیقی پرســیدیم که آیا علت این نوع از 
فعالیت صرفا اقتصادی اســت؟ که معتقد 
است: »مگر مســائل اقتصادی مهم نیست؟ 
اتفاقا این امر اشــکالی ندارد. هنرمند باید 
چگونه زندگی کند؟ بــه طور حتم از همین 
راه! ایــراد گرفتن بــه این نــوع از فعالیت 
هنرمندان موسیقی در ایران مانند این است 
که بپرســیم چرا کارمندان بانک هر روز سر 

کار می روند؟«
او ادامه می دهد: »هنرمندان موســیقی در 
ایران به جز برگزاری کنســرت یا تدریس و 
کارهای پروژه ای، درآمد دیگــری ندارند؛ 
حتی اگر هنرمندی با دو اثر جدید هم دوباره 
روی صحنه رود، هیچ اشــکالی ندارد و حق 
آنها است؛ زیرا برای ساخت همان دو آهنگ 
هم چند ماه کار کرده انــد و حق دارند آن را 

برای مخاطبانشان اجرا کنند.«
از او ســوال کردیــم که پس چه می شــود 
که برخی هم از کیفیت کارشــان کاســته 
نمی شود؟ که پاســخ می دهد: »هنرمندان 
و گروه های ماندگاری کــه در ایران و جهان 
هنوز پــس از ۳۰ یــا ۴۰ ســال مطرح اند، 
افرادی استثنا هســتند که زندگی شان به 
شــدت نظم و قانون دارد؛ به این صورت که 
اگر بخواهند آلبوم منتشــر کنند، شش ماه 
تمام در استودیو می مانند یا خانه ای را اجاره 
می کنند و گروهی با هــم کار می کنند و در 
این مدت حتی اگر بمب هم از آســمان هم 
ببارد، کار خود را رهــا نمی کنند. زمانی هم 
که با هم تــور برگزار می کننــد، تمام مدت 

همه تمرکزشان روی این کار است. 
درباره گروه هایی حرف می زنیم که هر کدام 
از هنرمندانش حتمــا منیت و اخلاق خاص 
خودشــان را هم دارند، ولی شــش ماه قرار 
است با هم ســفر یا زندگی کنند؛ به همین 
دلیل در این مدت حق ندارنــد حتی با هم 
دعوا کنند و اگر هم دعوا کنند روی صحنه یا 
استودیو باید همه چیز را کنار بگذارند؛ این 

نیاز به توانایی زیادی دارد.«
در پایان نمونه هایی مانند »علیرضا قربانی« 
را مثــال زدیم کــه عمدتا فعالیــت آنها در 
موسیقی، جزو فعالیت های هنری به شمار 
می رود، اما با وجود حجم بــالای برگزاری 
کنسرت از ســمت این افراد، عده ای بر این 
باور هســتند که کار آنها تجاری شده است. 
در همین راستا از صدیقی سوال کردیم که 
چقدر می تــوان گفت که کار فــردی مانند 
علیرضا قربانی تجاری شده است؟ که پاسخ 
داد: »ما حق این را نداریــم که این حرف را 

بزنیم. 
البته مخاطبان یا منتقدان می توانند درباره 
مشکلات و کاســتی ها صحبت کنند و آن را 
نقد کنند؛ چون به جا آوردن آداب برگزاری 
کنســرت وظیفه هنرمنــد و برگزارکننده 
است، اما اینکه بگویند فلان هنرمند کارش 
اقتصادی شــده، درست نیســت؛ آخر اگر 
کارش اقتصادی نباشد، پس چگونه زندگی 

کند؟«

داریوشفرهنگ:

»دو فیلم با یک بلیط« هنوز جان دارد

خریدار  داریوش فرهنگ گفت: »دو فیلم با یک بلیط« 
هنوز جان دارد، خصوصا که درباره سینما است.

ششمین جلســه کارگاه کارگردانی و بازیگری در سینما 
با حضور داریوش فرهنگ در سالن فردوس موزه سینما 
برگزار شد.به نقل از روابط عمومی موزه سینما، داریوش 
فرهنگ با اشــاره به اهمیت انگیزه و روحیه بالا در انجام 
فعالیت هنری گفت: حق نداریم هنــگام فعالیت در این 
حرفه شاداب نباشیم و ســر کار باید به اجزای گوناگون 
اثری که در حــال خلق آن هســتیم، فکــر کنیم. یک 
هنرمند باید توانایی داشــته باشــد تا در لحظه تصمیم 

بگیرد و بعد دست به خلق اثر بزند.

نباید تنها به تصورات خود متکی باشیم
وی ادامــه داد: از آنچه که وجود دارد نهایت اســتفاده را 
ببرید چراکــه تخیل پایان ناپذیر اســت و اگــر تنها به 

تصورات خود بها دهیم، ممکن است کار پیش نرود.
فرهنگ درباره قابلیت های بیانی ســینما گفت: واقعیت 
صرف در سینما کاربردی ندارد و باید با مواردی همچون 

انتخاب زوایای دوربین آن را بســازیم. همانطور که می 
دانید هیچکاک استاد مسلم ســینما بود و از موارد ساده 
به طرح هایی عجیب می رسید. یک بازیگر  هنگام گفتن 
دیالوگ باید اندازه محیط را بداند تا به اندازه آن صحبت 
کند. یاد بگیرید که زیر و بم صدا را به صورت درســت در 
دیالوگ ها لحاظ کنید تا عواطف مــورد نظر به مخاطب 
منتقل شــود. تئاتر فراتر از روزمرگــی و واقعیت فراتر از 

حقیقت است و باید به دنبال چنین کیفیت هایی بود.
این بازیگر ســینما افزود: اخیرا در حــال مطالعه کتاب 
»کتابخانه شــخصی من« اثر ویل دورانت هســتم. او در 
این اثر اشاره کرده که فرهیختگان در دنیا چه کرده اند که 
جهان امروزه به این شکل درآمده است. ما هم باید تلاش 
کنیم تا از طریق هنر چیزی به این جهــان اضافه کنیم. 
امیدوارم در این جلســات، نکاتی را فراتر از آموزش های 

موجود در کتاب ها آموخته باشید.

لذت بردن از ذات هنر مهم تر از انتقال معنا است
پس از آن، بخش هایی از دومین فیلــم این کارگردان با 
عنوان »دو فیلم با یک بلیط« به نمایش درآمد و ســپس 
حاضران در کارگاه ســوالاتی را پیرامــون این اثر مطرح 

کردند.
فرهنگ با تاکید بر اینکه در حیطه هنر لذت بردن از ذات 
هنر مهمتر از انتقال معنا اســت، افــزود: »دو فیلم با یک 

بلیط« در زمان خود مورد توجه قرار گرفت در جشنواره 
فیلم فجر نیز در رشــته های گوناگونی نامــزد دریافت 
سیمرغ شد و بعدها نیز منتقدان به آن توجه نشان دادند 
و به واکاوی نکات مغفول مانده موجود در آن پرداختند. 
نکته مهم فیلم این اســت که فرد کلاهبــردار در آخر با 
ســینما به گونه ای احترام آمیز رفتــار می کند. علیرضا 
زرین دســت به عنوان مدیر فیلمبــرداری نقش تعیین 

کننده ای در کیفیت این اثر داشت.
فرهنگ خاطر نشان کرد: سال های دهه شصت تا هفتاد 
بهترین زمــان برای ســینمای ایران بــود و همه تلاش 
می کردند بهترین خــود را ارائه دهنــد. »دو فیلم با یک 
بلیط« هنوز جان دارد، خصوصا که درباره ســینما است. 
نکته ویژه ای در این اثر وجود دارد که آن در تفاوت بازی  
و میزانســن ها در فیلمی که می ســاختند با فیلمی که 

زندگی می کردند نهفته بود. 

عنوان »دو فیلم با یک بلیط« پیشنهاد امیر 
اسکندری بود

وی با بیــان اینکه نام اولیــه این اثر »ســوءتفاهم« بود، 
گفت: عوامل گفتند نام »ســوءتفاهم« مناسب این فیلم 
نیست و امیر اسکندری گریمور فیلم بود که نام »دو فیلم 
با یک بلیط« را به من پیشــنهاد داد. شرایط سینمای آن 
زمان برای ثبت  تاریخی در فیلم وجود دارد و به آن اشاره 

می شود، مانند مســئله کمبود نگاتیو. این اثر به حرمت 
سینما ساخته شــد. وقتی همه موارد از جمله میزانسن 
و لباس و… در صحنه درست باشد، فیلمساز باید بسیار 

بی استعداد باشد که نتواند فیلم خوبی را بسازد.
فرهنگ با بیان اینکه ســاخت فیلم دوم سخت تر از فیلم 
اول است، بیان داشــت: برایم جالب بود که در جشنواره 
هلند این فیلم را یک کمدی مدرن نامیدند. همه شــما 
باید بدانید که بــودن در این حرفه اهمیــت ندارد، بلکه 

باقی ماندن مهم است.

صحبت از من و فردیت در سینما بی معناست
وی خاطرنشان کرد: هنگام بازی در یک نقش منفی باید 
در عمل و گفتار شــخصیت به خود حق دهید و من این 
رویه را در ایفای نقش »ابوسفیان« به کار گرفتم.صحبت 
از »من« و فردیت در سینما بی معناست زیرا سینما یک 
کار گروهی اســت و نباید نگرش هــای اینچنینی در آن 
وجود داشته باشــد.فرهنگ در پایان بیان کرد: »دو فیلم 
با یک بلیط« اثری است که با علاقه بســیار زیادی آن را 
ســاختم و برای آن تمام انرژی ام را گذاشــتم و از معدود 
فیلم های ایرانی اســت که درباره »سینما« ساخته شده 
اســت. بعد از »طلسم« بســیار فکر می کردم که چگونه 
می توانم اثر متفاوتی بسازم که درباره سینما باشد و این 

بی قراری در حرکات دوربین نیز احساس می شود.
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میدان

امیر قلعه نویی بیشــتر از تمام مربیــان قبلی تیم ملی، 
به قایدی اعتماد کرده و ســتاره بوشهری تیم ملی هم، 

جواب اعتماد او را داده است.
 انتخاب لیست مهاجمان تیم ملی برای جام ملت های 
آسیا، یکی از سخت ترین ماموریت های امیر قلعه نویی 
بود. قلعه نویی در نهایت تصمیم گرفت بین گزینه های 
پرتعدادش، مهــدی قایدی را همراه تیــم ملی به قطر 
ببرد و احتمالا پس از بازی دوستانه با اندونزی و نمایش 
خوب این بازیکن مقابل فلسطین، از این انتخاب کاملا 

راضی باشد.
قایدی جزو بازیکنانی بود که بــا وجود عملکرد خوب 

در بازی های باشــگاهی، مورد توجه مربیان 
قبلی تیم ملی قرار نداشت. 

دراگان اسکوچیچ ســال های حضورش در 
ایران، مجموعا ۷۲ دقیقــه قایدی را به زمین 
فرســتاد. تنها بازی که قایدی بیشتر از ۳۰ 
دقیقه در زمین ماند، مســابقه با کامبوج بود 
که در ۳۴ دقیقه حضورش، توانست یک گل 

بزند و یک گل هم بسازد. 
با این حال اســکوچیچ، همچنان اعتقــاد زیادی به او 
نداشت و کارلوس کی روش هم، از قایدی برای حضور 

در جام جهانی دعوت نکرد.

انتخاب امیر قلعه نویی به عنــوان مربی تیم 
ملی، اوضاع را برای قایدی تغییر داده اســت. 
قایدی در تورنمنت کافــا، به تیم ملی دعوت 
شــد و بازی فینال با ازبکســتان، در ترکیب 

اصلی قرار گرفت.
 او اردوهای بعدی تیــم ملی، برای بازی های 
دوســتانه و انتخابی جام جهانی را از دســت 
داد اما توانســت بــه لیســت نهایی قلعه نویــی برای 
جام ملت های آســیا برســد. در دو بازی دوســتانه با 
بورکینافاســو و اندونــزی، قایدی به عنــوان بازیکن 
ذخیره وارد زمین شــد و توانســت ۲ گل به اندونزی 

بزند. بازی اول جام ملت ها با فلســطین، حضور قایدی 
در ترکیب اصلی ســورپرایز بزرگ امیر قلعه نویی بود. 
تصمیم که نتیجه خوبی هم داشــت و او در نیمه اول، 

یکی از گل های ایران را زد.
آمار قایدی در تیم ملــی دوران قلعه نویی، ۱۸۸ دقیقه 
بازی و ۳ گل است. یعنی او برای زدن هر گل، به کمتر از 

۶۳ دقیقه زمان نیاز دارد. 
داشتن قایدی با این فرم رویایی، یکی از برگ برنده های 
تیم ملی در طول جام ملت ها خواهد بود. بازیکنی که در 
حداقل دقایق، می تواند نتیجه مســابقه را به نفع ایران 

تغییر دهد.

کارشــناس فوتبال کشــورمان با بیان این که اگر 
فلســطین کمی به ســمت دروازه ایران حمله می 
کرد خطرســاز می شــد، گفت: بازیکنان باید دقت 
بیشــتری به خرج دهند و با آرامش در زمین بازی 

حاضر شوند.
 تیم های ملی فوتبال ایران و فلسطین شامگاه یکشنبه 
۲۴ دی به مصاف هم رفتند کــه این بازی با برتری ۴ بر 
یک شــاگردان امیر قلعه نویی به پایان رسید. ایران با 
این پیروزی بالاتر از تیم ملی امــارات در صدر جدول 
گروه C قرار گرفت تا هفته نخست مرحله گروهی را با 

صدرنشینی به پایان برساند.
ابراهیم قاسمپور کارشناس فوتبال در رابطه با عملکرد 
ملی پوشــان در این بازی بیان کرد: نتیجه قابل پیش 
بینی بود و شــاهد یک بازی خوب از ملی پوشان بودیم 
و به نظــرم در مرحله گروهی هیچ مشــکلی نخواهیم 
داشت و دیدارهای ســخت ایران از مرحله های حذفی 

آغاز می شود.
او ادامه داد: ما دیدارهای تدارکاتی خوبی 
نداشتیم که فشــار روی بازیکنان به وجود 
بیاید و به همیــن دلیل هنــوز نمی توان 
عیار تیــم ملــی را در بازی های رســمی 
ســنجید. باید پیــش از رقابت های مهم 
بازی تدارکاتی مهم می داشــتیم تا نقاط 

ضعف بازیکنان مشخص شــود اگر تیمی قوی تر از 
فلســطین رو در روی ما قرار می گرفت مطمئناً ما به 
مشکل می خوردیم. باید بازی های مرحله گروهی را 
با حفظ آرامش به پایان برسانیم تا در مراحل حذفی 

به مشکل نخوریم.
پیشکســوت فوتبال ایران افزود: تیم ملی کشــورمان 
بازیکنان با کیفیت زیادی در ترکیــب خود دارد و اگر 
بازیکنان بتوانند آرامش خــود را در درون زمین حفظ 
کنند، قطعــاً می توانیم به مرحله نیمــه نهایی و فینال 

راه یابیم. روز گذشــته دیدار ژاپن و ویتنام را 
هم مشاهده کردم و انتظاری که از تیم ژاپن 
داشتم بســیار بالاتر بود، البته این تیم چند 
بازیکن اصلی خود را در ترکیب نداشت ولی 
باز هم نتوانستند آن طور که باید روی دروازه 

ویتنام خطرساز شوند. 
با این وجــود تیم ملی ایران دســت کمی از 
ژاپن و کره جنوبی ندارد و اگــر بازیکنان اراده به خرج 
دهند کار سختی نخواهیم داشــت و می توانیم تاریخ 

سازی کنیم.
قاســمپور در رابطه با دیــدار تیم های ملــی امارات و 
هنگ کنگ که با برتری تیم امــارات همراه بود، اظهار 
داشت: امارات حریف اصلی ایران در مرحله گروهی به 
حساب می آید ولی با این تفاسیر این تیم هم نمی تواند 
برای ایران دردسرســاز شــود و فکر می کنم به راحتی 
می توانیــم با کســب ۹ امتیــاز گام به دیــدار حذفی 

بگذاریــم. در کل فوتبال قابل پیش بینی نیســت و از 
قبل نمی توان نتیجه ای را بــرای تیمی در نظر گرفت، 
امیدوارم هر اتفاقــی که رخ می دهد به ســود فوتبال 

ایران باشد.
او در خصــوص خــط خوردن ســامان فــلاح و آریا 
یوســفی دو بازیکن جوان ایران پیــش از آغاز بازی 
گفت: هر مربی طــرز تفکر خاص خــودش را دارد و 
نمی توان برای کســی ایرادی گرفت. باید از بازیکنان 
جــوان در دیدارهایی که با اهمیت کمتری هســتند 
اســتفاده کرد اما نباید از این موضوع غافل شــویم که 
در تورنمنت هایی مانند جام ملت های آســیا هر تیم به 
دنبال کسب نتیجه است و نمی توان به آینده نگری در 
این مســابقات فکر کرد. همین که اسم این دو بازیکن 
در لیست نهایی تیم ملی قرار گرفته نکته بسیار مثبتی 
است و امیدوارم در دو بازی بعدی از آنها هم در ترکیب 

تیم استفاده شود.

فوتبال

فوتبال

خریدار  مهاجم ۲۹ساله تیم ملی فوتبال 
ایــران در جام ملت هــای قطر بــه رکورد 
پنجــاه گل ملی رســید. ســردار آزمون با 
گلزنی برابر فلســطین به رکورد هفت گل 
در جام ملت های آســیا هم رسید؛ به رکورد 
ســال های پیش حســین کلانی و بهتاش 

فریبا.
در حالی که سردار آزمون در ترکیب اصلی 
تیم ملی ایران برای بازی با فلســطین قرار 
نداشــت، در نیمه دوم راهی میدان شد و در 
ادامه توانســت گلزنی کند و به این ترتیب 
به رکورد ۵۰ گل ملی رســید. رکورد گلزنی 
آزمون تا همین جا هم چشــمگیر بوده؛ آن 
هم با در نظر گرفتن این موضوع که ســردار 

در ۷۶ بازی به این رکورد رسیده است.

همسان با کلانی و فریبا
ســردار آزمون با گلزنی برابر فلســطین به 
رکورد هفــت گل در جام ملت های آســیا 
رســید؛ به رکورد ســال های پیش بهتاش 
فریبا و حســین کلانی. البته نباید فراموش 
کرد که قبلا تعــداد تیم ها در جام ملت های 

آسیا کمتر بود.
آزمون حالا هفت گل با رکــورد علی دایی 
فاصلــه دارد تا برترین گلزن ایــران در جام 

ملت های آسیا باشد.

برترین گلزنان جام ملت های آسیا:
۱. علی دایی - ایران/ ۱۴ گل

۲. المعز علی - قطر/ ۱۰ گل
۳. لی دونگ گوک - کره  جنوبی/ ۱۰ گل

۴. نائوهیرو تاکاهارا - ژاپن/ ۹ گل
۵. علی مبخوت - امارات/ ۹ گل

۶. جاسم الهویدی - کویت/ ۸ گل
۷. یونس محمود - عراق/ ۸ گل

گل شماری سردار آزمون
آزمــون ســومین حضــورش را در جــام 

ملت های آســیا تجربه می کنــد و می تواند 
در ادامه رکــوردش را بهبود ببخشــد. این 
بازیکن ایرانی تاکنون ۵۰ گل ملی زده است. 
مثل روبین فان پرسی هلندی و تیم کیهیل 

استرالیایی.
اولین گل مهاجم اهل گنبدکاووس در تیم 
ملی ایــران در ورزشــگاه آزادی مقابل کره  

جنوبی زده شد.
حال بهتر است ببینیم آزمون به کدام تیم ها 

بیشــتر گل زده و در واقع بــه چند تیم ملی 
مختلف گل زده است:

سوریه - ۴ بار
مقدونیه - ۳ بار )هت تریک(
کامبوج - ۳ بار )هت تریک(

عراق - ۳ بار
قطر - ۳ بار

هنگ کنگ - ۳ بار
ازبکستان - ۳ بار

قرقیزستان - ۳ بار
کره جنوبی - ۲ بار
مونته نگرو - ۲ بار

گوام - ۲ بار
هند - ۲ بار

عمان - ۲ بار
ویتنام - ۲ بار
بحرین - ۲ بار
لبنان - ۲ بار

ترکمنستان، روســیه، الجزایر، یمن، چین، 
سنگال، افغانستان، اردن، فلسطین

به این ترتیب ســردار آزمون تاکنون به ۲۵ 
تیم ملی مختلف توانسته است گلزنی بزند. 
حریف مورد علاقه او سوریه بوده که سردار 
چهار گل ملی اش را به ایــن تیم زده و دو بار 
نیز برابر مقدونیه و کامبوج هت تریک کرده 

است.
آزمون همچنین تاکنون ســه بــار دروازه 
هنگ کنــگ را باز کرده اســت و اگر جمعه 
بتوانــد بار دیگــر به ایــن تیــم گل بزند، 
هنگ کنگ نیز با چهار گل خورده از سردار 

در کنار سوریه قرار خواهد گرفت.
ســومین بازی ایران در جام ملت ها برابر 
امارات است که ســردار هنوز به این تیم 
گلی نزده اســت و تازه یــک پنالتی را نیز 
برابر این تیــم از دســت داده و باید دید 
امارات بیست وششــمین تیم ملی خواهد 
شد که ســردار دروازه اش را باز خواهد کرد 

یا خیر.

آمار درخشان قایدی زیر نظر ژنرال؛ ساعتی یک گل!

تیمی غیر از فلسطین بود به مشکل می خوردیم

عبدالکریمحسنوانتقالیکهمنتفیشد

مرد سال آسیا به پرسپولیس نمی آید
خریدار  با وجود مذاکرات انجام شــده با 
مدافع قطری، انتقال او به جمع سرخ پوشان 

پایتخت بعید به نظر می رسد.
مدیران باشگاه پرسپولیس موازی با فرآیند 
جذب ســرمربی جدید، در تلاش هستند تا 
در بازار نقل وانتقالات زمســتانه هم فعالیت 
کنند. گفته می شــود که با توجه به لیست 
ارائه شــده از ســوی یحیی گل محمدی، 
سرخ پوشــان پایتخت قصد دارند تا هنگام 
انتخاب ســرمربی جدید، براســاس لیستِ 
گل محمــدی در بازار زمســتانه اقــدام به 
جذب بازیکن جدید کنند و در این راســتا 
در روزهای گذشــته مذاکرات دنبال شده و 
مدیران باشگاه پرســپولیس امیدوارند که 
بتوانند اولین خرید زمســتانی خود بعد از 
کش وقوس هــای فراوان ســرانجام به ثبت 

برسانند.
محمــد خدابنده لــو، عبدالکریم حســن، 
محمدرضا آزادی و جواد آقایی پور از جمله 
بازیکنان حاضر در فهرســت خرید یحیی 
گل محمــدی بودند که درخواســت بالای 
۲ باشــگاه نســاجی مازندران و اســتقلال 
خوزستان برای صدور رضایت نامه آزادی و 
آقایی پور باعث شــد تا انتقال آن ها به جمع 
سرخ پوشان پایتخت منتفی شود. مذاکرات 
با محمد خدابنده لو در جریان اســت و این 

هافبک باتجربه تمایــل زیادی به حضور در 
جمع سرخ پوشــان پایتخت دارد و احتمال 
اینکه به اولین خرید پرسپولیسی ها در بازار 

زمستانه تبدیل شود، وجود دارد.
پرسپولیسی ها برای تقویت سمت چپ خط 
دفاعی خــود امید زیادی بــه جذب مدافع 
خارجی داشــتند. بعد از تــلاش نافرجام 
در بازار تابســتانه و ناکامی در خرید مدافع 
چــپ خارجی، بــار دیگر مدیران باشــگاه 
پرســپولیس براساس لیســت ارائه شده از 
سوی یحیی گل محمدی، تلاش خود برای 
جذب مدافع چپ خارجــی را آغاز کردند. 
عبدالکریم حســن مدافع چپ باتجربه اهل 
کشــور قطر که در کارنامــه فوتبالی خود 
تجربه کســب ۴ قهرمانی در لیگ ستارگان 
قطر و یک قهرمانی در لیگ قهرمانان آســیا  
را دارد و همــراه تیم ملی قطــر هم در جام 
ملت های آســیا به مقام نخســت رسیده، 
گزینه موردنظر مدیران باشگاه پرسپولیس 

بود.

درخواست نجومی مدافع قطری
 از پرسپولیسی ها

عبدالکریم حســن بــا وجود آنکه تا ســال 
۲۰۲۷ با باشگاه السد قطر قرارداد دارد اما به 
دلیل مســائل غیرفوتبالی، او مجوز بازی در 

لیگ ستارگان را ندارد و همین مسئله باعث 
شد تا او با انتقالی قرضی راهی الجهرا کویت 
شود. بعد از تجربه نافرجام حضور در فوتبال 
باشــگاهی کویت، مدافع قطــری در بازار 
زمســتانه به دنبال انتخاب تیم جدید است 
که در این زمینه مدیران باشگاه پرسپولیس 
با او وارد مذاکره شــدند و امیدوار به جذب 
عبدالکریم حسن بودند اما با وجود توافقات 

اولیه، روند مذاکرات مثبت پیش نرفت.
مدافع قطــری در مذاکرات انجام شــده به 
پرسپولیســی ها اعلام کرده بــود که برای 
۱.۵ فصل حضــور در جمع سرخ پوشــان 
پایتخــت، ۱.۵ میلیــون دلار می خواهد! 
جالب آنکه در کنار این رقم، مدیران باشگاه 
پرســپولیس باید برای دریافت رضایت نامه 
عبدالکریم حســن با مسئولان باشگاه السد 
هم وارد مذاکره می شــدند و همین مسئله 
باعث شــد تا با توجه به ارقام مطرح شــده، 
پرسپولیسی ها قید همکاری با مدافع قطری 
را بزنند و گفته می شود که احتمال انتقال او 
به جمع سرخ پوشــان پایتخت بسیار بعید و 

دور از ذهن است.

پروژه جذب دفاع چپ منتفی شد؟
علــی نعمتــی و محمدمهــدی احمدی ۲ 
مدافع چپ پرسپولیس در نیم فصل نخست 

لیگ بیست وسوم بودند که با اعتماد یحیی 
گل محمدی، نعمتی شانس بیشتری برای 
حضــور در ترکیب سرخ پوشــان پایتخت 
به دســت آورد امــا در هفته هــای پایانی 
نیم فصل نخست شرایط متفاوت پیش رفت 
و مدافع جوان پرسپولیس به ترکیب اصلی 
این تیم راه پیدا کرد که عملکرد قابل قبولی 
را از خود به جای گذاشــت. در شرایطی که 
علی نعمتــی و محمدمهــدی احمدی در 
رقابت بــا یکدیگر برای حضــور در ترکیب 
اصلی پرسپولیس هستند، وحید امیری هم 
به فرم ایده آل خود بازگشــته و می تواند در 
نیم فصل دوم برای پرسپولیسی ها به میدان 

برود.
امیری کــه توانایــی بازی در پســت های 
مختلــف را دارد، هم در تیم ملــی و هم در 

تیم پرسپولیس ســابقه بازی در پست دفاع 
چپ را دارد و به نظر می رسد که  در نیم فصل 
دوم هم گزینه حضور در پســت دفاع چپ 
خواهد بود تا با توجه به حضور علی نعمتی، 
محمدمهــدی احمــدی و وحیــد امیری، 
احتمال جذب مدافع چــپ جدید منتفی 

شود. 
البته که تلاش مدیران پرســپولیس برای 
جذب بازیکن خارجی در پســت دفاع چپ 
ادامــه دارد اما با توجه بــه محدودیت های 
مالی و البته کمبود گزینه های موردپسند، 
این احتمال وجود دارد که پرسپولیســی ها 
به مانند بازار تابستانه، در بازار زمستانه هم 
اقدام به جذب مدافع چپ جدید نکنند و کار 
خود را با گزینه هایی که در فهرست شــان 

دارند، پیش ببرند.

بازیکنان سابق پرسپولیس از سپاهان جدا شدند
باشــگاه ســپاهان از جدایی هافبک و مهاجم این تیم در نیم فصل دوم 

لیگ برتر خبر داد.
 احسان پهلوان که سابقه بازی در پرسپولیس و فولاد خوزستان را دارد 
و بعد از آن به ســپاهان پیوســت و نیم فصل اول لیگ بیست و سوم را با 
پیراهن زردپوشان ســپری کرده بود، با اعلام این باشــگاه اصفهانی به 
همکاری اش پایان داد.باشــگاه سپاهان با انتشــار پیام کوتاهی ضمن 
تشکر از زحماتی که احســان پهلوان برای این تیم متحمل شده است، 

برای وی در ادامه فوتبالش آرزوی موفقیت کرد.
همچنین عیسی آل کثیر مهاجم تیم فوتبال سپاهان که از پرسپولیس 
راهی این تیم شده بود، پس از نیم فصل پوشــیدن پیراهن زرپوشان از 

این تیم جدا شد و باشگاه سپاهان برای وی هم آرزوی موفقیت کرد.

فریبا:
 نباید انتظار داشته باشیم به هنگ کنگ 

هم ۵ گل بزنیم
پیشکسوت فوتبال گفت: گل زودهنگام ایران برابر فلسطین سبب شد 
تا بازیکنان روحیه مضاعفی پیدا کنند و شرایط بازی کاملا به نفع ایران 

تغییر پیدا کرد.
بهتاش فریبا، در ارزیابی از عملکرد تیــم ملی ایران در اولین دیدار خود 
برابر فلسطین در جام ملت های آســیا اظهار کرد: از قبل مشخص بود 
که تیم ما از نظر تجربه، نفرات، ســابقه بازی و شــخصیت خیلی برتر از 

فلسطین است و بازی را خوب شروع کردند.
وی گفت: یکی از عواملی که ســبب شــد ۴ گل در این دیــدار به ثمر 
برســانیم گل زودهنگام تیم ایران بود که سبب شــد بازیکنان روحیه 
مضاعفی برای به ثمر رساندن گل های دیگر پیدا کنند. فلسطین پیش 
از حضور در جام ملت ها ۲ بازی تدارکاتی با عربستان و ازبکستان داشت 
که با عربســتان دیدار را صفر - صفر کرد و برابر ازبکستان تنها یک گل 
خورده بود و ساختار دفاعی قوی داشت. گل زودهنگام ایران این تیم را 
به هم ریخت و از نظر فنی زورش به ایران نرسید. اگر یک گل را هم نمی 

خوردیم شرایط بهتر بود.
پیشکســوت فوتبال با اشــاره به حضور کریم انصاری فرد در این بازی 
گفت: او بازیکن باتجربه و خوبی اســت و با استفاده از تجربه خود در این 

دیدار توانست کمک بزرگی به تیم ملی کند.
فریبا در ارزیابی از تیم فلســطین خاطرنشان کرد: فلسطین تیم گردن 
کلفت و خوبی بود، برابر ایران محکم بازی کــرد و مهارت فردی بالایی 
داشت، البته فشار آن چنانی روی دروازه ایران وارد نکرد و بازی راحتی 
برابر فلسطین داشــتیم. البته اگر گل زودهنگام برابر این تیم نداشتیم 
شاید شــرایط بازی تغییر می کرد اما این گل سبب شــد تا بازیکنان با 
روحیه بالایــی بازی را دنبال کننــد و گل های دیگــری را وارد دروازه 

فلسطین کنند.

وی همچنین با اشــاره به عملکرد خوب ســامان قدوس در این بازی 
تصریح کرد: قدوس بازیکن بســیار دونده و خوبی در ایــن دیدار بود و 
موقعیت های گلزنی زیادی برای تیم ایجاد کرد و حتی در خط هافبک 

نیز عملکرد قابل توجهی داشت و به روز فوتبال بازی می کرد.
وی افزود: این که وضعیت تیم ایران برای بــازی بعد چگونه خواهد بود 
مشخص نیســت اما امیدوارم بازیکنان مصدوم نشــده باشند و شاهد 

موفقیت تیم در بازی های آینده باشیم.
این پیشکسوت فوتبال در پایان تصریح کرد: هرچند این بازی به لحاظ 
روحی برای بازیکنان خیلی خوب بود اما نباید انتظار داشــته باشــیم 
که به هنگ کنگ نیز ۵ گل بزنیم. کار ســختی پیش رو داریم و تکلیف 

فوتبال مشخص نیست.

دواتفاقیکهفراموشنشدند
وپایی بازتاب برد ایران در رسانه های ار

رسانه های ورزشی اروپایی به پیروزی ایران برابر فلسطین در جام ملت 
های آسیا پرداختند که در آن نیمکت نشــینی سردار آزمون و سکوت 

ملی پوشان به خاطر غزه فراموش نشد.
 تیم ملی فوتبال ایران در نخســتین دیدار خود در مرحله گروهی جام 
ملت های آسیا شامگاه یکشــنبه در ورزشگاه »اجوکیشن سیتی« قطر 

به مصاف فلسطین رفت و با نتیجه ۴ بر یک موفق شد به برتری برسد.
پس از این مســابقه رســانه های غیرایرانی به این برد تیم ملی واکنش 

نشان دادند.
پایگاه خبری »dailysports« نوشــت: پیروزی ایران برابر فلسطین 
غافلگیرکننده نبود. بازیکنان ایران در این مســابقه با به ثمر رساندن ۳ 

گل قبل از دقیقه ۳۸ وضعیت خوب خود را به رخ کشیدند.
پایگاه خبری »gulf-times« نوشــت: فلســطین در این دیدار فقط 
۶۴ ثانیه دروازه خود را بســته نگه داشت اما این مســابقه چیزی فراتر 
از فوتبال بود و پیش از شــروع بازی، بازیکنان و هواداران در ورزشــگاه 
»اجوکیشــن ســیتی« به احترام مردم فلســطین یک دقیقه سکوت 

کردند.
روزنامه »lequipe« فرانســه هم عنوان »موفقیــت آرام« را برای این 
بازی برگزید و نوشت: ایران با نتیجه ۴ بر یک فلسطین را شکست داد و 
پیش از شروع مسابقه هواداران برای ادای احترام به قربانیان فلسطینی 

یک دقیقه سکوت کردند.
رســانه ایتالیایی »vocegiallorossa« هم به نیمکت نشینی سردار 
آزمون در نیمه اول و ورودش به زمین در نیمه دوم اشــاره کرد نوشت: 
ســردار آزمون در نیمه دوم وارد زمین شــد و موفق شد گل چهارم تیم 

ملی ایران را به ثمر برساند.
»romanews« که رســانه نزدیک به باشــگاه رم اســت نوشت: جام 
ملت های آسیا به بهترین شکل برای آزمون آغاز شــد و با پیروزی ۴ بر 

یک برابر فلسطین همراه شد.
شبکه تلویزیونی »beinsports« هم بر سکوت یک دقیقه ای بازیکنان 
به احترام مردم فلســطین اشــاره کرد. مجله فوتبالی »sofoot« هم 
گفت: ایران برابر فلســطین با ثبات بود. ســردار آزمون گلزنی کرد اما 

طارمی موفق به گلزنی نشد و فصل باشگاهی خود را به تصویر کشید.

مفقودی
رنگ  به   1397 مدل   405SLX-TU5 پژو  سواری  سبز  برگ 
سفید روغنی به شماره موتور 164B0196428 و شماره شاسی 
ایران64- پلاک  شماره  و   NAAM31FE1JK705048

723ب46 به مالکیت نرگس ظهیرابراهیمی مفقود گردیده و فاقد 
اعتبار می باشد.

يزد



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   در آســتانه ســالروز افتتــاح 
فولاد مبارکه ، پولادمردان این شــرکت در راستای پاسخ 
بیش ازپیــش بــه نیــاز مشــتریان و بــا رویکــرد اســتفاده 
کثــری از ظرفیت هــای موجــود، دو گریــد فــولادی  حدا
جدیــد ۴۱۳۸ و ۴۱۷۸ بــا عــرض ۲۰۳۷ میلی متــر را بــرای 

نخستین بار در کشور تولید کردند. 
محمــد فخــری، رئیــس تولیــد ریخته گــری مــداوم فولاد 
کــه  مبارکــه در گفت گــو بــا خبرنــگار فــولاد گفــت: ازآنجا
توســعه ســبد محصــولات، یکــی از شــاخص های اصلی 
تعریف شــده در راســتای افزایــش رضایــت و وفــاداری 
مشــتریان شــرکت اســت، تولید تختال مطابق با آخرین 
الزامــات و اســتانداردهای جهانــی در واحــد ریخته گری 

مداوم در زمره اهداف این واحد قرار گرفته است.
محمــد فخــری بــا بیــان اینکــه ماشــین ۵ ریخته گــری 
مداوم فولاد مبارکه به روزترین ماشــین این واحد است، 
گرچه این ماشــین نســبت به ســایر ماشین های  گفت: ا
ریخته گــری قابلیــت تولیــد محصــولات بــاارزش افــزوده 
بیشــتری را داراســت، لیکــن طراحی ایــن ماشــین برای 
کثــر عــرض ۲۰۰۰ و ضخامــت ۲۵۰  تولیــد تختــال بــا حدا
میلی متر بوده است. خوشــبختانه با تلاش متخصصان 
توســعه   ، بــازار نیــاز  بــه  پاســخ گویی  جهــت  و  واحــد 
بیش ازپیش ســبد محصــولات و ابعــاد تولیــدات جهت 

رفع نیازهای مشتریان در دستور کار قرار گرفت.
وی ادامه داد: بــا عنایت بــه اهمیت تولیــد فولادهای با 
ضخامت و عــرض بــالا، پــس از دســت یابی بــه موفقیت 

تولید تختال بــا ضخامــت ۳۰۰ و همچنین تولیــد تختال 
، تختال با عــرض ۲۰۳۷ میلی متر  با عــرض ۲۰۲۵ میلی متــر
بنا به سفارش مشــتری تولید شــد. به گفته رئیس تولید 
ریخته گــری مــداوم فــولاد مبارکــه، جهــت تحقــق ایــن 
هــدف، پارامترهــا و الزامــات فرایندی نظیــر خنک کاری 
اولیــه و ثانویــه، دمــای ذوب، متالــورژی تاندیــش، پودر 
قالب و سرعت ریخته گری مورد بررسی مجدد قرار گرفت 

و نهایتاً تولید این محصول با موفقیت انجام شد.
فراینــد  کارشــناس  گرجــی،  امیــر  زمینــه،  همیــن  در 

فولادســازی و ریخته گــری مــداوم گفــت: در ایــن پــروژه 
افزایــش عرض تختال بــدون افزودن تجهیــزات جدید و 
تنها با استفاده از امکانات موجود ماشین ریخته گری ۵ 
صورت گرفت. از طرفــی، با توجه  به شــرایط ویژه دو گرید 
۴۱۳۸ و ۴۱۷۸ و با توجه  به تلرانس صفر درخواست شده 
در ســفارش، تولید این محصول صادراتی تنهــا با انجام 
بررســی های دقیق و محاســبات پیچیده در حوزه های 

مکانیک و متالورژی امکان پذیر شد.
وی خاطرنشان کرد: عرض اســلب در فرایند ریخته گری 

گی هــای ماشــین  بــه نحــوه تنظیــم عــرض قالــب، ویژ
گریــد فــولاد،  ریخته گــری و پارامترهــای تولیــد شــامل 
ســرعت ریخته گری، فشــار فرواســتاتیک مــذاب، میزان 
فشــار غلتک هــا، نحــوه خنــک کاری و اثــر پدیده هایی از 
قبیــل انقباض و خزش وابســته اســت؛ بنابرایــن اجرای 
این پــروژه بــا هماهنگی کامــل تجهیزات برای اســتفاده 

کثری از تمام ظرفیت آن ها امکان پذیر گردید.  حدا
گرجی گفــت: تنظیم شــیب و عــرض قالب با لحــاظ کلیه 
عوامــل مؤثــر و اطمینــان از عــدم آســیب بــه ماشــین 
ریخته گــری و از دســت  رفتــن آن، تنها با اشــراف بــر کلیه 

پارامترهای اثرگذار و کنترل آن ها محقق گردید.
به گفته این کارشــناس فرایند فولادســازی و ریخته گری 
مــداوم، ایــن تلاش هــا در راســتای افزایــش راندمــان در 
حوزه تولید و رضایت مشتری صورت گرفته است. تولید 
این محصول ســبب افزایــش تعداد محصــولات موجود 
در ســبد صادراتــی می شــود و گنجینــه ای ارزشــمند و 
بــزرگ در جهــت خودکفایــی کشــور اســت و گامــی بزرگ 
در جهت رشــد صنعــت کشــور و افزایــش درآمــد ارزی در 
شــرایط تحریمی کشــورمان محســوب می گردد. محمد 
فخــری، رئیس تولیــد ریخته گــری مــداوم فــولاد مبارکه، 
کســب این موفقیت ارزشــمند را گام موفق دیگری برای 
کثــری نیــاز  ارزش آفرینــی هرچــه بیشــتر و تأمیــن حدا
مشــتریان دانســت و ضمن تبریک آن به همــه همکاران 
همــه  تــلاش  از  مبارکــه،  فــولاد  شــرکت  ذی نفعــان  و 

بخش های مرتبط قدردانی کرد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
وشنایی www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه       26 دی 1402    شماره 1507  تبدیل ۱۵۰۰ متر شبکه زمینی ر

معابر کمربندی کامیاران به شبکه هوایی
ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیــر توزیــع بــرق شهرســتان کامیــاران از 
تبدیل شبکه روشنایی معابر زمینی مسیر کمربندی »آتش نشانی- تربه 

« به شبکه هوایی خبر داد. ریز
 وریا شــیروانی مدیــر توزیع بــرق شهرســتان کامیــاران در تشــریح این خبر  
گفت:  برای تامین روشنایی پایدار و جلوگیری از قطعی های برق  به دلیل 
تخریب ناشــی از ســرقت و حفاری در  مســیر کمربندی »آتشنشــانی-تربه 
« پروژه تبدیل هزار و ۵۰۰ متر شبکه روشنایی زمینی فرسوده به شبکه  ریز

هوایی با کابل خودنگهدار عملیاتی شد.
مدیر توزیع بــرق شهرســتان کامیــاران با بیــان اینکه اجــرای این پــروژه با 
اعتباری بالغ بر یــک میلیارد و یکصد میلیون ریال صورت پذیرفته اســت، 
افزود: با اجــرای موفقیت آمیــز این پروژه، عــلاوه بر جلوگیری از ســرقت که 
گوار بــه دلیــل تاریکی مســیر بود،  بعضا زمینــه سازخاموشــی وحــوادث نا

ضریب ایمنی شبکه تا حد زیادی ارتقاء یافته است.
کید براینکه ســرقت شــبکه عــلاوه برقطعی برق شــهروندان  شــیروانی با تا
زمینــه ســاز تحمیــل خســارت بــه شــبکه بــوده اســت، خاطرنشــان کــرد: 
بــرای پیــش گیــری از وقــوع چنیــن حوادثــی از شــهروندان درخواســت 
میشــود درصــورت مشــاهده فعالیتهــای مشــکوک حتــی بــا لبــاس فــرم 
 شــرکت توزیــع موضــوع ازطریــق ســامانه فوریتهــای بــرق ۱۲۱ اســتعلام 

و پیگیری نمایند.

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

هیچ سدی در  لرستان منبع تامین آب شرب نیست
خرم آبــاد -فرزانــه هداونــد    مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب لرســتان 
گفت: منابع تامین آب شرب لرستان چشمه ها، سراب و چاه ها هستند و 
از هیچ کدام از سدهای موجود در اســتان برای تامین آب شرب استفاده 

نمی شود.
کبریان اظهار کرد: باید برای مواجهه با شــرایط خشکســالی از سایر  یاســر ا

ظرفیت های تامین آب استفاده بهینه داشته باشیم.
وی افــزود: بیــش از ۸۰۰ منبــع تامین آب شــرب در اســتان وجــود دارد که 

شامل چاه، چشمه، سراب و قنات هستند.
کیــد کــرد: میــزان بارندگــی  مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب لرســتان تا
ها به نســبت بلندمدت در ســال آبــی ۱۴۰۲ - ۱۴۰۳ بر اســاس آمار ســازمان 
هواشناســی تا پایان دی ماه ۸۳ درصد کاهش داشــته کــه همین موضوع 
شــرکت آب و فاضلاب لرســتان را مصمم کرده اســت تا تصمیمات و برنامه 

ریزی مناسب برای شرایط پیش رو اتخاذ کند.

مدیرکل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان:

  نیمی از کودکستان های گلستان 
نیازمند مقاوم سازی است

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   مدیرکل نوســازی توســعه و تجهیز مدارس 
گلستان گفت: ســاختمان بیش از ۵۰ درصد کودکســتان های این استان 
به دلیــل قدمت زیــاد، نیازمنــد مقاوم ســازی اســت و باید تمهیــدات لازم 

برای مقاوم سازی این فضاهای آموزشی اندیشیده شود.
وحید فراهی روز دوشــنبه در گفتگو بــا خبرنگار ایرنا اظهار کرد: در ۲ ســال 
اخیــر پــس از تاســیس ســازمان ملــی تعلیــم و تربیــت، شــیوه نامه  جدیــد 
فعالیت کودکستان های ابلاغ شــده و براساس آن کودکستان های دولتی 
دارای اســتحکام بنا از اخذ مجوز اســتحکام بنا معاف شده و می توانند به 

فعالیت خود ادامه دهند.
وی ادامــه داد: براســاس شــیوه نامه جدید ســازمان ملی تعلیــم و تربیت، 
کــه تــا هفتــم بهمــن ۱۳۹۹ مجــوز فعالیــت از اداره کل  کودکســتان های 
نوســازی و تجهیــز مــدارس و یا ناظران ســازمان نظــام مهندســی دریافت 
 کردنــد می تواننــد تــا ۲۵ تیــر مــاه ۱۴۰۵ بــه فعالیــت خــود در مــکان فعلــی 

ادامه دهند.
مدیــرکل نوســازی توســعه و تجهیــز مــدارس گلســتان خاطرنشــان کــرد: 
بــا وجــود ایــن شــیوه نامه بــه وظایــف قانونــی خــود عمــل می کنیــم و بــا 
کم بنــا برخــورد کــرده و  کودکســتان های دارای ســاختمان فاقــد اســتحا

مراتب به مراجع ذی ربط اعلام خواهد شد.

 کشف ۱۵ میلیاردریال کالای قاچاق 
در مرزهای آذربایجان غربی

ارومیه-رحیــم جباردخــت   فرمانــده مرزبانــی آذربایجــان غربــی گفت: 
به ارزش بیــش از ۱۵ میلیارد ریــال کالای قاچــاق در مناطق مرزی اســتان 

کشف شد.
فرمانده مرزبانــی آذربایجــان غربی از کشــف کالای قاچاق بــه ارزش بیش 
از ۱۵ میلیــارد ریــال در ۲۴ ســاعت گذشــته خبــر داد  و در تشــریح این خبر 
اظهارکرد: مرزداران این فرماندهی با اشــراف اطلاعاتی و تشدید اقدامات 
کنترلــی در مســیر های احتمالــی عبــور کالای قاچــاق توانســتند در چنــد 
عملیات دقیــق و منســجم، مقادیــر قابل توجهــی کالای قاچاق را کشــف 

کنند.
 ســردار محمــد احمــدی  افــزود: مرزبانــان مســتقر در نــوار مرزی اســتان، 
توانستند طی ۲۴ ســاعت گذشته،هزاران قلم روســری، گوشی هوشمند، 
دندان مصنوعی، البســه،  کاســه نمد خودرو، شــیربرقی و دســتی، ظروف 
، لامپ هدلایت، کفــش و چند قلم کالای  آشــپز خانه، قطعات یدکی خودر

قاچاق دیگر را کشف کنند.

 پیشرفت ۷۰ درصدی 
احداث مخزن ذخیره آب شهر قم

قم-قاســمی میمنــد   مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب اســتان از 
پیشــرفت ۷۰ درصد عملیات احــداث مخزن ۲۰ هــزار متر مکعبی شــهر قم 

خبر داد.
مهندس حســن بختیاری با اشــاره به لزوم احــداث مخازن ذخیــره آب در 
نقاط مختلف شهر به منظور تامین پایدار آب گفت: این مخازن می تواند 
بــه عنــوان منابــع اســتراتژیک بــه ویــژه در مواقــع بحرانــی بــه کمک شــهر 

بیایند.
وی در همین راســتا به احــداث مخزن ۲۰ هزار متر مکعبی شــهر قم اشــاره 
کــرد و از پیشــرفت ۷۰ درصــدی آن خبــر داد و اظهــار کــرد: ایــن مخــزن بــا 
اعتباری بالغ بــر ۵۱۰ مییــارد ریال از محــل اعتبارات ملی شــهرهای دارای 

تنش آبی در حال احداث است.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب اســتان قم با اشــاره بــه اینکــه عملیات 
اجرایی احداث ســازه این مخزن تا یــک ماه آینده به پایان خواهد رســید، 
تصریح کــرد: با تامیــن اعتبارات مــورد نیــاز تا پایان ســال جــاری مخزن ۲۰ 

هزار متر مکعبی شهر قم آماده بهره برداری می شود.
وی با بیان اینکــه در حال حاضر حجــم مخازن ذخیره آب اســتان بیش از 
۳۶۰ هزار مترمکعب اســت، یادآور شــد: گرچــه در این زمینه در مقایســه با 
سایر استان ها در شــرایطی خوبی قرار داریم اما هر چه میزان این مخازن 
بیشــتر شــود پایداری آب بــه ویــژه در شــرایط بحرانــی را به دنبــال خواهد 

داشت.

-محمدمجــدم   معــاون وزیر نفت گفــت : از ابتدای دولــت تا کنون  اهواز
حدود ۴ میلیــارد دلار قرارداد امضــا، یا عملیــات اجرای پنج میــدان انجام 

شده است که سه میدان مشترک بوده است. 
افتتاحیــه چهاردهمیــن نمایشــگاه  آییــن  محســن خجســته مهــر  در 
تخصصی ساخت و تجهیزات صنعت نفت خوزســتان اظهار کرد: در دیدار 
اخیر مقام معظم رهبری با مردم خوزســتان و کرمان، ایشــان خوزســتان را 
نقطه ممتاز نســبت به دیگر اســتان ها معرفی کــرده و فرمودند خوزســتان 
مکانی اســت کــه نقطــه وصــل و اتحاد همــه کشــور بــوده و رشــد اقتصادی 
امروز در خوزستان، سبب همبستگی کشور شده است لذا رشد اقتصادی 

و تولید کشور از خوزستان و استان های همجوار است.
معاون وزیر نفت بــا بیان اینکــه بین حکمرانــی و راهبری مطلــوب و حضور 
گر مــی خواهیم  میدانــی یــک رابطــه مســتقیم وجــود دارد، تصریــح کــرد: ا
حکمران و راهبر مطلوب باشــیم، باید در میان همه کارکنان حوزه صنعت 

نفت و گاز ۱۶ استان کشور حضورمیدانی مطلوب داشته باشیم.
وی افــزود: از آغاز کار دولت ســیزدهم یــک  رویکرد مهــم مد نظر بــوده که از 
شرکت نفت خواسته شد پس از یک دوره رکود، رشد تولید محقق شود، به 

سرمایه گذاری و توسعه میادین توجه و بازارهای جدیدی کشف شوند.
معــاون وزیــر نفــت بــا بیــان اینکــه در زمــان تحویــل دوره حــدود ۴۶۰ هــزار 
میلیارد تومان کســری بودجه وجود داشــته، تصریح کرد: بــا تلاش صنعت 
نفــت بخشــی از این کســری بودجــه جبــران شــده اما حــوزه صنعــت نفت 
همچنان بایــد رشــد تولیــد و درآمدزایی داشــته باشــند تا رشــد اقتصادی 
رقم بزنند. خجســته مهــر ادامه داد: در زمــان تحویل دولــت، تولید نفت ۲ 

میلیــون و ۱۰۷ هزار بشــکه در روز بــوده که با تلاش صــورت گرفته بــه بیش از 
۳ میلیون و ۴۰۰ هزار بشــکه رســید و این مســاله نشــان از افزایــش صادرات 
داشــته اســت؛ از این افزایش تولید و صادرات یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه 
یعنــی معــادل ۹۰ درصــد مربوط بــه شــرکت ملی مناطــق نفت خیــز جنوب 
بوده اســت. وی افزود: برای فروش نفــت، بازار و مقصدهای جدید کشــف 
شــده اســت، همچنین روش های مختلف انتقال منابع را به دســت آورده 
کی از یک دولــت انقلابی و جهادی اســت؛ همچنین بــا توجه به  ایم کــه حا
کیدات مقــام معظــم رهبــری، از ابتــدای دولت ســیزدهم تعداد شــرکت  تا

های دانش بنیان از ۱۵۰ شرکت به ۷۰۰ شرکت افزایش پیدا کرده است.
معاون وزیــر نفت با بیــان اینکه تفــاوت دولت هــا در رویکردها اســت که به 
اعتلا رســیدن کشــور را به همراه دارد، تصریح کرد: با حمایــت دولت، اولین 
ماموریــت خــود را بــا موفقیــت انجــام داده ایــم اما تــا پایان ســال بــه دنبال 
افزایــش تولیــد هســتیم؛ از ابتــدای دولت تــا کنــون حــدود ۴ میلیــارد دلار 
قــرارداد امضــا،. یــا عملیــات اجرای پنــج میدان انجام شــده اســت که ســه 
میدان مشترک بوده اســت. تا پایان ســال قراردادهای بســیار بزرگ و مهم 

نیز به امضا خواهند رسید.

خوزستان
ح کرد: معاون وزیر نفت مطر

امضا ۴ میلیارد دلار قرارداد در دولت سیزدهم

خوزستان ایلام
مدیرعامل شرکت گاز استان اعلام کرد: 

برخورداری ۱۰۰ درصد جمعیت شهری و ۹۹ درصد جمعیت 
وستایی ایلام از گاز طبیعی ر

شــرکت  مدیرعامــل  بیگــی     ایــلام  -حســن 
بــا اصحــاب رســانه  ایــلام در نشســت  گاز اســتان 
ومطبوعات اســتان ایلام گفــت: ۱۰۰ درصد جمعیت 
شــهری و ۹۹ درصــد جمعیــت روســتایی اســتان از 

نعمت گاز طبیعی برخوردارهستند.
کنــون  ” بــا اشــاره بــه اینکــه هــم ا “محمودکشــاورز
۱۰۰ درصــد جمعیــت شــهری و ۹۹ درصــد جمعیــت 
روســتایی اســتان از نعمــت گاز طبیعــی برخــوردار 
هســتند، اظهار کــرد: گازرســانی بــه مناطــق محروم 
روســتایی  پایــدار  توســعه  اصلــی  مؤلفه هــای  از 
باقیمانــده  گازرســانی  هــای  پــروژه   رونــد  و  اســت 
روســتایی اســتان کــه از مناطق کمتــر توســعه  یافته 
و صعب العبــور بوده تــا پایان ســال جاری بســته می 

شود.
بــه  گازرســانی  بــه  ایــلام  گاز  مدیــر عامــل شــرکت 
بــه  افــزود:  و  اشــاره  نیــز  اســتان  مناطــق محــروم 
منظــور محرومیــت  زدایــی از مناطــق کمتر توســعه 
 یافتــه روســتایی اســتان و توزیــع عادلانــه امکانــات 
در همــه مناطــق و همچنیــن خدمــات  دهــی بــه 
صنایــع موجود و توســعه و گســترش صنایــع جدید 
اقدامــات   ، پایــدار اشــتغال  ایجــاد  راســتای  در 
ایــلام  اســتان  گاز  شــرکت  توســط  قبولــی   قابــل 

انجام شده است.
کشــاورز همچنیــن بــا اشــاره بــه اینکــه گازرســانی به 
زردلان سردســیری در دهــه فجــر امســال بــه اتمــام 

کید کرد: شرکت گاز اســتان در دهه  فجر  می رســد، تأ
امســال تعداد قابل توجهی پروژه عمرانی در ۲ حوزه 
گازرسانی به مناطق روســتایی و ساخت ساختمان 
و ابنیه افتتاح و تعدادی پروژه نیــز به منظور تقویت 
خطــوط موجــود و افزایش پایداری شــبکه هــای گاز 
رســانی کلنــگ زنی و بــا حضور مســئولان اســتانی به 

بهره برداری می رسند.
وی گفــت: در حال حاضــر تعداد۲۶ شــهر اســتان از 
کنــون همــه  گاز طبیعــی برخــوردار شــده اند و هم ا

شهرهای استان گازدار هستند.
وی یــادآور شــد: همچنیــن تعــداد ۵۷۰ روســتای 
بــا  کــه  شــده اند  برخــوردار  گاز  نعمــت  از  اســتان 
برنامــه ریزی هــای انجام شــده تــا پایان ســال، همه 
اســتان  در  گازرســانی  قابلیــت  دارای  روســتاهای 

گازدار خواهند شد.

استاندار خوزستان :

 توسعه صنعت نفت و ارتقا زنجیره تولید
برنامه دولت سیزدهم است

کبر حسینی محراب  -محمدمجدم   علی ا اهواز
نمایشــگاه  چهاردهمیــن  افتتاحیــه  آییــن  در 
نفــت  صنعــت  تجهیــزات  و  ســاخت  تخصصــی 
خوزســتان اظهار کرد: تلاش می شود تا تولید نفت 
به شــکل واقعی در کنار صنایع مرتبط پیش برود و 

واردات این صنعت کاهش پیدا کند.
کیــد بــر اهمیــت بهــره  اســتاندار خوزســتان بــا تا
گیری از ظرفیت هــای بالقوه شــهرک های صنعتی 
کمــک صنعتگــران داخلــی و  بــا  اســتان، گفــت: 
داتشــگاه هــا مــی تــوان از ایــن ظرفیــت هــا بهــره 

برداری کامل داشت.
کــرد: ازضعــف یــا تعطیلــی دانشــگاه  وی اضافــه 
صنعت نفــت جلوگیری شــود چرا که این موسســه 
ها باید به عنــوان مرجع برای کمک بــه صنعتگران 

داخلی باشند.
اســتاندار خوزســتان بــا بیــان اینکــه صنعــت نفت 
باید در زندگی مردم لمس شــود، بیــان کرد: بخش 
عمــده ای از اشــتغال اســتان، در شــهرک هــای 

صنعتی و صنایع مرتبط با نفت ایجاد شود.
حســینی محراب نفت را پیشــران مهــم در صنعت 
اعــلام و عنــوان کرد: شــرکت هــای دانش بنیــان در 
این زمینــه نقــش مهمــی دارنــد اما بــا ایــن وجود، 
در راســتای تحقــق توازن بیــن تولید و مصــرف لازم 
اســت از صنعتگــران بــه ویــژه در پتروشــیمی و گاز 

بیشتر استفاده کرد.

وی با بیان اینکه باید در نمایشــگاه هــا و رویدادهای 
مرتبط با صنعت نفت حضور پیدا کرد، گفت: باید در 
معامله ها و فروش ها شرکت کرد تا برنامه ریزی کرده و 

به توسعه پایدار دست یافت.
اســتاندار خوزســتان ادامــه داد: بــا رفــع  موانــع و 
مشــکلات تولید، می توان در بازارهــای منطقه ای 
و همچنین تعامل های تجاری با کشورهایی مثل 

عراق نقش مهمی داشت.
حســینی محــراب بــا بیــان اینکــه دولت ســیزدهم 
بــرای توســعه صنعــت نفــت و ارتقــا زنجیــره تولیــد 
برنامه هایــی دارد، اظهار کرد: بــرای اینکه ظرفیت 
ها و پتانســیل هــای خوزســتان به طور کامــل بهره 
بــرداری شــوند، تمــام تــلاش را خواهــم داشــت؛ 
جــذب ســرمایه گــذای هــای داخلــی و خارجی در 

این خصوص، از اولویت های دولت است.

مازندران

ســاری-امیری فــر   معــاون راهــداری اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل 
جــاده ای اســتان مازنــدران از نوســازی و بازســازی تابلــو و علائــم ایمنــی در 

محورهای مواصلاتی این استان خبر داد.
محســن محمدنژاد معــاون راهــداری اداره کل راهداری و حمــل و نقل جاده 
ای استان مازندران اظهار داشت: در راستای ارتقای سطح ایمنی و سهولت 
تــردد وســایل نقلیــه در محورهــای مواصلاتــی اســتان بازســازی ، نوســازی و 
تعمیر و نصب ۸ هزار عدد تابلوی علائم اخطاری و انتظامی و هدایت مســیر ، 
کســازی و شستشــوی  تهیه و نصب تابلــو اطلاعاتی به میزان۶۴۰ متر مربع و پا
۱۵هزار و ۶۰۰ عــدد انواع تابلــوی علائم اخطــاری و انتظامی و هدایت مســیر و 
کیپ های  ۳۳۰۰ متر مربع تابلوهای اطلاعاتی طی ۹ ماهه ســالجاری توســط ا

راهداری انجام شد.
وی بــا اشــاره بــه اینکه اهــم تلاش هــای ایــن حــوزه صــرف نگهــداری و تامین 
ایمنــی عبــور و مــرور راه ها بــه منظور حفــظ و بهــره بــرداری بهینــه از ســرمایه 
گذاری هــای انجــام شــده در این بخــش میشــود، افــزود: بــا توجه بــه رویکرد 
صرفــه جویــی و نیــز اســتفاده بهینــه از علائــم عمــودی راه ، ایــن اداره کل در 
طــی ســالهای گذشــته تعمیــر و بازســازی علائــم فرســوده و قابــل اســتفاده 
را در دســتور کار خــود قــرار داد. محمدنــژاد در ادامــه از آشکارســازی نقــاط 
پرتصــادف به عنــوان یکــی از روش هــای کاهــش ســوانح رانندگــی و افزایــش 
ایمنی تــردد یادکرد و افــزود : با عنایــت به شناســایی نقاط پرحادثه اســتان از 
ســنوات گذشــته اقدامات مؤثری در خصــوص رفع ایــن نقاط صــورت گرفته 

کــه به عنــوان یــک اقــدام کم هزینــه ، زودبــازده ، توانســته در جهــت کاهــش 
تصادفات و سوانح رانندگی نقش بسیار مؤثری ایفا کند.

وی ادامــه داد : ایــن اداره کل اقدامات وســیعی را در خصوص آشــکار ســازی 
نقاط پــر حادثه بصــورت زودبــازه در قالب نصب علائــم و تابلوهای فســفری ، 

کننده های میانی انجام داده است. نصب جدا
محمدنژاد آموزش و فرهنگ ســازی را از جمله عوامل موثــر در جهت کاهش 
تصادفات نام بــرد و خاطر نشــان ســاخت : می توان بــا بکار گیــری تمهیدات 
مهندســی کنترل و نظــارت _ تبلیغات کافی _ اطلاع رســانی عمومــی _ آموزش 
گیــر _ راهنمایــی و ارشــاد و بعضــا تادیب خاطیــان گامی بــه ســوی ارتقاء  و  فرا

اعتلای فرهنگ ایمنی و به تبع آن کاهش سوانح رانندگی برداریم.

معاون راهداری استان خبر داد:

بازسازی و نوسازی علائم محورهای مواصلاتی در مازندران

برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

2037 میلی متر در فولاد مبارکه تولید تختال با عرض 
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 بخشنامه جدید بانک مرکزی برای جلوگیری 
از سفته بازی و افزایش قیمت طلا

بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه ای به شــبکه بانکی اعــلام کرد: اخذ 
مسکوکات و شــمش طلا از اشــخاص ولو به صورت امانت که منتج به 
صدور گواهی از طریق ســازوکار بورس کالا و غیر آن شود، صرفاً پس از 

أخذ مجوز از بانک مرکزی امکان پذیر است.
 بانک مرکزی با صدور بخشــنامه ای در تاریخ ۲۴ دی ۱۴۰۲ خطاب به 
تمامی بانک ها و موسســات اعتباری اعلام کرد: »مؤسســات اعتباری 
مجازند وفق بند )۷ -۳( مقررات ناظر بر عملیات مجاز بانکی مصوب ۲۷ 
دی ۱۳۹۰ شــورای پول و اعتبار، اقدام به قبول و نگهداری اشیاء گران 

بها، اسناد و اوراق بهادار و اجاره صندوق امانات به مشتریان نمایند.
لیکن اخیراً برخی مؤسســات اعتباری با استناد به آن و بر خلاف روال و 
قواعد متعارف اجاره صندوق امانات، در لــوای ارائه خدمات دریافت و 
نگهداری اشیاء گران بهای اشــخاص، مبادرت به اخذ مسکوکات طلا و 
شمش طلا از مشتریان کرده و در قبال تأییدیه ای که در این رابطه صادر 
می کنند، موجبات صدور گواهی برای  شخص امانت  دهنده با استفاده 

از سازوکارهای بورس کالا را فراهم می کنند که قابلیت معامله دارد. 
این اقدام، موجب ایجاد فضای سفته بازی و افزایش قیمت ها به صورت 
کاذب و غیرواقعی و حبابی شــده و می تواند از یک ســو تفاوت قیمت 
مبادلاتی با ارزش ذاتی شمش و مسکوکات طلا را تشدید کند و از سوی 

دیگر، اسباب تضییع حقوق و منافع عامه را فراهم کند. 
بر این اساس، از تاریخ ابلاغ این بخشنامه أخذ مسکوکات و شمش طلا از 
اشخاص ولو به صورت امانت که منتج به صدور گواهی از طریق سازوکار 
بورس کالا و غیر آن شــود، صرفاً پــس از أخذ مجــوز از بانک مرکزی 
امکان پذیر است. لذا مقتضی اســت به قید فوریت، هرگونه طرحی که 
واجد مشــخصات و مختصات فوق در آن مؤسســه اعتباری، در حال 
اجراست متوقف شده و با فراخوان مناسب، نســبت به استرداد تمامی 
مسکوکات و شمش های طلای اخذ شــده در کوتاه ترین زمان ممکن 

اقدام شود.
یادآور می شــود، این بانک به اســتناد اختیارات خود مقرر در قوانین 
بالادســتی به ویژه قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، برای 
انتظام بخشــی و تســهیل مبادلات طلا، تدابیر خاصی را در این رابطه 
از طریق ســازوکار مرکز مبادله ارز و طلای ایران در دستور کار دارد که 

متعاقباً جزئیات آن اعلام خواهد شد. 
با توجه به مراتب مذکور، مقتضی اســت مراتب به قید تسریع و با لحاظ 
مفاد بخشــنامه ۱۶ مرداد ۱۳۹۶ به تمامی واحدهای ذیربط آن بانک   /

مؤسسه اعتباری غیربانکی ابلاغ شــده و بر حسن اجرای آن نیز نظارت 
دقیق به عمل آید. «

رئیساتحادیهمشاوراناملاکمطرحکرد
 هشدار نسبت به اجاره ساعتی خانه ها

وف  در یک سایت معر
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک گفت: یکی از ســایت های معروف به 
وضوح اقدام به درج آگهی خانه های ســاعتی می کند که از مســئولان 

مربوطه تقاضا داریم این پدیده نوظهور را رصد و ساماندهی کنند.
کیانوش گودرزی اظهار کرد: مشاوران املاک به هیچ عنوان در موضوع 
خانه هایی که به شکل ساعتی اجاره داده می شود ورود نکرده و صرفا به 

بحث اجاره سالانه مطابق با شرح وظایفشان در قانون عمل می کنند.
وی افزود: با این حال، شــنیده می شــود که بعضی مواقع در نقاطی از 
کشور، خانه ها به صورت ساعتی اجاره داده می شــود که آگهی آنها در 

اپلیکیشن ها و سایت ها درج می شود.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان این که اجاره منازل به صورت 
ســاعتی می تواند تبعات اجتماعی، امنیتی و تداخل شغلی ایجاد کند، 
گفت: یکی از سایت های مشهور به طور واضح اقدام به درج آگهی اجاره 
خانه های مبله و ســاعتی می کند و برخورد خاصی هــم با آن صورت 
نمی گیرد. این در حیطه مسئولیت ما نیست اما وظیفه داریم نسبت به 

عواقب این آگهی ها که با آب و تاب ارائه می شود هشدار لازم را بدهیم.

گودرزی خاطرنشــان کرد: مســاله اجاره خانه های ســاعتی، قدمت 
چندانی ندارد و می توان گفت یک پدیده نوظهور اســت. اما تا گسترش 
پیدا نکرده مسئولان باید برای ســاماندهی آن فکری کنند.وی جزایر 
کیش و قشــم، شمال کشور و شــهرهای گردشــگرپذیر را از مناطقی 

دانست که موضوع اجاره روزانه منازل، ظهور و بروز بیشتری دارد.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تاکید کرد: از وزارت میراث فرهنگی 
و گردشــگری و دیگر مراجع تقاضا داریم نســبت به رصد و ساماندهی 
مساله اجاره ساعتی منازل ورود کند؛ زیرا همان طور که گفتم اگر ادامه 

یابد می تواند بدعت نامناسبی را در جامعه ایجاد کند.

تاثیر کاهش قیمت مسکن بر ساخت و ساز 
نیازمند مداخله مثبت دولت

رکود بازار مسکن با وجود کاهش قیمت ادامه دارد و این رکود بر بخش 
ساخت و ساز هم تأثیر گذاشته اما مداخله مثبت دولت می تواند رونق را 

به بخش تولید و ساخت و ساز برگرداند.
بهار طاهری کارشــناس حوزه مسکن در یادداشــتی با تاکید بر اینکه 
دولت می تواند در حوزه مســکن تأثیرات مثبتی داشته باشد و رونق را 
به این حوزه بازگرداند، گفت: کاهش قیمت مسکن می تواند مقرون به 
صرفه بودن را برای خریدار متوســط افزایش دهد و به طور بالقوه تقاضا 
را تحریک کند و اگر افراد بیشــتری قادر به خرید خانه باشــند، این امر 

می تواند منجر به افزایش ساخت و ساز برای پاسخگویی به تقاضا شود.
در ادامه این یادداشــت آمده است هرچند برخی ســازنده ها معتقدند 
کاهش قیمت حاشیه سود را هم کاهش می دهد و همین باعث تعطیلی 
کارگاه ها و ساخت و ســاز شــود زیرا که ســرمایه گذار برای دریافت 
حداکثر ســود پا به این میدان گذاشــته و اگر این مهم دچار اختلال و 

کاهش شود احتمال خروج سرمایه از این بازار وجود دارد.
اما بیشتر کارشناسان نظر عکس این گفته را دارند و معتقدند اگر قیمت 
مســکن کاهش یابد و همین کاهش بتواند به حدی باشــد که تقاضا را 
تحریک کند باعث بازگشت سرمایه با ســرعت بیشتر و در نتیجه رونق 
ساخت وساز می شود.تسویه ســریع می تواند نقدینگی را در بازار بهبود 
ببخشد و امکان سرمایه گذاری مجدد ســریع تر و افزایش فعالیت های 
ســاختمانی را فراهم کند.هرچند افزایش شــدید قیمت مسکن طی 
سال های گذشــته به حدی بوده که کاهش حدود ۵ درصدی طی چند 
ماه اخیر نتوانســته بازار را تحریک و شاهد رکود در این بخش هستیم و 
همین باعث شده بسیاری از سازنده ها کارگاه های خود را به دلیل رکود 

و بازنگشتن سرمایه خود تعطیل کنند.

مدیرمرکزراهبریشبکهگازکشور:
مصرف گاز به اوج رسید

مدیر مرکز راهبری شبکه گاز کشــور گفت: حجم مصرف گاز در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده در شــنبه گذشــته به ۵۵۲ میلیون 
مترمکعب رســید که ۳۸۶ میلیــون مترمکعب معــادل ۷۰ درصد در 

بخش خانگی بوده است.
 بر اساس اعلام شــرکت ملی گاز ایران، ســعید عقلی با اشاره به مقدار 
مصرف گاز کشور، اظهار کرد: در شنبه گذشــته، کاهش دما در برخی 
استان های کشور، ســبب شــد تا حجم مصرف گاز در بخش خانگی، 
تجاری و صنایع غیر عمده از ۵۳۲ میلیــون مترمکعب به ۵۵۲ میلیون 
مترمکعب در روز برســد که البته با توجه به پیش بینی های انجام شده، 

مشکلی برای گازرسانی به اقصی نقاط کشور وجود ندارد.
وی با بیان اینکه این حجم مصرف، بیش از ۷۰ درصد از کل گاز تولیدی 
کشــور را شــامل می شــود، گفت: از مجموع ۵۵۲ میلیون مترمکعب 
گاز مصرفی در این بخش، ۳۸۶ میلیــون مترمکعب معادل ۷۰ درصد 
در بخش خانگــی، ۱۱ درصد در صنایع غیر عمــده، ۹ درصد در بخش 
عمومی و تجــاری و ۱۰ درصد در مجمــوع، در بخش حمــل و نقل و 

کشاورزی مصرف شده است.

سخنگویصنعتآبتاکیدکرد
 حل مشکل ناترازی آب با اجرای نقشه 

راه آب کشور
 ســخنگوی صنعت آب کشــور با بیان اینکه »نقشــه راه آب کشور« با 
نگاهی بر عملکرد کشــورهای توســعه یافته و با بومی سازی تجربیات 
تدوین شده است، گفت: میزان مصرف آب بیشتر از تأمین آن است که 
در این بخش ناترازی ایجاد شده و اجرای نقشه راه آب می تواند راه حلی 

برای مشکل ناترازی آب باشد.
»نقشه راه آب کشور« ۶ آبان امسال در جلسه شورای عالی آب رونمایی 
و به تصویب رسید؛ این نقشه راه بر اســاس مصوبه شورای عالی امنیت 
ملی و تأکیدات رئیس جمهور در ســند تحول دولــت مردمی در دولت 

سیزدهم طراحی و تدوین شده است.
نقشــه راه آب کشــور پس از تصویب در معرض قضاوت کارشناســان 
صنعــت آب قرار گرفــت و بــا برگزاری جلســه های منظم توســط 
کارشناســان مورد ارزیابی قرار گرفت، به طوری کــه تا کنون در هفت 
نشست در این زمینه توســط نهادهای مختلف به موضوع نقشه راه آب 

پرداخته شده است.
اکنون و بر اســاس گزارش وزارت نیرو، هشــتمین نشست هم اندیشی 
»نقشه راه آب کشــور« به دعوت فدراســیون صنعت آب و با مشارکت 
معاونت آب و آبفای وزارت نیرو در ســاختمان اتــاق بازرگانی، صنایع، 

معادن و کشاورزی ایران برگزار شد.
عیســی بزرگ زاده مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان منابع آب و تلفیق 
بودجه و ســخنگوی صنعت آب، رضا حاجی کریم رئیس فدراســیون 
صنعت آب، محمد رحیمی عضو ســندیکای شــرکت های ساختمان 
ایران و محمدحسین بهنود رئیس کمیســیون سرمایه گذاری انجمن 
شرکت های آب شیرین کن در این نشســت، به بررسی »نقشه راه آب« 

پیشنهادی وزارت نیرو پرداختند.
عیســی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب کشــور در این نشست گفت: 
»نقشه راه آب کشــور« به همت دبیرخانه شــورای عالی آب تهیه شده 
و این سند در مســیر پیدایش و تکامل خود باید برخی از تصویب های 

بالادستی را نیز اخذ کند تا در حکم یک قانون تدوین شود.
وی ادامه داد: برای مشارکت گرفتن از نخبگان و دغدغه مندان صنعت 
آب برخی از قسمت های این سند منتشر شده که این اقدام باعث ایجاد 

یک گفتمان شده است.

سخنگوی صنعت آب با اشــاره به اینکه این جلسه، هشتمین نشست 
هم اندیشی پیرامون »نقشه راه آب کشور« با حضور خبرگان، نخبگان 
و دغدغه مندان در این زمینه اســت، افزود: نشســت های پیشــین 
با شــورای عتف، انجمن منابع آب، انجمن هیدرولیک، مدیران آب، 
پژوهشگران کشــاورزی در وزارت جهاد کشاورزی و فعالان حاضر در 
سازمان برنامه وبودجه کشور و برخی از اساتید دانشگاه ها برگزار شده 

است.
بزرگ زاده با اشاره به اینکه موضوع نشســت های آینده »گفتگوهای 
آبی« نیز »نقشــه راه آب کشور« خواهد بود، خاطرنشــان کرد: ما به 
دنبال غنی تر کردن فعالیت ها در این حوزه هســتیم؛ چراکه نقشه راه 
آب متعلق به همه ایرانیان است و سرنوشــت هر ایرانی با آن در پیوند 
اســت؛ بنابراین همه مردم حق دارند که نسبت به آن نقد و نظر داشته 

باشند.
وی با تأکید بر اینکه آمایش ســرزمین از جمله مــوارد موردتوجه در 
این نقشــه است، افزود: نقشــه راه آب با آمایش ســرزمین گره خورده 
اســت؛ چرا که آمایش ســرزمین، توزیع جغرافیایی همه فعالیت های 
اقتصادی و اجتماعی در پهنه سرزمین باتوجه به بضاعت ها، دارایی ها و 

محدودیت های منابع طبیعی، اجتماعی و زیست بومی است.
بزرگ زاده خاطرنشان کرد: »نقشــه راه آب کشور« با نگاهی بر عملکرد 
کشورهای توســعه یافته و با بومی ســازی تجربیات انجام شده در این 

خصوص، تدوین شده است.
ســخنگوی صنعت آب کشــور گفــت: در موضوع آب بــا دو بخش 
»تأمین« و »مصرف« روبه رو هســتیم و هنگامــی که میزان مصرف 
بیشتر از تأمین باشــد ناترازی ایجاد می شــود؛ لذا نقشه ای که این 
ناترازی را تنظیم می کند »نقشــه راه آب کشــور« اســت و معین 
می کند در هر یــک زیربخش های تأمین و مصــرف در چه وضعیتی 
قرار داریــم؟ در این راه به کجــا خواهیم رســید؟ و گام های میانی 

مسیر چه هستند؟
وی با بیان اینکه ورودی نقشه راه، سند ملی دانش بنیان امنیت غذایی 
است، افزود: بد مصرفی و پرمصرفی بخش کشاورزی، اصلی ترین تهدید 
امنیت غذایی به حساب می آید؛ به همین دلیل لازم است از سند الگوی 

کشت و سند امنیت غذایی حمایت شود.
بزرگ زاده ادامه داد: چنانچه ســند آمایش سرزمین، سند انرژی، سند 
نقشه راه آب کشور، سند الگوی کشت و ســند امنیت غذایی با یکدیگر 
همراه شــوند، می تواند اقدام های مؤثری در کنترل و حفظ زیست بوم و 

منابع آبی کشور انجام شود.
وی گفت برای کشــوری همچون ایران که ۷۵ درصد اقلیم آن خشک، 
نیمه خشک و فراخشک اســت، اشــتغال مردم باید به سوی صنعت و 
خدمات تغییر یابد؛ چرا که در بخش خدمات برای انجام یک شــغل ۸۴ 
مترمکعب و در صنعت ۵۴۰ مترمکعب آب نیاز اســت؛ اما در کشاورزی 
۲۱ هزار مترمکعب آب مصرف می شــود و بنابراین با جمعیت روبه رشد 
ایران، اشــتغال زایی آینده باید به سمت مشــاغل صنعتی و خدماتی 

هدایت شود.
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 بانک مرکزی به مقابله با قماربازها
 و قمارخانه ها رفت

خریــدار  معــاون فناوری های نویــن بانک 
مرکزی، از شناســایی ۲۰ هــزار درگاه پرداخت 
اینترنتی مرتبط بــا قمارخانه داران و تشــکیل 
پرونــده قضایی بــرای صاحبان آنهــا همچنین 
شناســایی ۷۲ هــزار کارت اجاره ای در شــبکه 
بانکی و اعمال محدودیتِ دریافت خدمات بانکی 
در راســتای مقابله با قمار و شرط بندی در فضای 

مجازی خبر داد.
به نقل از روابــط عمومی بانک مرکــزی، مهران 
محرمیان معاون فناوری با اشــاره به اینکه مبارزه 
با پدیده قمار و شرط بندی ســایبری، موضوعی 
چندوجهی اســت و برخورد موثر بــا این جرم و 
محدودســازی عاملان آن نیازمند اقدام در ابعاد 
مختلف انتظامی، قضایــی، فرهنگی، اجتماعی، 
فناوری اطلاعــات و ارتباطــات و البته خدمات 
بانکــی و پرداخــت اســت، تاکید کــرد: پدیده 
مجرمانــه قمار و شــرط بندی در کشــور دارای 
اکوسیستم پیچیده ای اســت که نباید آن را صرفاً 
رفتاری شــخصی و متکی به افراد مجرم دانست. 
لذا بانــک مرکزی با بررســی و تحقیقات عمیق و 
گسترده، در گام نخســت بازیگران این حوزه را از 
منظر عملیات بانکی و مبادلات مالی در ۳ شاخه 
شامل سرشاخه های اصلی، قمارخانه داران و نیز 

قماربازان شناسایی و دسته بندی نمود.
محرمیان افزود: بررســی مــدل فرایندی قمار و 
شرط بندی در فضای مجازی نشان می دهد برای 
مقابله با این پدیده نیازمند اقدامات همه جانبه و 
فرادستگاهی در کشور هستیم تا بتوانیم به صورت 
هماهنگ و فرایندی با پدیده قمار و شــرط بندی 
در فضای مجــازی مقابله کنیم. بر این اســاس، 
کارگروهی با همکاری دادســتانی کل کشــور، 
مرکز ملی فضای مجازی، دادسراهای ناحیه ۳۸ و 
۳۲ تهران تشکیل شده و اقدامات قابل توجهی نیز 
در دســتور کار بوده که خوشبختانه نتایج موثری 
حاصل گردیده اســت؛ که البته برای اثربخشــی 
بیشــتر این اقدامات، نیازمنــد هماهنگی لازم و 
دقیق بین دستگاه ها و نهادهای مسئول هستیم. 
لازم به ذکر اســت در این کارگروه پیشنهادهای 
متعددی از ســوی بانک مرکزی به سایر نهادهای 
مســئول نیز ارائه شــده تا نهایتاً هزینه این رفتار 

مجرمانه برای مرتکبان و مسببان افزایش یابد.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی ادامه داد: 
ما در بانک مرکزی به عنــوان متولی و ناظر حوزه 
»خدمات بانکــی و پرداخــت« در اولین و یکی 
از مهم ترین اقدامــات در حوزه مبــارزه با قمار و 
شرط بندی ســایبری، ضمن شناسایی بازیگران 
اصلی در حــوزه تبادلات مالی این اکوسیســتم، 
اقدامات خــود را در چهــار محور اصلی شــامل 
مقابله با قمارخانه داران، مقابله با قماربازان، یافتن 
سرشاخه های اصلی و نهایتاً انجام سلسله اقدامات 
پیشــگیرانه برای جلوگیــری از اقدامات فریب 
کاربرانه در شبکه های اجتماعی و فضای مجازی، 

برنامه ریزی و متمرکز ساختیم. 

  ارسال پیامک هشدار و اخطار
 از سوی دادستانی به متخلفان در پی رصد 
سوءرفتار افراد در شبکه بانکی و پرداخت

محرمیان افزود: در راستای انجام سلسله اقدامات 
پیشــگیرانه و تحذیری، در بانک مرکزی و برخی 

بانکهای کشور با توســعه الگوریتم های هوشمند 
اقدامات موثری درجهت شناسایی سوءرفتار افراد 
در شبکه بانکی و پرداخت صورت پذیرفته است و 
براساس این شناســایی ها با همکاری دادستانی 
محترم کل کشور و شبکه بانکی، به افراد مرتکب 
بزه قمار پیامک اخطار و هشــدار ارسال شده که 
اتفاقا موثر نیز بــوده، به طوری که نــرخ ارتکاب 
این دسته از تخلفات حکایت از توقف بیش از ۷۰ 
درصد فعالیت قماربازان پــس از دریافت پیامک 
هشــدار داشــته و البته تمهیداتی نیز از ســوی 
بانک مرکزی در دست بررسی اســت تا با توسعه 
بســترهای اعتبارســنجی، رفتارهای مجرمانه 
و مشــکوک افراد در شــبکه بانکــی و پرداخت 
الکترونیک، در امتیاز اعتبارســنجی ایشــان نیز 
مورد اســتناد قرار بگیرد.وی  به تشریح اقدامات 
عملیاتی بانک مرکزی که به طور مستمر در حال 
انجام و پیگیری اســت، پرداختــه و تصریح کرد: 
رصد مداوم و به روزرســانی خدمات نوین پولی و 
مالی به منظور پیشــگیری از مخاطرات احتمالی 
در زمینه قمار در فضای مجازی، ســامان دهی و 
مسدودســازی درگاه ها و ابزارهای متخلف حوزه 
پرداخت برای مقابله با قمار، فراهم ســازی امکان 
محدودسازی دسترســی به خدمات بانکداری و 
پرداخت الکترونیکی از مبدأ نشانی های اینترنتی 
خارجی از کشــور یا مراکز داده خارجی از جمله 
اقدامات و برنامه های بانک مرکزی برای مقابله با 

قمار و شرط بندی سایبری است. 

 استفاده از ابزارهای تنبیهی برای 
ارائه دهندگان خدمات پرداخت به شبکه 

قمار  در دستور کار بانک مرکزی 
محرمیان همچنیــن با تاکید بــر اینکه اقدامات 
بانک مرکزی طی ســه ســال گذشــته، منجر 
به کاهش قابــل ملاحظــه آمار سواســتفاده از 
روش هایی مانند سوءاســتفاده از واســطه های 
نرم افزاری برنامک های پرداخت، سوءاســتفاده 
از درگاه هــای پرداخت اینترنتی، سوءاســتفاده 
از ابزارهــای بانکــداری الکترونیکی در ســایت 
های قـــمار و شرط بنـــدی شده است، افزود: با 
توجه به اقدامــات انضباطی اثربخش درخصوص 
تخلفات مرتبط با بکارگیری درگاه های پرداخت 
الکترونیکی در حوزه قمار و شرط بندی مجازی، 
در حــال حاضر شــیوه اصلــی تخلفــات مالی، 
سوءاســتفاده از روش کارت به کارت از ســوی 
متخلفین است؛ به نحوی که قمار باز راساً نسبت 
به انجام عملیات انتقال وجه بــه کارت قمارخانه 
دار اقدام مینماید. شایان ذکر اســت، با توجه به 
اقدامات تکمیلی نظارتی در پایش عملیات انتقال 
وجه کارت به کارت، آمار این بخش نیز با توجه به 
اعمال محدودیت ها و اقدامــات صورت گرفته از 
سوی بانک مرکزی، کاهش قابل توجهی داشته؛ 
به نحوی که میزان سواســتفاده از این شیوه نیز، 

حدود ۸۰ درصد کاهش یافته است. 
معاون فناوری هــای نوین بانــک مرکزی گفت: 
با توجه به اینکه عمده سواســتفاده از ســرویس 
کارت بــه کارت از طریــق مســیر واســط های 
نرم افزاری کارت به کارت صورت می گیرد، بانک 
مرکزی علاوه بر برگزاری نشســت های متعدد با 
شــرکت های ارائه دهنــده خدمــات پرداخت و 

همچنین بانک ها و موسســات اعتباری با هدف 
ارائه و بررســی گزارش هــای ماهانه در خصوص 
میــزان سوءاســتفاده از هر بســتر یا ســرویس 
ارائه دهنده خدمات پرداخت و نیز اشتراک گذاری 
راهکارهای مقابله بــا سوءاســتفاده از خدمات 
پرداخت در قمار و شرط بندی سایبری، با استفاده 
از ابزارهــای کنترلی و تنبیهی نیــز در این حوزه 
اعمال قانــون کرده و مطابق نــص صریح قوانین 
و مقررات جــاری، اقدام هــای انضباطی متعدد 
و متنوعی شــامل جرایم ریالی، مسدودســازی 
درگاه ها و نرم افزارهای واســط و محدودســازی 
عملکرد پذیرندگان مالی خاطــی را اعمال کرده 
اســت. محرمیان تاکید کرد: بانــک مرکزی در 
مبارزه با قمــار و شــرط بندی در فضای مجازی 
همکاری نزدیک و مســتمری با ســایر نهادها از 
جمله قوه قضائیه، دســتگاه های نظارتی و پلیس 
فتا دارد. این همکاری ها شــامل مواردی از جمله 
شناســایی اجاره دهندگان کارت های بانکی به 
قمارخانه های سایبری، قماربازان، سرشاخه های 
قمار و شــرط بندی و متولیان شناسایی شده در 
لایه های مختلف قمار و ارجاع و این گزارش ها به 

نهادهای مسئول است.
به گفتــه محرمیــان »تحلیل شــبکه تبادلات 
مالی مشــکوک با هدف شناســایی هوشــمند 
سرشاخه های قمار و شــرط بندی سایبری نیز از 
دیگر اقدامات بانک مرکزی« اســت که در قالب 
آن فهرســت سرشــاخه های قمار و شرط بندی 
ســایبری به همراه شــواهد در چند مرحله برای 
دادســتانی کل کشــور ارسال می شــود. یافتن 
تقاطع سرشاخه های قمار و شرط بندی سایبری 
با سرشــاخه های اخلالگر ارزی کــه از مصادیق 
جرائم ســازمان یافته تلقی می شــود و همچنین 
همکاری نزدیــک بانک مرکزی بــا معاونت امور 
فضای مجازی دادســتانی کل کشور و دادسرای 
عمومی و انقــلاب ناحیــه ۳۸ )جرائــم امنیت 
اخلاقی( جهت پیگرد سرشــاخه ها نیز در همین 
راســتا انجام می گیرد؛ شناسایی بیش از ۲۰ هزار 
درگاه پرداخت اینترنتی مرتبط با قمارخانه داران 
و تشــکیل پرونده قضایــی برای صاحبــان آنها 
همچنین شناسایی بیش از ۷۲ هزار کارت اجاره 
ای در شبکه بانکی و اعمال محدودیت در دریافت 
خدمات بانکی از جمله نتایج ایــن اقدامات بوده 
اســت.معاون فناوری های نویــن بانک مرکزی 
ضمن اشــاره به ضــرورت روشــنگری و آگاهی 
بخشــی عمومی نســبت به مخاطرات و هزینه 
های مترتب در ابعــاد مختلف بــرای مرتکبین 
بزه قمار و شــرط بندی در فضای مجازی و البته 
همکاری با بزهــکاران به هر نحــو از جمله اجاره 
دادن کارت هــای بانکــی، تصریح کــرد: بانک 
مرکزی همواره به طور مجدانه تلاش کرده ضمن 
انجام مسئولیت خود که بر اساس قوانین موجود 
معطوف به نظــارت بر عملیات مالــی و پرداخت 
در اکوسیســتم مجرمانه قمار و شــرط بندی در 
فضای مجازی اســت، اقدامات گســترده تری از 
جمله شناســایی و اشــراف به لایه های فرایندی 
این بزه و ارائه گزارشــهای مربوطه به سایر نهادها 
و دستگاه های مســئول را نیز پیگیری نماید؛ تا با 
کمک و همکاری آن ها اقدامات متناســب برای 

مقابله با این پدیده مذموم صورت گیرد.

نفت

بــر اســاس آمــار وزارت انرژی 
آمریکا ایران با افزایش ۳۳۰ هزار 
بشــکه ای تولید روزانــه نفت در 
ســال ۲۰۲۳ رکورددار افزایش 
تولید نفت در میان اعضای اوپک 

در این سال شده است.
اداره اطلاعات انــرژی آمریکا در 
جدیدترین گزارش خود متوسط 
تولید نفت ایران در سال میلادی 
گذشته را ۲ میلیون و ۸۷۰ هزار 

بشکه در روز اعلام کرده است.
بر اساس برآورد این نهاد وابسته 

بــه وزارت انرژی آمریــکا تولید 
نفت ایران در سال ۲۰۲۳ نسبت 
به سال قبل از آن ۳۳۰ هزار بشکه 
در روز افزایش داشته است. ایران 
در سال ۲۰۲۲ به طور متوسط ۲ 
میلیون و ۵۴۰ هزار بشکه در روز 

نفت تولید کرده بود.
این در حالی اســت که کل تولید 
اوپک در ســال ۲۰۲۳ نســبت 
به ســال قبل ۶۳۰ هزار بشــکه 
کاهش یافته و بــه ۲۶ میلیون و 
۸۹۰ هزار بشــکه در روز رسیده 

است. اوپک در سال قبل از آن ۲۷ 
میلیون و ۵۲۰ هزار بشکه در روز 

نفت تولید کرده بود.
بر اســاس ایــن گــزارش ایران 
بــا وجــود تــداوم تحریم های 
غیرقانونــی آمریکا رکــورددار 
افزایــش تولیــد نفــت در میان 
اعضــای اوپک در ســال ۲۰۲۳ 
بوده اســت. از ۱۲ عضــو اوپک 
۷ کشــور با کاهش تولید در این 
سال مواجه شــده اند تولید یک 
کشــور ثابت مانده و ۴ کشــور 

دیگــر از جمله ایران بــا افزایش 
تولیــد مواجه شــده اند.علاوه بر 
ایران، تولید لیبی در این ســال 
۱۷۰ هزار بشــکه در روز، نیجریه 
۱۴۰ هزار بشکه در روز و ونزوئلا 
۵۰ هــزار بشــکه در روز افزایش 
داشته است.عربستان رکورددار 
کاهش تولید در این سال بوده به 
طوری که تولید نفت این کشــور 
۸۹۰ هزار بشــکه کاهش یافته و 
به ۹ میلیون و ۵۴۰ هزار بشکه در 

روز رسیده است.

ایران رکورددار افزایش تولید نفت در اوپک شد
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